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بهای نفت خام روز دوشنبه هم زمان با فشار بحران انرژی بر اقتصادهای بزرگ، افزایش 
فعالیت های اقتصادی و محدودیت عرضه تولید کنندگان عمده نفت، بیش از ۲ دار باا رفت.

به گزارش از خبرگزاری رویترز؛ بهای هر بشکه نفت خام برنت در پنجمین هفته صعود 
با افزایش ۲ دار و ۱۷ سنتی یا ۲.۶ درصدی، به ۸۴ دار و ۵۶ سنت رسید که بااترین 

سطح از اکتبر ۲۰۱۸ به شمار می رود.
بهای نفت خام وست تگزاس اینترمدیت نیز در هفتمین هفته صعود با افزایش ۲ دار 
و ۶۷ سنتی یا ۳.۴ درصدی به ۸۲ دار و ۲ سنت رسید که بااترین میزان از اواخر ۲۰۱۴ 

به شمار می رود.
کارســتن فریچ تحلیل گر کامرزبانک؛ ادامه روند افزایشی بهای نفت را در کوتاه مدت 
محتمل دانست.جیوانی استانوو تحلیل گر یو بی اس نیز گفت: خبرهای چند روز گذشته 
در باره قصد نداشتن وزارت انرژی ایاات متحده برای برداشت از ذخایر راهبردی، موجب 

سرسختی بازار نفت و باا نگهداشته شدن قیمت های نفت خام شده است.
بهای نفت در پی خروج جمعیت بیشتری از کشورها از قرنطینه همه گیری ویروس کرونا 
و ازسرگیری فعالیت های اقتصادی، روند افزایشی یافته و روند بهبود اقتصادی به همراه 
ســرمای هوای، تقاضا برای انرژی را باا برده، در حالی که فشــار بر دولت ها برای تسریع 
حرکت به سوی کاربرد انرژی های پاک تر، سرعت سرمایه گذاری در طرح های نفتی به 

را منظور تقویت عرضه، کند کرده است.

با وجود رســیدن بهای زغال سنگ، گاز و برق در هفته های اخیر به بااترین سطح و 
پیش بینی افزایش بیشــتر به علت کمبود گسترده انرژی در آسیا، اروپا و ایاات متحده، 
قرار است سران کشورهای جهان در ماه نوامبر در نشست دگرگونی اقلیمی سازمان ملل 
متحد "کاپ ۲۶" در گاسکو )اسکاتلند( برای تاکید بر تعهداتشان بر روند انتقال به سوی 

کاربرد انرژی های پاک، گرد آیند.
برخی ایالت های هند، شاهد قطعی برق به علت کمبود زغال سنگ به عنوان سوخت 
نیروگاه ها هســتند و دولت چین در پی اوج گیری بهای برق، به معدنچیان دســتور باا 
بردن میزان تولید زغال سنگ را داده است. تولیدکنندگان نفت و گاز در ایاات متحده در 
هفته گذشته برای پنجمین هفته پیاپی؛ پنج سکوی تازه استخراج نفت مستقر کرده اند.

جنیفر گرانهلم وزیر انرژی ایاات متحده چند روز پیش گفته بود که دولت، برداشت 
از ذخایر اضطراری نفت را برای کاهش دادن بهای بنزین بررســی می کند، هر چند بعدا 

اعان شد که برنامه ای برای اقدام در این مورد وجود ندارد.  
با توجه به تصمیم هفته گذشته سازمان کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( و متحدانش 
که روی هم رفته اوپک پاس شتاخته می شوند، به ادامه افزایش پایدار و تدریجی عرضه 
نفت، تاماس وارگا تحلیل گر بازار نفت در انجمن واسطه گری نفت پی وی ام لندن، بر این 
باور است که کاهش ذخایر نفت، پایبندی اوپک به تصمیم ها و تنگنای کنونی در عرضه 

انرژی، قیمت های نفت را در سه ماه آینده ثابت نگه خواهد داشت.

ظرفیت تبدیل ایران به 
هاب ترانشیپی منطقه

چهار محور تاکیدی 
دولت سیزدهم در بودجه 

از توسعه نیروگاه های 
اتمی حمایت می کنیم
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جهش بهای جهانی نفت در جهش بهای جهانی نفت در 
تنگنای عرضه انرژیتنگنای عرضه انرژی

اختتامیه سی و چهارمین جشــنواره بین المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان ساعت ۱۸ و ۳۰ دقیقه عصر چهارشنبه 

۲۱ مهر با اجرای »محمدرضا مقدسیان« برگزار خواهد شد.
 به نقل از ستاد اطاع رســانی جشنواره بین المللی فیلم های 
کــودکان و نوجوانان، »ایمان رحیم پور« کارگردان مراســم 
اختتامیه جشنواره سی وچهارم درباره جزئیات برگزاری این 
مراسم گفت: اختتامیه جشنواره امسال در سالن زنده یاد عباس 
کیارستمی بنیاد سینمایی فارابی برگزار خواهد شد. امسال 
سعی کردیم برای مراســم اختتامیه از امکاناتی که مجموعه 
فارابی در اختیار دارد اســتفاده کنیم و از این امکانات نهایت 
استفاده را ببریم.او با اشــاره به این که این مراسم ساعت ۱۸ 
و ۳۰ دقیقه عصر چهارشــنبه ۲۱ مهر با اجرای »محمدرضا 

مقدسیان« برگزار خواهد شد.

جشنواره بین المللی فیلم استکهلم سوئد میزبان دو فیلم به 
نمایندگی از ســینمای ایران در بخش رقابتی اصلی و کوتاه 
خواهد بود. فیلم »قصیده گاو سفید« ساخته مشترک بهتاش 
صناعی ها و مریم مقدم در جدیدترین حضور بین المللی خود در 
بخش رقابتی جشنواره فیلم استکهلم ۲۰۲۱ به نمایش گذاشته 
خواهد شد و »شاهد« ساخته علی عسگری نیز در بخش فیلم 
کوتاه این رویداد سینمایی رقابت می کند. فیلم »قصیده گاو 
سفید« در نخستین نمایش بین المللی خود در بخش مسابقه 
اصلی هفتاد و یکمین جشــنواره فیلم برلین حضور داشت و 
موفق به دریافت جایزه تماشــاگران از این جشنواره شد. این 
فیلم چندی پیش نیز تقدیر ویژه هیات داوران جشنواره فیلم 

زوریخ را دریافت کرد. 

 معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: تجارت دریایی ایران در دوران تحریم 
متوقف نشد اما در انتظار هستیم تا با رفع تحریم ها شــرایط تجارت دریایی و اقتصاد کشور 

مطلوب تر شود.
جلیل اسامی،  در مراسم جهانی روز دریانوردی افزود: سازمان بنادر چهار موضوع راهبردی را 
برای آینده بخش دریایی در دستور کار قرار داده است که این چهار راهبرد توسعه و به روز آوری 
ناوگان دریایی، افزایش و کنترل ایمنی دریانوردی، کمک به رفع مشکات و چالش های ناوگان 

ملی و ارتقای کیفی وکمی آموزش دریانوردان هستند.
وی به موضوع»نجات دریا« اشاره کرد و گفت: هرساله بیش از هزار نفر در عملیات نجات دریایی 
از مرگ و آسیب نجات پیدا می کنند و برای تشویق دریانوردان  مدلی را به عنوان جایزه ملی 

شجاعت طراحی کردیم که بعد از نظر نهایی دستگاه های مربوطه به اجرا در خواهد آمد.
به گفته اسامی در این مدل فردی که با همت خود باعث شده است که افراد در عملیات نجات 

زنده بمانند و به امنیت دریایی کمک کرده است مورد قدردانی قرار می گیرد.

اسامی به شرایط تحریم و کرونا و ســختی فعالیت دریانوردان اشاره کرد و ادامه داد: درحال 
مدیریت دو شــرایط ویژه در دریاها هســتیم، یکی مدیریت کرونا و دیگری مدیریت تحریم 
ظالمانه؛ ۸۰ درصد حمل کاا از طریق تجارت دریایی انجام می شود و به همین دلیل همواره 

دریاها محلی برای تحریم ظالمانه است.
معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی تاکید کرد که تجارت دریایی ایران در دوران 
تحریم متوقف نشد و ادامه داد: راه تجارت دریایی در دوران تحریم گشوده ماند اما با رفع تحریم 
ها شرایط تجارت دریایی و اقتصاد کشور مطلوب شود.وی به موضوع کرونا اشاره کرد و گفت:با 
توجه به شیوع ویروس کرونا، اقدامات مختلفی در دستور کار قرار گرفت که شامل ارسال دستور 
العمل ها و کنوانسیون های مربوط به مقابله با کووید ۱۹ و اسناد الزام آور نهادهای بین المللی 
و تمدید تمامی گواهینامه های دریانوردان و اســناد مرتبط و نیــز تایید یا به تعویق انداختن 
بازرسی های قانونی شناورهای تحت پرچم است. ۸۵ هزار دریانورد نیز واکسینه شدند که این 

کار قبل از رسیدن به نوبت آنها و با تاش سازمان بنادر انجام شد.

اختتامیه جشنواره فیلم 
کودک و نوجوان در تهران

 »قصیده گاو سفید«
  و »شاهد«

 در جشنواره استکهلم

راه تجارتِ دریایی در دوران تحریم گشوده ماند

حسینساحورزی
نایبرئیساتاقبازرگانیایران

اقتصادیاسیاست؟مسئلهایناست!

این روزها در افکار عمومی و بویژه در مجامع و شبکه روابط فعاان و 
صاحبنظران اقتصادی، این سوال بسیار شنیده می شود که عبور اقتصاد 
ایران از بحران فعلی بیشتر وابسته به حل معضات ساختاری نظام اقتصادی 

است یا گره گشایی از وضعیت روابط بین المللی کشور؟
در این باب نظرات متنوعی طرح شده و به نظر می رسد هر یک گوشه 
ای از حقیقــت را در خــود دارد. کنار هم قرار دادن این نظرات می تواند 

تصویر کامل تری از موضوع به ما ارائه کند.
طرفداران اولویت گشایش بین المللی: استدال های این گروه دو نکته 

بسیار عمیق و اساسی در خود دارد.
نکته نخست اینکه در دنیای امروز و عصر اقتصاد دانش بنیان، موضوع 
تقسیم کار تخصصی و صرفه ناشی از مقیاس در سرمایه گذاری برای توسعه 
دانش و فناوری، موتور محرکه اصلی تولید ثروت است. نشان آشکار این 
ادعا رشد دو برابری ارزش تجارت جهانی نسبت به رشد اقتصادی جهانی 
است. در واقع این گروه می گویند در میانمدت و درازمدت، بدون روابط 
بین المللی موثر و توســعه تولید صادرات محور، مردم و کشور، اجرم به 
صورت نسبی )در مقایسه با سایر جهان( فقیرتر خواهند شد و این مدعا 

کاما منطبق با منطق اقتصادی و عقل سلیم است.
نکته دوم در استدال این گروه این است که در جهان شبکه ای، که 
باقی ماندن در بازارهای بین المللی برای هر بنگاه و اقتصاد هر کشوری، 
دیگر نه یک مزیت، بلکه یک ضرورت حیاتی است؛ مرکزیت ایاات متحده 
در بازار سرمایه، بازار فناوری و پویایی و بالندگی بازار مصرف این کشور، در 
کنار امکانات فنی و حقوقی و مالی آن دولت برای تحمیل اراده سیاسی 
خود در عرصه تجارت بین الملل، آمریکا را در موقعیتی قرار داده است که 
اگر مصر به حذف بنگاه یا کشوری از شبکه روابط اقتصاد جهانی باشد؛ تا 
حد زیادی در این امر توفیق خواهد یافت. تجربیات تلخ روزهای تحریم، 

متاسفانه تا حد زیادی موید این گزاره است.
در مقابل آنان که بر اولویت اصاحات ســاختاری اقتصاد کشور تاکید 
دارند نیز دو نکته کلیدی را در استدالهای خود طرح می کنند که شایسته 
توجه بسیار است.نکته نخست اینکه دسترسی به بازارها و سرمایه و فناوری 
بین المللی، برای هر نظام اقتصادی منبعی است مانند سایر منابع؛ اما در 
نهایت آنچه اقتصاد را پیش می برد و موجب شکوفایی بنگاه و ارتقای رفاه 
خانوار می شود؛ توانایی اقتصاد برای ایجاد ارزش افزوده است. ناهنجاری 
های ســاختاری در نظام اقتصادی ایران، با سرکوب انگیزه ایجاد رشد از 
طریق ارتقای بهره وری، موتور تولید ارزش افزوده در نظام اقتصادی ایران 
را خاموش کرده است و به این ترتیب گشایش های بین المللی نیز، تنها به 
رونق و رواج خام فروشی و اشاعه مجدد سیاستهای مضر و مخرب سرکوب 

ارزی منجر خواهد شد.
 در واقع ریختن بنزین در باک ماشــینی که موتور آن خراب اســت 
فایده ای ندارد.نکته دوم اینکه ناهنجاری های ساختاری نظام اقتصادی، 
که طرفداران اولویت اصاح نظام اقتصادی نسبت به گشایش سیاسی، از 
آن بعنوان »تحریمهای داخلی« و یا »خودتحریمی« یاد می کنند؛ تا حد 
زیادی از تحریمهای بین المللی مســتقل است. البته قطعا دسترسی به 
منابع بین المللی انجام این اصاحات سخت و دردناک را ساده تر خواهد 
کرد؛ اما در اساس، این اصاحات نیازمند زیرساخت فنی و اراده سیاسی 
در درون کشــور است و اتصال ضروری و ذاتی به موضوع تحریمها ندارد.

کنار هم قرار دادن نکات و استدال های دو گروه، بوضوح نشان می دهد 
در درازمدت، رســیدن به یک اقتصاد شکوفا و پایدار، نیازمند حل هر دو 
مسئله است. اما به نظر می رسد در صورت توانایی حاکمیت برای بسیج 
همراهی عمومی و عزم ملی، از طریق نمایش تعهد به اصاح امور و رعایت 
استانداردهای حکمرانی خوب در نظام اقتصادی، گزینه دوم یعنی اصاح 
ساختاری نظام اقتصادی از اولویت زمانی بیشتری برخوردار باشد و شانس 
ما برای بهره برداری صحیح از فرصتهایی که در پی گشایش بین المللی 

خواهد آمد را نیز افزایش دهد.
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سعیدهمحمد-ایدهروز| مدیرعامل 
سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به ظرفیت 
خالی موجود در بنادر تجاری و ناوگان ملی، 
گفت: با رفع تحریم ها این ظرفیت وجود دارد 
که به هابِ ترانشــیپی برخی بنادر منطقه 
تبدیل شــویم و سهم خود را از حمل و نقل 

کانتینری ارتقا دهیم.
محمدراســتاد ، در مراســم جهانی روز 
دریانوردی افزود: دولت سیزدهم به توسعه 
اقتصاد دریــا پایه توجه ویژه دارد و در این 

زمینه در مسیر توسعه قرار داریم.
وی ادامه داد: در برخی زمینه ها ظرفیت 
بالقوه قابل توجهــی داریم و از نظر ناوگان 
تحت مالکیت و پرچم جزو کشــورهای رده 
باا هستیم.راســتاد با بیــان اینکه ظرفیت 
بالقوه دریایی کشور از نظر ناوگان اقیانوس 
پیما قابل توجه است، ادامه داد: در عین حال 
ظرفیت پایانه های بندری کشــور نیز ۲۶۰ 
میلیون TEU اســت که تنها از ۱۵۰ میلیون 

تن آن در سال استفاده می شود.
وی گفت: چنانچــه مرداودات تجاری با 
رفع تحریم ها که دور از انتظار هم نیســت، 
افزایش یابد، باید با کنترل نرخ ارز و تقویت 
اقتصاد کشــور به گونه ای عمل شــود که 
بتوانیم از ظرفیت بالقوه خالی بنادر تجاری 

و ناوگان ملی تحت پرچم استفاده کنیم.
این مقام مسوول با تاکید بر اینکه در حال 

حاضر از همه ظرفیت بنادر تجاری و ناوگان 
ملی استفاده نمی شود و افزود: با رفع تحریم 

ها می توانیم سهم خود را از بازار بگیریم.
مدیرعامل ســازمان بنادر با بیان اینکه 
ظرفیــت بنادر تجاری فراتر از مراودات بین 
المللی فعلی اســت، گفت:بابد به دنبال این 
باشــیم که در شرایط مناسب جذب کاای 
ترانزیتی بیشتری داشته باشیم و هم بنادر 
و پایانــه های کانتینــری ایران به آب های 

ترانشیپی بنادر منطقه تبدیل شود.به گفته 
معاون وزیر راه و شهرســازی اکنون کشتی 
های کانتینر بر بزرگ از تردد در پایانه های 
کانتینری ایران منع هستند در حالی که در 
شــرایط معمول این قابلیت را داریم که به 
هاب ترانشــیپی برخی بنادر منطقه تبدیل 
شــویم و ســهم خود را از اقتصــاد منطقه 
بگیریم.راســتاد ادامه داد: اکنون در صنایع 
دریایی از نظر ظرفیت زیرساخت های توسعه 

مناسبی داریم اما در سفارش ساخت داخل 
احتیاج بــه فاینانس و منابع مالی اســت. 
در صورتی شرکت کشــتیرانی ما به ســراغ 
کشتی ســازی های خارجی بروند می توانند 
با ۱۰ درصد قیمت کشــتی، کشتی بخرند 
و مابقی را آن کشــور به عنوان تأمین مالی 
تسهیات با نرخ سود کم ارائه می دهد و در 
واقع از صنایع دریایی شان حمایت می کنند.

راستاد ادامه داد: در زمینه ناوگان مورد 

نیاز سازمان بنادر که متکی به منابع سازمان 
است همه نیازهای دو دهه آینده به صنایع 
دریایی داخلی ســفارش شــده است.وی با 
بیان اینکه در زمینه فراســاحل عزم جدی 
جایگزینــی ناوگان داریــم، گفت: حرکتی 
تحت تدابیر ویژه شورایعالی صنایع دریایی 
آغاز شده اســت ما هم در حوزه تسهیات 
اداره شــده حمایت می کنیم.معاون  وجوه 
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: برای 
توســعه آتی بنادر طبق مطالعــات بازار و 
پیش بینی رشد اقتصادی طرح جامع بنادر 
بازرگانی برای افق ۱۴۰۴ نهایی شده است 
و می دانیم در چهار سال آینده از نظر زیربنا 
و روبنای بنادر و تجهیزات چه مواردی باید 
اجرا شود.راستاد تأکید کرد: در توسعه جزایر 
پیش از این اختافی بین ذی نفعان مختلف 
در ســاماندهی وجود داشت، اما در کمیته 
ساماندهی سواحل و بنادر مصوب شد طرح 
ویژه ســاماندهی ۳۵ جزیره کشور با تولیت 
سازمان بنادر انجام شود و برنامه عمل برای 
همه جزایــر در بخش های مختلف خواهیم 
داشــت.وی افزود: طرح مدیریت یکپارچه 
مناطق ساحلی به مرحله تدقیق در مقیاس 
۱-۵ هزارم رســیده اســت که بــا تصویب 
طرح هــای تدقیق مدیریــت اقدامی درباره 
چگونگی بهره برداری مناسب از نوار ساحلی 

کشور خواهیم داشت.

ظرفیت تبدیل ایران به هاب ترانشیپی منطقه

  یکهزار و ۴۰۰ واحد مســکونی با مشــارکت ستاد 
اجرایی فرمان امام، بنیاد مســتضعفان، بنیاد مسکن و 
سازمان بهزیستی کشور تحویل خانواده های دارای حداقل 

۲ عضو معلول شد.
بــه از ســازمان بهزیســتی، یکهــزار و ۴۰۰ واحد 
مسکونی ویژه خانواده های دارای حداقل ۲ عضو معلول 
در اســتان های کردســتان، کرمان و گیان با حضور 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی معاونین ســتاد اجرائی 
فرمان حضرت امام )ره(، مدیرعامل بنیاد برکت، معاون 
مشــارکت های مردمی، توانمندســازی و امور مجلس 
سازمان بهزیستی کشور به صورت ویدئو کنفرانس تحویل 
خانواده های هدف و همچنین کلید واحد مسکونی به ۲ 
خانوار تحت پوشش بهزیستی استان تهران واگذار شد.

در راســتای کمک به تامین مسکن جمعیت هدف 
تحت پوشــش، خرید و احــداث ۱۴ هزار و ۳۰۰ واحد 
مسکونی برای خانوارهای دارای حداقل دو عضو معلول با 
مشارکت بنیاد مستضعفان انقاب اسامی، بنیاد مسکن، 
وزارت راه و شهرســازی و سازمان بهزیستی کشور در 
دستور کار قرار گرفته است که تاکنون ۱۱ هزار و ۶۰۰ 
واحد مسکونی شهری و روستایی در قالب برنامه فوق به 

خانوارهای حائز شرایط واگذار شده و احداث ۲۷۰۰ واحد 
مسکونی دیگر نیز در مراحل مختلف پیشرفت فیزیکی 

در دست اقدام می باشد.
در سال ۱۳۹۹ با انعقاد تفاهمنامه ای، ستاد اجرایی 

فرمــان حضرت امام)ره( نیز بــا اختصاص ۵۰ میلیارد 
تومان اعتبار در قالب کمک باعوض در احداث و خرید 
۳۳۰۰ واحد مسکونی از واحدهای فوق مشارکت کرد که 
عملیات احداث ۱۴۰۰ واحد از واحدهای واگذار شده فوق 

با مشارکت آن ستاد به پایان رسیده است.
در قالب برنامه کمک به تامین مســکن خانوارهای 
دارای حداقــل دو عضو معلول تا ســقف ۱۴۰ میلیون 
تومان کمک باعــوض جهت احداث و خرید هر واحد 
مسکونی شهری )۸۵ میلیون تومان بنیاد مستضعفان، 
۳۰ میلیون تومان ســتاد اجرایــی فرمان حضرت امام 
)ره(، ۱۷ میلیون تومان ســازمان بهزیستی کشور و ۹ 
میلیون تومان بنیاد مســکن( و تا ســقف ۸۵ میلیون 
تومان کمک باعوض جهت احداث هر واحد مسکونی 
 روســتایی )۵۰ میلیون تومان بنیاد مســتضعفان، ۲۵

 میلیون تومان ســازمان بهزیستی کشور و ۱۰ میلیون 
تومان بنیاد مسکن( به خانوارهای حائز شرایط پرداخت 

شده است.
یادآوری می شــود؛ از زمان شروع فعالیت کمک به 
تامین مسکن جمعیت هدف در سازمان بهزیستی کشور 
تاکنون ۱۴۳ هزار واحد مسکونی در قالب طرح ها و برنامه 
های مختلف در دست اقدام به مددجویان تحت پوشش 
واگذار شــده اســت. همچنین ۳۳ هزار واحد مسکونی 
در قالــب طرح ها و برنامه های در دســت اقدام، جهت 

مددجویان تحت پوشش در حال احداث می باشد.

١۴٠٠ واحد مسکونی به خانواده های دارای دو معلول تحویل شد

 اســتاندار بوشــهر گفــت: وضعیــت کاای همــراه ملــوان )تــه لنجــی( بــه 
عنــوان یکــی از مصوبــات ششــمین ســفر اســتانی رئیــس جمهــوری و هیات 

دولــت ســیزدهم بــه ایــن اســتان بایــد در مــدت ۱۰ روز ســامان یابــد.
ــز  ــیمای مرک ــدا و س ــو ص ــت و گ ــه گف ــدی زاده در برنام ــد محم  احم
بوشــهر افــزود: اســتان بوشــهر دروازه تجــارت ایــران اســت و پیشــینه تجارت 

ــی در ایــن اســتان دیرینــه اســت. و بازرگان
ــن  ــینان ای ــاحل نش ــاش س ــرار مع ــای ام ــی از راه ه ــرد: یک ــان ک وی بی
اســتان از طریــق رفــت و آمــد بــه کشــورهای حاشــیه خلیــج فــارس اســت و 
در ایــن راســتا در زمــان حاضــر حــدود ۴۰ هــزار خانــواده که در حــدود ۳۰۰ 

هــزار نفــر جمعیــت دارنــد از ایــن کار و تجــارت نــان می خورنــد.
محمــدی زاده یــادآور شــد: در زمــان حاضــر موضــوع کاای همــراه ملوان 
در اســتان بوشــهر بــه دلیــل اســتفاده یــک عــده ســودجو از ایــن شــرایط در 

اســتان های دیگــر دچــار اشــکااتی شــده اســت.
وی ادامــه داد: ایــن عــده از افــراد ســودجو تــاش می کننــد بســیاری از 
کااهایــی کــه ورود آنهــا ممنــوع و یــا بایــد مســائل گمرکــی آنهــا حــل و یــا 
مشــمول عــوارض گمرکــی می شــوند در قالــب تــه لنجــی وارد بنــادر  کننــد.

ــدر می شــوند  ــا وارد بن ــن کااه ــد ای ــرد: هرچن ــه ک محمــدی زاده اضاف
امــا مســتقیم بــه اســتان های مقصــد ارســال می شــود بــه نحــوی کــه ایــن 
کااهــا در مغازه هــای ایــن اســتان هــم رســوب نمی کننــد و حتــی برخــی 

ــرو هســتند. ــا کمبــود کاا روب از مغازه هــای شــهر ب
وی ادامــه داد: یکــی از جاذبه هــای شــهرهای بنــدری وجــود کااهــای تــه 
لنجــی اســت کــه وقتــی کااهــا بــه ایــن شــکل از اســتان خــارج شــود و در 
همــه جــای کشــور وجــود داشــته باشــد توریســت و گردشــگر دیگــر رغبتی 

بــه ســفر و خریــد از شــهرهای بنــدری نخواهنــد داشــت.
اســتاندار بوشــهر گفــت: در همیــن ارتبــاط رئیــس جمهــوری در جریــان 
ایــن مشــکل بنــدر نشــینان قــرار گرفتــه و قــرار شــد در مــدت ۱۰ روز ایــن 

مســاله بررســی شــود.
بــه گفتــه محمــدی زاده از روز شــنبه جلســه های منظمــی در راســتای 
بررســی مشــکات مربــوط بــه کاای همــراه ملــوان در اســتان بوشــهر برگزار 
و قــرار شــد نشســتی بــا شــرکت تعاونــی لنجــداران، ملوانــان بــه طوریکــه  
ــع را  ــن نف ــا کمتری ــه بیشــترین زحمــت ام ــی ک ــر شهرســتان ۲ملوان از ه
می برنــد، مغــازه داران و حتــی افــرادی کــه در قالــب شــوتی ) خودروهــای 
ســواری کــه کاای وارداتــی حمــل مــی کننــد( اقــدام بــه انتقــال ایــن کااها 
بــه سراســر کشــور می کننــد، برگــزار و مجمــوع ایــن مطالــب در قالــب یــک 

پیشــنهاد جمــع بنــدی و بــه هیــات دولــت اعــام شــود.
وی در بــاره شــوتی ها گفــت: افــرادی کــه در قالــب شــوتی اقــدام بــه جــا 
ــه دنبــال  بــه جایــی کاا می کننــد فرزنــدان مــا بــه شــمار می رونــد کــه ب
کار و کســب روزی هســتند و بــه دلیــل نبــود شــغل امــروز مجبورنــد بــرای 
ــه همــراه اعضــای هیــات  خــود مشــکل درســت کنند.رئیــس جمهــوری ب
دولــت و در قالــب ششــمین ســفر اســتانی دولــت ســیزدهم صبــح روز جمعه 
۱۶ مهرمــاه وارد اســتان بوشــهر شــد و در فــرودگاه بیــن المللی اســتان مورد 
اســتقبال مســئوان قــرار گرفــت.در ششــمین اســتانی ســفر هیــات دولــت 

بــه اســتان بوشــهر ۶  وزیــر کابینــه دولــت ســیزدهم، شــامل وزیــر کشــور، 
راه و شهرســازی، نفــت، نیــرو، جهــاد کشــاورزی و اقتصــاد و دارایــی رئیــس 

جمهــوری را همراهــی کردنــد.
ــتان های  ــه شهرس ــرو ب ــر نی ــده وزی ــام ش ــزی انج ــه ری ــاس برنام  براس
ــاد کشــاورزی در شهرســتان های بوشــهر و  ــر جه دشــتی و تنگســتان، وزی
ــم  ــاوه و دیل ــتان های گن ــه شهرس ــی ب ــاد و دارای ــر اقتص ــتان و وزی دشتس
ــه شهرســتان  ــز روز پنجشــنبه ب ــر راه و شهرســازی نی ــد و وزی ســفر کردن
ــن  ــی ای ــای زیربنای ــروژه ه ــرد و پ ــر ســفر ک ــگان و دی ــای عســلویه، کن ه
مناطــق را مــورد بازدیــد قــرار داد. وزیــران  یادشــده کــه معیــن دولــت بودند 
عــاوه بربررســی میدانــی مســایل و مشــکات شهرســتان هــا در نشســت 
ــردم و  ــف م ــار مختل ــا اقش ــی ب ــد و دیدارهای ــرکت کردن ــورای اداری ش ش
خانواده هــای شــهدا و ایثارگــران داشــتند.همچنین محمــد اســامی معــاون 
ــی  ــیه خزعل ــر انس ــرژی اتمی،دکت ــازمان ان ــس س ــوری و رئی ــس جمه رئی
معــاون رئیــس جمهــوری در امــور زنــان و خانــواده، صولــت مرتضــوی معاون 
ــی رئیــس جمهــوری و معــاون توســعه روســتایی و مناطــق محــروم  اجرای
معــاون اول و رئیــس دفتــر رئیــس جمهــوری نیــز در بازدیدهــا ، دیدارهــا و 
جلســات ســفر  رئیــس جمهــوری بــه اســتان بوشــهر  آیــت اه رئیســی را 

همراهــی کردنــد.
ــژه  ــه وی ــدرا(، منطق ــران ) ص ــی ای ــی دریای ــرکت صنعت ــد از ش بازدی
ــز  ــرم مرک ــداران اه ــا نخل ــدار ب ــی ، دی ــهید محات ــکله  ش اقتصــادی و اس
ــروژه  ــواری، پ ــوزه شــهید رئیســعلی دل ــد از م شهرســتان تنگســتان، بازدی
راه آهــن بوشــهر- شــیراز - عســلویه و نیــروگاه اتمــی بوشــهر و حضــور در 
نشســت شــورای اداری و  نخبــگان اســتان و نشســت خبــری  برنامــه هــای 

ــود. ــه بوشــهر ب رئیــس جمهــوری در ســفر ب
ــرای  ــه ب ــرح و توافقنام ــیزدهم ۱۱۱ ط ــت س ــات دول ــفر هی ــن س در ای
محرومیــت زدایــی، توســعه زیرســاختی و رونــق اقتصــادی اســتان بوشــهر 

ــن اســتان شــده اســت. ــب کــرد کــه باعــث امیــدواری مــردم ای تصوی

وضعیت کاای همراه ملوان در استان بوشهر تا ١٠ روز آینده سامان می یابد

محمدقلییوسفی
اقتصاددان

چالشهایماندگاراقتصادایران

دخالت دولت باعث می شود مالکیت خصوصی و کارکرد بازار با مشکل مواجه 
شود، چرا که موجب نااطمینانی دراقتصاد و فعاان اقتصادی می شود.

یک کشــور زمانی می تواند به توسعه واقعی دست یابد که بسترهای ازم و 
مناســب وجود داشته باشد. تجربه تمام کشورهایی که در دستیابی به توسعه 
موفق بوده اند، نشــان می دهد که یکی از ارکان مهم دراین توفیق آزادی عمل 

افراد مبتنی بر قانون است.
در واقع رشد و توسعه اقتصادی هر کشوری مستلزم تاش و اراده افراد و کار 
آنها از یکطرف و وجود بســترهای نهادی ازم که تضمین کننده نظم و قانون 
باشند از طرف دیگراست. دراین رابطه دولت تنها وظیفه برقراری نظم و قانون 
درکشــور را دارد، که البته وظیفه بسیار خطیری است. اما ماهیت دولت ها به 
نحوی اســت که اگر چه در ابتدا سعی در برقراری نظم و قانون می کنند ولی 
تجربه نشان داده است که این قدرت آنها را وسوسه می کند تا در سایر حوزه های 
اقتصادی، اجتماعی مداخله می کنند به همین خاطر کنترل دولت و جلوگیری 
از مداخات اغلب زیانبار آنها مهم ترین چالش کشورها محسوب می شود. غیر از 
این باشد و اقتصاد با مداخات دولت حرکت کند، مدام برچالش های اقتصادی 
افزوده خواهد شــد. تجربه توسعه کشورهای موفق نشان دهنده پایبندی آنها 
به نظام اقتصاد آزاد و مکانیسم بازار بوده است.یعنی دولت بستر ساز یک نظم 

خودانگیخته در اقتصاد بوده است.
وقتی که در مورد علل توسعه نیافتگی کشور ایران و دیگر کشورهای مشابه در 
خاورمیانه تأمل کنیم می توانیم علل عقب ماندگی آنها را ناشی از نقش دولت ها 
بدانیم.درواقع مهم ترین علت توسعه نیافتگی کشور خود دولت است و سه عامل 

باعث چنین وضعیتی است:
یعنی در ایران ودیگر کشورهای خاورمیانه سه علت اصلی باعث شده است 
تا دولت ها رشد بسیار باایی داشته باشند و فرایند توسعه نیز با کندی صورت 
گیرد. نخستین علت به فرهنگ مردم برمی گردد که قهرمان پرور هستند. در 
حالی که در کشــورهای پیشرفته صحبت از آزادی فردی و اجتماعی و حفظ 
حریم حقوق افراد به عنوان یک دستاورد و کنش اجتماعی یاد می شود در ایران 
و دیگر کشورها چنین القا می شود که مردم چگونه به قهرمانان کمک کردند 
یا مطیع دستور آنها بوده اند و موفقیت رهبران، پادشاهان هم افزودن سرزمین 
بیشتر به قلمرو حکومتی و نه برقراری آزادی بوده است. در فرهنگ مردم این 
سرزمین همواره از اسطوره ها، کاریزمای افراد، پادشاهان و رهبران به عنوان تاریخ 
سازان، قهرمانان یاد می شود و دستاوردهای افراد، هنرمندان، ادبا، دانشمندان، 
مخترعان و مکتشفان و خدمتگزاران، مردم دوستان کمتر صحبت می شود. به 
طور تاریخی ایرانی ها برای حل مشکات، اتکا و امید خود را به یک نیرو، دست 
نامرئی و فردی که آنها را نجات دهد معطوف کرده اند. موضوعی که دراساطیر نیز 
به روشنی قابل ماحظه است. مردم انتظار دارند که یک دست نامرئی سرکار بیاید 
و به یک باره تمام مشکات آنها را برطرف کند. این بزرگترین ضربه ای بوده است 
که کشور دیده است.اما توجه ندارند که آنچه تمدن ایران را ساخته، سلحشوران 
و پادشاهان نبوده اند بلکه دانشمندان، ادبا، محققان، نوآوران و مخترعان و کسانی 

بوده اند که آثار باستانی را بنا کرده اند نه آنان که دستور داده اند.
دومین علت که غیر مرتبط با اولی نیست بی توجهی به حکومت قانون است. 
به جای اینکه قانون حاکم باشد مسئوان با قانون حکومت می کنند. درحالی 
که قانون باید بر مقامات هم حاکم باشــد. وقتی که قانون حاکم نباشد جان و 
مال مردم در امان نخواهد بود و مکانیسم بازار درست کار نمی کند.متغیرهای 
اقتصادی تحت تأثیر تصمیمــات دولتمردان تغییر می کنند و دیگر قیمت ها 
عائم درستی را منتشر نمی کنند و نمی توانند مثل چراغ های راهنمایی رانندگی 
کارکنند. در این باره باید به این نکته نیز اشــاره کرد که شــرایط کلی جامعه، 
عقب ماندگی های تاریخی، گســترش فقر و نابرابری های اقتصادی خود باعث 
عقب ماندگی بیشــترمردم شده وانتظارات مردم را از دولت باا می برد وباعث 

حضور پررنگ تر دولت می شود.
سومین علت که به بزرگی دولت ها و ناکارآمدی بیشتر اقتصاد منجر شده، 
ثروتمند بودن ایران و وجود ذخایر نفت و گاز و دیگر منابع خدادادی است که 
به طور طبیعی تمام این ثروت ها در اختیار دولت قرارگرفته اســت. وقتی نهاد 
دولت درآمد کانی ازاین منابع دراختیار داشته باشد هم بیشتر وسوسه می شود 

که این درآمد ها را هرگونه که مایل باشد خرج کند.
در نتیجه موجب بزرگ و بزرگتر شدن دولت می شود. برتعداد شرکت های 
دولتی افزوده می شود و به همین دلیل بخش بیشتری از درآمدهای کشور برای 
تأمین هزینه های دولت اختصاص می یابد. دولت تنها به فکر تأمین بودجه خود 
است و کسری بودجه ای که در اثر افزایش هزینه ها حادث می شود نیز خود به یکی 
از ریشه های معضات اقتصادی تبدیل می شود. با بزرگ شدن دولت و گسترش 
مداخات آن بخش خصوصی و بازار محدود شده و در چنین شرایطی تولید و 
اشتغال همه وابسته به دولت می شود. بر تعداد کارمندان دولت افزوده می شود و 
آنها خود به گروه های ذینفعی تبدیل می شوند که برای افزایش هزینه های دولتی، 
افزایش دستمزد یا دیگر هزینه ها تاش می کنند و در نتیجه افزایش نقدینگی و 
تورم را به دنبال می آورد. وجود درآمدهای نفتی باعث می شود که دولت کمتر به 
نظام مالیاتی فکر کند و لذا کمتر در معرض پاسخگویی به مردم قرار می گیرد.

دخالت دولت دراقتصاد چهار اختال عمده ایجاد می کند. دخالت دولت باعث 
می شود مالکیت خصوصی و کارکرد بازار با مشکل مواجه شود، چرا که موجب 
نااطمینانی دراقتصاد و فعاان اقتصادی می شــود. درواقع مداخله دولت همان 
مرغ هایی را می کشد که برای توسعه کشورتخم طا می گذارند. دومین اخالی که 
با مداخله دولت ایجاد می شود، افزایش و گسترش شرکت های دولتی و خصولتی 
است به طوری که بخش عمده بودجه کشور به سمت آنها هدایت می شود، در 
شرایطی که هیچ مکانیسمی برای کاهش هزینه های دولت وجود ندارد.از بین 
رفتن انگیزه های کســب و کار سومین اختال دولت در اقتصاد است چرا که 
به طور معمول شایسته سااری در دولت معنا ندارد و همه تاش می کنند به 
آن جذب شوند. چهارمین اخال از بین رفتن مالکیت خصوصی و تقسیم کارو 
تخصصی شدن در اقتصاد است که با مداخله های دولت دراقتصاد ایجاد می شود.

راه حل رفع این مشکات کوچک کردن دولت و بازگشت آن به وظیفه اصلی 
خود یعنی برقراری نظم و قانون است. برای این کار باید قانون اساسی به نفع 
بخش خصوصی و فعالیت های اقتصاد آزاد اصاح شود و مکانیسم بازار و نظم 
خودانگیخته در بستر قانون حاکم شود. با توجه به شرایط موجود کشور ایران 
ازم است تمام شرکت های دولتی، خصوصی شوند. اما نه آنگونه که تا به حال 
انجام شــده است. با توجه به اینکه هم اکنون سرمایه مورد نیاز برای اداره این 
شرکت های بزرگ دربخش خصوصی وجود ندارد باید اجازه ورود سرمایه گذاران 
خارجی و همکاری آنها با سرمایه گذاران داخلی به صورت مشترک فراهم شود. تا 
بتدریج با اصاح تکنولوژیکی، بازسازی، نوسازی و تجدید ساختار آنها عاوه بر 

بهبود کیفی تولید و اشتغال، کارایی و صادرات آنها نیز افزایش یابد. 

 سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: ظرفیت تامین مصالح مورد 
نیاز برای ساخت ساانه یک میلیون واحد مسکونی در کشور وجود دارد.

عبدالجال ایری درجمع خبرنگاران در تشــریح نشســت روز سه شنبه 
کمیســیون عمران مجلس شورای اسامی، از حضور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در کمیسیون متبوع خود خبر داد و گفت: سید امین فاطمی امین با 
حضور در کمیسیون عمران، گزارشی از قیمت و نحوه توزیع مصالح ساختمانی 
به ویژه فواد و سیمان و همچنین نحوه تامین آنها برای ساخت ساانه یک 

میلیون واحد مسکونی ارائه کرد.
 نماینده مردم مردم کردکوی، ترکمن در مجلس شورای اسامی، تاکید 
کرد: بر اساس این گزارش مدیریت زنجیره تامین مصالح ساختمانی، مدیریت 
نقدینگی ساخت مسکن و تامین مالی زنجیره ای، سه گام اساسی وزارت صمت 

برای مدیریت بازار مصالح ساختمانی است.
ایری اضافه کرد: طبق گفته وزیر صمت، به زودی تمام مصالح ساختمانی 

در سامانه جامع تجارت ثبت خواهد شد؛ از فوائد این اقدام بسیار مهم، الزام 
به شفافیت در معامات، افزایش درآمدهای مالیاتی دولت، قابلیت رصد میزان 

مصرف نقدینگی و قابل پیش بینی شــدن کمبودهای احتمالی است. یکی 
دیگر از موضوعات مطرح شده در این جلسه ایجاد معامات فروش آتی در 
بورس است. در حال حاضر قیر در فروش آتی ۱۲ ماهه عرضه می شود و این 
مهم باید برای سایر مصالح ساختمانی نظیر سیمان و فواد نیز اجرایی شود.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی اضافه کرد: در حال 
حاضر ظرفیت تولید ساانه سیمان در کشور ۸۰ میلیون تن و میزان مصرف 
داخلی آن حدود ۶۰میلیون تن اســت و تولید ســاانه فواد در کشور ۳۰ 

میلیون تن بوده و میزان مصرف آن حدود ۱۰ میلیون تن است.
وی با بیان اینکه ظرفیت تامین مصالح مورد نیاز برای ســاخت ســاانه 
یک میلیون واحد مســکونی وجــود دارد، تصریح کرد: بی تردید اگر تقاضا 
به یکباره افزایش پیدا کند، در بازار بدون کنترل تاطم ایجاد می شــود، اما 
ایجاد فرآیند عرضه محصوات در بورس و فروش آتی مصالح ساختمانی از 

التهابات احتمالی جلوگیری می کند

برای تامین مصالح  ساخت ساانه یک میلیون واحد مسکونی کمبودی نداریم

تاکیدرییسبنیادشهیدبرخانهدارکردنهمهایثارگران
 رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با تأکید بر لزوم رفع مشکل مسکن ایثارگران گفت: بنیاد عاوه بر پیگیری های قانونی برای تامین زمین و وام ساخت مسکن، باید به سمت خانه دار کردن همه ایثارگران گام بردارد.

 امیرحسین قاضی زاده هاشمی در دومین دیدار ویدئو کنفرانسی خود با ایثارگران استان مازندران پس از استماع مطالبات و درخواست های ایثارگران، به ارائه دستورات و نکات ازم به منظور حل مشکل این عزیزان پرداخت.
وی ارتباط تصویری از طریق ویدئوکنفرانس با ایثارگران را اتفاق مثبتی ارزیابی کرد و افزود: استفاده از این روش برای ارتباط مستقیم با عزیزان ایثارگر روش بسیار خوبی است، به خصوص در حال حاضر که به دلیل بیماری کرونا 
امکان تجمع و دیدارهای چهره به چهره محدودتر از گذشته شده است می توان از این روش برای ارتباط با ایثارگران استفاده کرد.معاون رئیس جمهوری افزود: دیدار از طریق ویدئوکنفرانس با ایثارگران استان ها از برنامه های همیشگی 
خواهد بود و در آینده به شــکل مســتمر ادامه می یابد.قاضی زاده هاشــمی همچنین بر لزوم افزایش نظارت بر کیفیت خدمات رســانی بیمه تکمیلی درمان به ایثارگران، تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه ها و تفویض اختیار به 

ادارات کل استانی بنیاد شهید و امور ایثارگران به منظور حل مشکات ایثارگران در محل سکونت خود تأکید کرد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/07/22

شماره : 1210

زهراجعفری-   ایده روز| عضو هیات 
علمی دانشگاه تهران با اشاره به اینکه جلوگیری 
از خلق پول می تواند ترمزی برای رشد تورم در 
کشــور باشد، گفت: پول خلق شده در اقتصاد 
می چرخد و می تواند باعث وخیم شدن شرایط 

اقتصادی باشد.
 روز یکشنبه، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور اعام کرد که پرداخت های دولت در ماه 

گذشته بدون خلق پول انجام شده است.
»سید مسعود میرکاظمی« با اشاره به اینکه 
اصاح ساختار بودجه را از چند ماه گذشته آغاز 
کرده ایم، گفت: با مدیریت و ساماندهی بدهی ها 
و مصارف بودجه برای اولین بار در ماه گذشته، 
پرداخت های دولت بدون خلق پول انجام شد.

وی ابــراز امیدواری کرد کــه روند اصاح 
ســاختار بودجه برای ســال ۱۴۰۱ نیز ادامه 

داشته باشد.
امــا این خلق پول چیســت و چه تاثیری 
بر اقتصاد دارد کــه جلوگیری از آن به عنوان 
دســتاوردی برای دولت نوپای ســیزدهم به 

شمار می رود.
در علم اقتصاد چاپ هر اســکناس باید به 

پشتوانه یک دارایی فیزیکی انجام شود.
این دارایی فیزیکی از طا گرفته تا ارز سایر 
کشورها و حتی در مواردی کاای دیگر مانند 

نفت در نظر گرفته می شود.
اما در مواردی دولت ها به دلیل مشــکات 
مالی بدون در نظر گرفتن یک دارایی فیزیکی 
به اصطاح پول چاپ می کنند تا در شــرایط 

عادی، آن دارایی را جایگزین کنند.
بــه طور مثال در شــرایط تحریم دولت ها 
به پشــتوانه ارزهای بلوکه شده خود در دیگر 
کشــورها، نقدینگی را با پــول ملی به اقتصاد 
تزریق می کنند تا با رفع تحریم ها و آزادشدن 

ارزها، این پشتوانه جایگزین شود.
با این حال خلق پول اگرچه در کوتاه مدت 
مُسکنی برای کنترل شرایط اقتصادی است اما 
به تدریج پایه پولی کشور را باا برده و با افزایش 

نقدینگی و چرخش آن در اقتصاد، قیمت ها را 
باا می برد و به اصاح ایجاد تورم می کند.

بنابراین جلوگیری از خلق پول در شرایطی 
که کشور با رکود تورمی دست به گریبان است، 
می تواند ترمز مناسبی برای رشد نرخ تورم باشد.

کنترلشتابرشدتورمباجلوگیریاز
»خلقپول«درکشور

»آلبرت بغازیان« عضو هیات علمی دانشگاه 

تهران امروز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا با اشــاره به صحبت های »ســید مسعود 
میرکاظمی« رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور در خصوص جلوگیری از خلق پول برای 
پرداخت های دولت در ماه گذشــته گفت: این 
کار به معنای آن است که دولت توانسته منابع 
مورد نیاز خود را از مسیری دیگر مانند ایجاد 
درآمدهای جدید و یا دسترســی به بخشی از 
ارزهای بلوکه شده تامین کند. البته محل تامین 

این منابع مشخص نیست.
وی ادامــه داد: اگر گفته می شــود که ماه 
گذشته پرداخت ها بدون خلق پول انجام شده 
این بدان معنا اســت که پیــش از آن این کار 
صورت می گرفته است.بغازیان با بیان اینکه خلق 
پول، نقدینگی را در اقتصاد افزایش می دهد و 
باعث تورم می شــود، افزود: در صورتی که ماه 
گذشــته پرداخت های دولت بدون خلق پول 

و با استفاده از درآمدها و ذخیره ها بوده است.
به گفته این استاد دانشگاه، این کار می تواند 

مانع از وخیم  شدن شرایط اقتصادی شود.
وزیر اقتصاد هم در این خصوص تاکید کرده 
که سرعت افزایش ها قیمت ها را کم می کنیم تا 

به تدریج این رشد متوقف شود.
وی ادامــه داد: با جلوگیــری از خلق پول، 
رشد نقدینگی در کشور کنترل شده و شتاب 
رشد تورم منفی می شود.بغازیان اولویت اصلی 
برای اصاح ساختار بودجه برای سال آینده را 
تثبیت نرخ ارز دانست و گفت: نوسان قیمت ارز 
و روند صعودی آن باعث چسبندگی قیمت ها به 
باا می شود و از همین رو تولیدکنندگان حاضر 
نیستند قیمت های خود را کاهش دهند بنابراین 
این مساله باید حل شود تا بتوان درباره ساختار 
بودجه تصمیم گرفت. پیش از این نیز رییس 
ســازمان برنامه بودجه گفته بود که به دلیل 
کسری بودجه و عدم تحقق برنامه ها، خلق پول 
افسار گسیخته اتفاق افتاده و این امر تورم باا 
و در نتیجه پایین آمدن سطح معیشت مردم را 

در پی داشته است.

کنترل شتاب رشد تورم با جلوگیری از »خلق پول« در کشور

برخوردنظارتیباکسانیکهازدومحلحقوقدریافتمیکردند
 رییس کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس از برخورد نظارتی کمیسیون 
با مقامات و مدیران بازنشسته ای که از دو محل حقوق دریافت می کردند، خبرداد و 

گفت: حقوق مازاد دریافتی این افراد به بیت المال باز می گردد.
از خانه ملت، »حسن شجاعی علی آبادی« گفت: با بررسی های کمیسیون اصل 
نودم مجلس مشخص شد تعدادی از مدیران ارشد کشور که با وجود بازنشستگی 
در دولت های یازدهم و دوازدهم مجدد دعوت به کار شــده اند، به دلیل ضعف در 
سامانه اطاعاتی موجود در صندوق های بازنشستگی، عاوه بر حقوق پست مدیریتی، 
حقوق بازنشستگی هم دریافت می کردند.وی افزود: متاسفانه افرادی در سطح وزیر 
و معاون رئیس جمهور نیز در فهرست مورد بررسی کمیسیون قرار داشتند که پس 
از پیگیری های کمیسیون اصل نود مبالغ دریافتی غیرقانونی به بیت المال بازگشته 
و عاوه بر آن بنا شــد ســامانه جامعی ایجاد شود که در صورت به کارگیری افراد 
بازنشسته حقوق بازنشستگی آنها قطع شود.رییس کمیسیون اصل نودم مجلس 
ادامه داد: این اتفاق در یکی از صندوق های بازنشستگی رقم خورده و پیگیری های 

کمیسیون  از سایر صندوق ها ادامه خواهد داشت

خلقپولافسارگسیخته،سطحمعیشتمردمراپایینآوردهاست
 رییس سازمان برنامه بودجه گفت: به دلیل کسری بودجه و عدم تحقق برنامه ها، 
خلق پول افسار گسیخته اتفاق افتاده و این امر تورم باا و در نتیجه پایین آمدن 

سطح معیشت مردم را در پی داشته است.
 به گزارش  از سازمان برنامه و بودجه، »سید مسعود میرکاظمی« با بیان اینکه 
نگاه ما به بودجه ۱۴۰۱ نگاه تحولی است، تاکید کرد: در سنوات گذشته به دلیل 
کسری بودجه و عدم تحقق برنامه ها خلق پول افسار گسیخته اتفاق افتاده و این 
مهم تورم باا بر اقتصاد تحمیل کرده و سطح معیشت مردم پایین آمده است. در 
مناطق محروم افزایش قیمت کاا از متوســط کشور هم بااتر است، این درحالی 
است که درآمد این بخش جامعه از شرایط مطلوب و قابل قبولی برخوردار نیست.

میرکاظمی تصریح کرد: دستاوردهای اقتصادی مطلوب نیست. بهره وری پایین، 
تورم باا، سطح درآمد مردم پایین و هزینه ها باا رفته و برون رفت جامعه از این 
شرایط نیاز به تغییر دارد.وی یادآور شد: با توجه به سیاست های اباغی و دستورات 
مقام معظم رهبری و خواسته رئیس جمهوری، باید تغییرات ساختاری اتفاق بیفتد 
که در این راســتا ســازمان برنامه و بودجه به صورت جدی و کارشناسی از دو ماه 
پیش کار را آغاز کرده است. همکاری و مشارکت مجلس شورای اسامی برای به 
ثمر رسیدن این مهم بسیار حایز اهمیت است.معاون رئیس جمهوری با اشاره به 
اینکه بسیاری از پروژه ها در سطح استان ها و شهرستان ها نیمه تمام رها شده است، 
افزود: با همکاری دولت و مجلس می توان بر بسیاری از مشکات فائق آمد. باید در 
سطح استان ها و شهرستان بسترهای ازم فراهم شود که با استفاده از منابع داخلی 
و ظرفیت های موجود اتمام پروژه ها را در دستور کار قرار داد. میرکاظمی با عنوان 
اینکه تاکید رئیس جمهوری بر تحقق عدالت در کشور است، گفت: برای نهادینه 
شدن عدالت در بخش های مختلف جامعه باید تغییرات اساسی با نگاه کارشناسی 

شکل بگیرد و بودجه ای زیبنده جمهوری اسامی، تهیه و تنظیم شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: استان ها و شهرستان ها ماموریت دارند 
شاخص های کانی که هدف گذاری می شود را در بخش صنعت، کشاورزی، صادرات 
و سایر حوزه ها به مرحله عمل برسانند. ما مطمئن هستیم چرخه اقتصاد با استفاده 

از ظرفیت های بااستفاده و مغفول مانده به حرکت در می آید.
معاون رئیس جمهوری افزود: رئیس جمهوری تاکید دارند کار اساسی و بنیای در 
ساختار بودجه، رشد اقتصادی و افزایش بهره وری صورت بگیرد در این ارتباط از همه 
پتاسیل ها که در سازمان برنامه و بودجه و دولت و مجلس وجود دارد، استفاده می شود.

وی خاطرنشان کرد: با همکاری و استفاده از همه ظرفیت های مجلس می توان این 
راه را هموار کرد. همچنین حضور رؤسای کمیسیون های اقتصادی، برنامه و بودجه 
مجلس، مشاور عالی رئیس مجلس و نماینده مجلس در جلسه ستاد، بر همکاری 
گسترده دولت و مجلس صحه می گذارند.گفتنی است پانزدهمین جلسه ستاد تهیه و 
تدوین ایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور، با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس، مشاور عالی رئیس مجلس شورای اسامی، نایب رئیس کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس شورای اسامی، نماینده مجلس شورای اسامی در ستاد 
بودجه، اعضای ستاد، مشاورین و رؤسای سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها، 
با موضوع جهت گیری اصلی بودجه ۱۴۰۱ و بررسی عملکرد اعتبارات هزینه ای و 
راهکارهای پیشنهادی بخش آموزش و پرورش برگزار شد.تا بازار جدید پیدا کنیم 

و ماندگاری شرکت های ایرانی در بازارهای خارجی باا برود.

هیچبرنامهایبرایافزایشنرخبهرهاوراقدولتیوجودندارد
 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: بخش اعظم فروش اوراق دولتی 
ناشی از عملیات بازار باز بین بانکی است که بین بانک ها و بانک مرکزی اتفاق 

می افتد و به هیچ عنوان به معنی فروش اوراق توسط دولت نیست.
به گزارش از پایگاه خبری بازار سرمایه ایران، »محمدعلی دهقان دهنوی« 
بــا بیان اینکه به صورت روزانه حجم فــروش اوراق در بازار بدهی قابل توجه 
است، افزود: باید به منشا فروش این اوراق توجه جدی شود، بخش اعظم فروش 
اوراق، ناشی از عملیات بازار باز بین بانک مرکزی و بانک ها است که ثبت آمار 
معامات آن در بازار بدهی رخ می دهد و به هیچ عنوان به معنی فروش اوراق 
توسط دولت نیست، در واقع طی سه هفته اول مهرماه دولت هیچ فروش اوراقی 

در بازار نداشته است و برای هفته بعد هم برنامه فروش ندارد.
وی با اشاره به اینکه آن چیزی که تحت فروش اوراق در آمار روزانه منعکس 
می شود ناشی از عملیات بازار باز بانک مرکزی است و ارتباطی با فروش اوراق 
توســط دولت ندارد، گفت: ضمن آنکه دولت هم متعهد و ملتزم به حفظ نرخ 
بهره اســت و هیچ برنامه ای برای افزایش نــرخ بهره وجود ندارد و نگرانی در 
این زمینه کاماً بی مورد است.دهقان دهنوی افزود: به عنوان عضو در تمامی 
جلســه های کمیته »بند ک« بودجه و همچنین جلساتی که در قالب کارگروه 
تامین مالی در داخل وزارت اقتصاد برگزار می شــود، حضور مســتمر داشته و 
شاهد هستم »احسان خاندوزی«، وزیر امور اقتصادی و دارایی در این جلسات 
بر لزوم حفظ و کنترل نرخ بهره اوراق تاکید دارد.به گفته رییس سازمان بورس 
و اوراق بهادار، وزیر امور اقتصاد و دارایی در این جلسه ها تاکید دارد که تغییر 
ســر رسیدها، تنها راه حل درست برای ایجاد جذابیت در فروش اوراق است و 
هیچ نیازی به افزایش نرخ بهره نیســت و به صورت اساسی و اصولی با افزایش 

نرخ بهره مخالف است.

صاحباناماکگرانقیمت،آمادهپرداختمالیاتمیشوند
 مالکین اماک اکچری و گران قیمت که از ســوی ســازمان امور مالیاتی، 
مشمول شناخته شده و تا پایان آذرماه به آنها اطاع داده شود موظف هستند 
تا پایان بهمن ۱۴۰۰ نســبت به پرداخت مالیات دارایی های گران قیمت خود 
اقدام کنند. مشکات اقتصادی ناشی از تحریم و شیوع بیماری کرونا و در نتیجه 
کاهش درآمدهای نفتی، افت شاخص های کان اقتصادی، افزایش کسری بودجه، 
تــورم و غیره، ضرورت توجه جدی به مالیات به عنوان منبع اصلی درآمدهای 
بودجه ای را نمایان کرده است.از این رو، دولت و مجلس هم در راستای افزایش 
سهم درآمدهای مالیاتی در بودجه و هم کمک به ساماندهی کل اقتصاد کشور 
اصاح نظام مالیاتی، هوشمندســازی، تعیین پایه های مالیاتی جدید و مواردی 
از این دســت را در دستور کار قرار داده اند. البته شروع ماجرای قطع وابستگی 
بودجه به نفت و افزایش درآمدهای مالیاتی به سال های پیش باز می گردد که 

در مجلس یاردهم و دولت سیزدهم نیز دنبال می شود.

چهار محور تاکیدی دولت سیزدهم در بودجه ١۴٠١
 دولت بخشنامه بودجه ۱۴۰۱ را اباغ کرد و در تدوین 
بودجه سال آینده چهار محور »رشد اقتصادی با تمرکز بر 
ارتقای بهره وری«، »ثبات اقتصادی«، »عدالت محوری« و 
»تغییر ساختار بودجه و تأمین مالی اقتصاد« را مورد تأکید 

قرار داده است.
بخشنامه برنامه و بودجه سال ۱۴۰۱،  از سوی ریاست 
جمهوری به سازمان های ذی ربط اباغ شده و رویکردهای 
کان و خط مشی تدوین بودجه ۱۴۰۱ برای کشور تعیین 

شده است.
در اباغیــه دولت پیــش از پرداختن به این رویکردها 
تصویری آســیب شناسانه از وضعیت اقتصاد کان کشور 
نشان داده شده که بیانگر تدوین بودجه سال آینده با توجه 
جدی به این آسیب ها است. همچنین، دو موضوع تحریم ها 
و کرونا و اثرات مخرب آنها بر اقتصاد کشور به عنوان منبع 
بخش زیادی از آســیب ها، چالش ها و مشکات اقتصادی 

مورد تأکید قرار گرفته است.
کاهش رشد اقتصادی، کسری بودجه سنواتی و جبران 
آن از محــل افزایش پایه پولــی، کاهش ارزش پول ملی، 
افزایش مستمر نرخ ارز، نظام بودجه ریزی ناکارآمد افزایش 
ضریب جینی و بیشتر شدن شکاف طبقاتی و سایر مسائل 
و مشــکات ریز و درشــت اقتصادی به عنوان مهمترین 
آسیب های اقتصاد کشور معرفی شده و برای رفع و جبران 
این آسیب ها رویکردهای بودجه ۱۴۰۱ در چهار محور »رشد 
اقتصادی با تمرکز بر ارتقای بهره وری«، »ثبات اقتصادی«، 
»عدالت محوری« و »تغییر ساختار بودجه و تأمین مالی 

اقتصاد« ارائه شده است.

رشداقتصادیباتمرکزبرارتقایبهرهوری
رشد اقتصادی و افزایش آن پیوسته مورد تأکید دولت 
آیت اه رئیسی قرار داشته و در این بخشنامه نیز بر محوریت 

آن در بودجه ۱۴۰۱ تأکید شده است.
»مسعود میرکاظمی«، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشــور نیز به مناسبت های مختلف این موضوع را مطرح 
کرده اســت. به گفته وی در برنامه ۱۴۰۱ تاکید اصلی بر 
تحقق رشــد اقتصادی است و ما می توانیم ۸ درصد رشد 

اقتصادی را رقم بزنیم.  
رشد اقتصادی کشور در سال ۱۳۹۹ به قیمت پایه )به 
قیمت های ثابت سال ۱۳۹۰( نسبت به سال قبل به ترتیب 

)با نفت( ۳.۶ درصد و )بدون نفت( ۲.۵ درصد بوده است.
بر اساس آخرین آمارِ مربوط به بهار ۱۴۰۰ رشد اقتصادی 

با نفت ۷.۶ درصد و بدون نفت ۴.۶ درصد بوده است.
پیش بینی بانک جهانی نیز روند رشد اقتصادی تا سال 
۲۰۲۴ را مثبت نشان می دهد. میزان رشد اقتصادی ایران 
برای سال های ۲۰۲۲، ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ به ترتیب ۲.۱، ۲.۲ 

و ۲.۳ درصد است.  
بدین ترتیب با محور قرار گرفتن رشد اقتصادی در بودجه 
سال آینده انتظار می رود روند رو به افزایش رشد اقتصادی 

تداوم پیدا کند و به عدد مطلوب نزدیک شود.
یکی از برنامه های دولت برای افزایش رشــد اقتصادی 
کاهش ۱۵ درصدی مالیات بخش تولید تا ســال ۱۴۰۴ 
است. مالیات بخشی از هزینه های تولید را شکل می دهد و 
کاهش ۱۵ درصدی آن کمک قابل توجهی به تولیدکنندگان 
است. با این حال به تنهایی برای رونق گرفتن تولید کافی 
نیســت و ضروری است تدابیر مالیاتی با تاش هایی برای 
بهبــود فضای کســب و کار، افزایش بهره وری و مهمتر از 
همــه کاهش هزینه های تولید از طریق کاهش و ثبات در 

بازار ارز همراه شود.  
همچنین، در بخشــنامه اباغ شده تکیه بر صادرات و 
درآمدهای ناشی از آن نیز در راستای جهت افزایش رشد 

اقتصادی از چشم دولت مردان دور نمانده است.
به گفته »حمید زادبوم« رییس کل سابق سازمان توسعه 
تجارت ایران، در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ شاهد کاهش 
۱۵ درصــدی وزن و ارزش صادرات بودیم و در واردات نیز 
از نظر ارزشی ۱۱.۷ درصد و از نظر وزنی حدود ۵.۸ درصد 
کاهش داشته است. یکی از دایل این کاهش بسته شدن 
مرزها در سه ماه نخست سال ۹۹ بود. همچنین کاهش ۲ 
میلیارد داری صادرات گاز به ویژه به ترکیه یکی دیگر از 

عوامل کاهش صادرات در سال ۹۹ بوده است.
کاهش صادرات یکی از نشانه ها کاهش تولید و در نتیجه 
رشد اقتصادی است. بدون شک تولید و رشد اقتصادی در 
بخش های مختلف صنعت، کشاورزی و خدمات صرفاً برای 
بازارهای داخلی نمی تواند خواسته های اقتصادی و اهداف 
دولت را برآورده کند. جهت گیری تولید باید، در کنار بازار 

داخلی به سمت
صادرات و بازارهای خارجی باشد. در این مورد نیازمند 
افزایش سرمایه گذاری های داخلی و خارجی در بخش های 
مختلف اقتصادی هستیم. بسترســازی برای جذب انواع 
سرمایه گذاری امری ضروری در تحقق اهداف بودجه ۱۴۰۱ 

در زمینه رشد اقتصادی و سایر اهداف دولت است.

ساماندهیاقتصادکان
رشــد اقتصادی و رونق تولیــد در عرصه های مختلف 
اقتصاد کشور نیازمند ثبات و پیش بینی پذیری بازارها و ثبات 
قیمت ها است. یکی از شاخص های اقتصاد کان که می تواند 
این ثبات و پیش بینی پذیری را با تهدید مواجه کند کمیت 
و کیفیت نقدینگی است. نقدینگی در ۱۲ ماهه منتهی به 
پایان خرداد ماه ۱۴۰۰ معادل ۳۹.۴ درصد رشــد کرد که 
نسبت به رشد دوره مشابه سال قبل که ۳۴.۲ درصد بود، 
۵.۲ واحد درصد افزایش را نشــان می دهد. در حال حاضر 
میزان نقدینگی به مرز ۴۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.

این میزان رشد در صورت عدم کنترل به تورم بیشتر دامن 
خواهد زد. بنابراین، دولت جدید هم باید رشد نقدینگی را 
کنترل کند و هم تورم را کاهش دهد. هر دو این موارد به 
سیاست های ارزی وابسته است. با وجود اینکه در صورت رفع 
تحریم ها کنترل تورم و رشد نقدینگی بسیار آسان تر خواهد 
بود، اما اصاح نظام بانکی، انضباط مالی و نظارت همه جانبه 
بانک مرکزی بر بانک ها نیز ضرورت هایی انکارناپذیر هستند.

تغییرساختاربودجه،عدالتمحوریوتأمین
مالیاقتصاد

یکــی از موضوع های مهم و مــورد تأکید دولت جهت 
تدوین بودجه ای عدالت محور یارانه های پنهان و چگونگی 

توزیع آنها است.
در اباغیه دولت آمده است: نسبت به اصاح نظام یارانه ها 
بخصوص یارانه کااهای اساسی، نهاده های کشاورزی، انرژی، 
بهداشــت و درمان با جهت گیری شفافیت و حذف رانت، 

حمایت از تولید و عدالت اقدام شود.
نظــام یارانه های انرژی )بنزیــن، گازوئیل و برق( یکی 
از مهترین موضوع ها در اصاح ســاختاری بودجه نیز به 

شمار می رود.
»مهرداد بذرپاش«، رییس کل دیوان محاسبات کشور در 
حاشیه نشست علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسامی 

در مورد یارانه های پنهان در بودجه کشور گفت: یارانه پنهان  
کشور عددی بالغ بر یک میلیون ۶۰۳ هزار  میلیارد تومان  
اعم از یارانه در بخش  کااهای اساسی و گاز است. بخش 
اعظــم  آن بیش از ۹۰۰ هزار میلیارد تومان مربوط به گاز 
اعم از هدر رفت و مصرف در شبکه است که دو برابر منابع 
عمومی کشور در سال ۹۹ یعنی ۴۵ درصد نقدینگی کشور 

در سال ۹۹ محسوب می شود.
جدای از هزینه ســنگین یارانه ها برای دولت، مســاله 
اصلی توزیع ناعادانه آن در جامعه و برخورداری دهک های 
درآمدی باای جامعه، به ویژه از یارانه های پنهان اســت. 
ساماندهی یارانه ها و اجرای هدفمندی واقعی می تواند به 
تقویت اقشار ضعیف جامعه و توزیع عادانه تر ثروت کمک 
کند.دارایی های دولت و مولدسازی آنها نیز بخشی از برنامه 
اصاح ساختار بودجه است. بر اساس گزارش های عملیات 
شناسایی دارایی های دولت در جریان است. برآورد می شود 
که تعداد کل اماک دولت به بیش از یک میلیون فقره به 

ارزش تقریبی ۱۸ هزار تریلیون تومان برسد.
بدون شک این حجم از سرمایه و دارایی می تواند بسیاری 
از کمبودهای مالی دولت و نیازهای سرمایه گذاری کشور 
را تامین کند. اما نکته مهم چگونگی فروش و واگذاری آن 
است. کارشناسان معتقدند که تجربیات گذشته نشان داده 
که ممکن است فرایند واگذاری ها به حیف و میل اموال و 

از بین رفتن ارزش آنها منجر شود.
اصاح یکپارچه سازی نظام مالیاتی از دیگر محورهای 
مهم در اصاح ســاختاری بودجه اســت. در این مورد دو 
موضوع باید در نظر گرفته شود. یکی بحث معافیت های 
مالیاتی اســت و دیگری بحث فرار مالیاتی. در هر دو مورد 
دولت باید اقدامات جامعی برای ســاماندهی امورمالیاتی 
انجام دهد. تداوم اجرای سیاست های هوشمندسازی نظام 
مالیاتی، به ویژه قانون »پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مودیان« در این مورد کمک شــایانی به دولت می کند. با 
اجرای این سیاست ها مالیات نقش کلیدی در تأمین مالی 

دولت ایفا خواهد کرد.

عدالتدرپرداختحقوقودستمزد
بخشی قابل توجه از هزینه های جاری دولت مربوط به 
پرداخت حقوق و دســتمزد کارمندان و کارکنانش است. 
هرساله با توجه به تورم درصدی مشخص به حقوق کارمندان 
اضافه می شود. با این حال تمامی کارمندان دولت از حقوق و 
دستمزد یکسانی برخوردار نیستند. در برخی موارد ممکن 

است بی عدالتی هایی در پرداختی ها صورت گیرد.
در بخشنامه دولت به این موضوع پرداخته شده است. بر 
اساس آنچه آمده، رشد حقوق و دستمزد مبتنی بر عدالت، 
کاهش فاصله ها و عملکرد اشخاص تدوین می شود، به نحوی 
که منجر به کســری بودجه مزمن و فشار تورمی بر اقشار 
محروم نشــود. همچنین، حداقل دریافتی برای اشخاص 

نیازمند و مستمری بگیران باید تأمین شود.

 یارانه پنهان در سال ۹۹، دو برابر منابع عمومی است
رییس دیوان محاسبات کشور در مورد یارانه های پنهان کشور گفت:میزان 
یارانه پنهان کشور بالغ بر ۱ میلیون ۶۰۳ هزار میلیارد تومان است که بخش 
اعظــم آن بیش از ۹۰۰ هزار میلیــارد تومان مربوط به گاز و دو برابر منابع 

عمومی کشور در سال ۹۹ است.
مهرداد بذرپاش، رییس کل دیوان محاســبات کشور در حاشیه نشست 
علنی امروز- ســه شنبه- مجلس شورای اسامی بعد از قرائت تفریغ بودجه 
۱۳۹۹ کل کشور در جمع خبرنگاران گفت:امروز تفریغ بودجه سال ۱۳۹۹ 
کل کشور که در تاریخ ۳۱ شهریورماه امسال تحویل مجلس شورای اسامی 
شده بود در صحن علنی و غیر علنی قرائت شد.بخشی از اعداد و ارقام محرمانه 
در جلسه غیر علنی ارائه شد و  بخش های هم علنی قرائت شد تا در اختیار 

رسانه ها  و مردم قرار گیرد.
رییس دیوان محاســبات کشور گفت: کاهش زمان ارائه نفریغ بودجه به 
مدت چهارماه کاهش پیدا کرد و دیوان محاسبات حساب های ۳۶۰۰دستگاه 
را  بررســی کرده و در تقویم زمانی  زودتر انجام داد. این گزارش، ماحصل 
صدها هزار نفر ساعت کار کارشناسی و رسیدگی به حساب ها و ۲۷۲تبصره  

بودجه سال ۹۹ است که وقت زیادی برای رسیدگی آن صرف شده است.
وی در مورد یارانه های پنهان در بودجه کشور گفت: یارانه پنهان  کشور 
عــددی بالغ بر ۱میلیون ۶۰۳ هزار  میلیــارد تومان  اعم از یارانه در بخش  
کااهای اساســی و گاز اســت. بخش اعظم  آن بیش از ۹۰۰ هزار میلیارد 
تومان مربوط به گاز اعم از هدر رفت  و مصرف در شــبکه است که دو برابر 
منابع عمومی کشــور در سال ۹۹ یعنی ۴۵ درصد نقدینگی کشور در سال 

۹۹ محسوب می شود.

رئیس دیوان محاسبات کشور بیان داشت: میزان هدررفت در بخش آب 
در سال های ۹۶ تا ۹۹ هفت هزار میلیارد تومان، میزان هدررفت برق در این 
بازه زمانی ۹ هزار میلیارد تومان بوده اســت و هدر رفت گاز هم عدد باایی 
را نشــان می دهد که ما باید برنامه ریزی ازم را در این زمینه داشته باشیم 

و مدیریت ازم انجام شود تا دیگر شاهد هدررفت نباشیم.
بذرپاش با اشاره به اینکه ناترازی های بودجه زیاد است، خاطرنشان کرد: 
با توجه به اینکه در سال های گذشته میزان فروش نفت کاهش یافته است، 
ما برای کسب درآمد به سمت فروش اوراق رفتیم که قطعاً نمی توانیم با این 
مســیر یعنی با فروش اوراق کشــور را اداره کنیم و باید راهکارهای دیگری 

برای تأمین درآمد کشور در نظر گرفته شود.
وی افزود: یکی از پیشنهاداتی که ما در گزارش تفریغ بودجه ۹۹ آوردیم 
آن بود که از ذخایر معدنی کشور بیشتر استفاده شود چرا که میزان ذخایر 
معدنی شناسایی شده کشور بالغ بر ۵۲.۵ میلیارد تن است اما اکتشاف ذخایر 
معدنــی ما حدود ۵۱۱ میلیون تنُ بوده که نشــان می دهد ما کمتر از یک 
درصد از ذخایر معدنی خود را اکتشــاف کرده ایم و اگر به این ذخایر توجه 

شود، قطعاً منابع بودجه از این طریق به دست می آید.
رئیس دیوان محاسبات کشور بیان کرد: مجلس شورای اسامی پایه های 
مالیاتی زیادی را تاکنون به تصویب رسانده است که بعضاً اجرا نمی شود. به 
عنوان مثال آئین نامه اجرای مالیات بر خانه های خالی و خودروهای لوکس 
حتــی اباغ هم نشــده در حالی که باید قوانین مجلــس به ویژه در زمینه 
پایه های مالیاتی به درســتی اجرا شود چرا که در بودجه روی این بخش ها 
حســاب شده اســت.بذرپاش گفت: از ۴۵ سال قبل تاکنون به طور متوسط 

ساانه ۲۵ درصد رشد نقدینگی داشته ایم که این نشان می دهد نوع مدیریت 
اقتصادی ما غلط است و در این شرایط تورم و رشد نقدینگی اجتناب ناپذیر 

است و ما باید به سمت اصاح این وضع برویم.
وی با تأکید بر اینکه ما باید در بودجه شرکت های دولتی، اصاح ساختار 
را اعمال کنیم، تصریح کرد: در حال حاضر ۳۰۰ شــرکت دولتی در پیوست 
بودجه می آید که می توان این شرکت ها را واگذار و حتی به نصف تقلیل داد 
که راهکار مهمی در زمینه اصاح ســاختار بودجه و رفع مشکات اقتصادی 

کشور است.
رئیس دیوان محاســبات کشور افزود: عاوه بر این بودجه شهرداری ها و 
شرکت های نیمه دولتی بسیار زیاد است اما معمواً در ایحه بودجه به مجلس 
ارائه نمی شــود در حالی که توصیه ما این اســت که بودجه این بخش ها در 
قالب پیوست به مجلس شورای اسامی ارائه شود و باعث می شود نظارت ها 

افزایش پیدا کند.
بذرپاش تصریح کرد: بودجه ای که مجلس در حال حاضر رسیدگی می کند 
تمام بودجه کشور نیست و باید گفت بودجه برخی از بخش ها اصاً به مجلس 

ارائه نمی شود و این رویه باید اصاح شود.
وی با اشاره به اینکه ما از ابتدای کار خود در دیوان محاسبات تحقیق و 
تفحص از بخش هایی چون کشت و صنعت مغان، هفت تپه و آب و فاضاب 
خوزســتان را انجام دادیم، گفت: برای مثال در این ســال ها هم از صندوق 
توسعه ملی و هم از بودجه عمومی کشور برای آب و فاضاب استان خوزستان 
اعتباراتی تخصیص داده شده است و ما تاکنون بالغ بر ۴۰ تخلف در این زمینه 

احصا کردیم و تا پایان سال گزارش آن را نهایی و به مردم ارائه می دهیم.
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 رییــس اتحادیه مرکــزی میوه و تره بار 
تهران، جزئیات قیمت درجه یک تا سه انواع 
میوه و صیفی  براساس نرخ نامه عمده فروشی 
محصوات کشاورزی در میدان میوه وتره بار 
در اواسط نوزدهم تا بیست و پنجم مهرماه 

را اعام کرد.
اسداه کارگر با اعام جزئیات قیمت انواع 
میوه و صیفی جات درجه یک تا درجه سه، 
براســاس نرخ نامه عمده فروشی محصوات 
کشاورزی در میدان میوه و تره بار تهران در 
دوره زمانی نوزدهم تا بیست و پنجم مهرماه 
ســال ۱۴۰۰ افزود: براســاس این نرخ نامه 
قیمت هر کیلوگرم پسته تازه بین ۹۰ هزار 
تا ۱۲۵ هزار تومان، انار شیراز بین ۱۵ هزار 
تــا  ۲۲ هزار تومان، به بین ۱۵ هزار تا ۲۵ 
هزار تومان، توت فرنگی گلخانه ای بین ۳۰ 
هزار تا ۴۵ هزار تومان، ســیب گاب پاییزه 
بیــن ۱۵ تا ۲۲ هزار تومان، ســیب لبنانی 
زرد بیــن ۹ هزار تا ۱۶ هزار تومان، ســیب 
لبنانی قرمز بین هشــت هــزار تا ۱۶ هزار 
تومان، خرمالو شمال بین هشت هزار تا ۱۴ 
هزارتومان و خرمالو شهریار بین ۲۰ هزار تا 
۲۷ هزارتومان و شلیل شمس  بین ۲۰ هزار 

تا ۳۰ هزار تومان است.
رییــس اتحادیه مرکزی میــوه و تره بار 
تهران، اظهار داشــت: قیمــت هر کیلوگرم 
نارنگی بین هفت تا ۱۳ هزارتومان، نارنگی 
تخم ژاپنی بین ۱۰ هزار تا ۱۵ هزار تومان، 
گابــی بیروتی بین ۲۵ هــزار تا ۴۵ هزار 
تومان، گابی شــاه میوه بیــن ۲۰ هزار تا 
۴۰ هــزار تومان، انجیــر زرد بین ۱۰ هزار 
تــا ۲۵ هزار تومان، انگور بی دانه قرمز بین 

۱۵ هزار تا ۲۵ هــزار تومان، انگور بی دانه 
سفید بین ۱۲ هزار تا ۱۸ هزار تومان، انگور 
شاهانی بین ۱۰ هزار تا ۱۴ هزار تومان، آلو 
ســانترال بین ۱۵ هزار تا ۲۵ هزار تومان و 
هلو زعفرانی بین ۱۲ هزار تا ۲۰ هزار تومان 
به فروش می رسد.رشــد ۳۵۰ هزار تومانی 

هر کارتن آناناس
کارگر گفت: قیمت هر کارتن آناناس بین 
۹۰۰ هزار تا یک میلیون ۳۰۰ هزار تومان، 
هر کیلوگرم مــوز بین ۲۶ هزار تا ۳۰ هزار 
نرخ  بیان داشت: همچنین  تومان است..وی 

هر کیلوگرم شاه پســند بیــن چهار هزار تا 
هشت هزار تومان، خربزه بین هفت هزار تا 
۹ هزار تومان، هندوانه خطی و ساکاتا بین 
سه هزار و ۵۰۰ تا هفت هزار تومان به فروش 
می رسد.به گفته این مقام صنفی، طبق این 
نرخ نامه قیمت هرکیلو لیمو شیرین بین ۱۳ 
هزار تا ۱۸ هزار تومان، لیموترش سنگی بین 

۱۰ هزار تا ۱۵ هزار تومان است.
وی گفــت: قیمــت هر کیلوگــرم خیار 
اصفهان بین چهار هزار تا هشت هزار تومان، 
خیــار گلخانه ای بین ۶ هزار و ۵۰۰ تا ۱۰ 

هزار و ۵۰۰ تومان، خیار بوته ای بین ۶ هزار 
تا ۱۱ هزار تومان، گوجه فرنگی بوته رس بین 
پنج هزار تا هشت هزار تومان، لوبیاسبز بین 
هفت هزار تا ۱۲ هزار تومان، بامیه بین ۱۰ 
هزار تا ۲۰ هزار تومان و هویج بین هشــت  
هزار تا ۱۳ هزار تومان به فروش می رسد.

رییــس اتحادیه مرکزی میــوه و تره بار 
تهران افــزود: نرخ هر کیلوگــرم بادمجان 
دلمه ای بین چهار هزار تا هفت هزار تومان، 
بادمجان قلمی بین ۶ هزار تا ۹ هزارتومان، 
بادمجــان گلخانه ای بین هشــت هزار تا 

۱۳هزار تومان، پیاز شیری و زرد بین چهار 
هزار تا ۶ هزار و ۵۰۰  تومان، پیاز قرمز بین 
پنج هزار تا هفت هزار تومان، ســبزی جور 
بین پنج هزار تا هفت هزار تومان، ســبزی 
خوردن بین ۶ هزار تا هشــت هزار تومان، 
ســیب زمینی نو بین چهــار هزار تا ۶ هزار 
و ۵۰۰ تومان و سیرخشک بین ۲۵ هزار تا 

۳۵  هزارتومان عرضه می شود.
کارگر گفت: نرخ هر کیلوگرم کدو حلوایی 
بین چهار هزار تا هشــت هزار تومان، فلفل 
تند ریز بین ۶ هزار تا ۱۰ هزار تومان، فلفل 
دلمه ســبز بین ۱۳ هزار تا ۱۸ هزار تومان، 
فلفل دلمــه ای گلخانه ای بین ۱۵ هزار تا 
۲۵ هزارتومان، فلفل شیرین شمال بین ۱۰ 
هزار تا ۱۵هزار تومان، کلم بروکلی بین ۱۵ 
هزار تا ۲۴ هزار تومان،  کاهو پیچ ســاادی 
بین ۱۰ هزار تا ۱۴ هزار تومان، کاهو رسمی 
بین ۶ هزار تا ۹ هزار تومان، کدو مســمایی 
بین هفت هزار تا ۱۲ هزار تومان، کرفس بین 
۶ هــزار تا ۹ هزارتومان، گل کلم بین چهار 
هزار تا ۱۰ هزارتومان، کلم سفید بین ۶ هزار 
تا هشــت هزار تومان و کلم قرمز بین هفت 
هزار تا ۱۲ هزار تومان اســت. بررسی های 
میدانی نشــان می دهد قیمت هر کیلوگرم 
هویج در بازار همچنان بین ۱۸ هزار تا ۲۵ 
هزار تومان، گابی بین ۴۵ هزار تا ۸۰ هزار 
تومان، نارنگی بیش از ۲۵ هزار تومان، خیار 
بیش از ۱۵ هزار تومان و موز ۳۵  هزار تومان 
اســت.با وجود ارایه نرخ نامه میدان میوه و 
تره بار تهران اما در بازار خرده فروشی سطح 
شهر قیمت هر کیلوگرم میوه و صیفی بیش 
از قیمت نرخ نامه مصوب به فروش می رسد.

جزییات قیمت انواع میوه و صیفی جات اعام شد

ــران ــوندرته ــاریطاع ــهبیم ــبکعلی ــزاردامس ۷3۰ه
ــدند ــینهش واکس

معاون سامت اداره کل دامپزشکی استان تهران با بیان اینکه بیماری طاعون 
یک بیماری ویروسی واگیردار است که فقط نشخوارکنندگان کوچک یا دام سبک 
شامل گوسفند و بز به آن مبتا می شوند،گفت: ۷۳۰ هزار دام سبک علیه بیماری 

طاعون در استان واکسینه شده اند.
مهدی سلوکانه افزود: بهترین راه مقابله با بیماری های ویروسی، پیشگیری از 
طریق واکسیناسیون به موقع و دقیق نشخوارکنندگان کوچک یا دام های سبک 

قبل از شروع فصول بارانی به صورت ساانه است.
وی گفت: طاعون بیماری مشترک یا قابل انتقال بین انسان و دام نیست و  شایعاتی 
مبنی بر اینکه طاعون به استان های همجوار تهران رسیده و مردم را تهدید می کند 

کاما بی اساس و کذب است.
سلوکانه با بیان اینکه دام های کوچک در استان از سطح ایمنی خوب و باایی  
برخوردار هستند، اذعان داشت: با توجه به دیده شدن چند اشه از نشخوارکنندگان 
کوچک در استان البرز باهمکاری محیط زیست استان تهران برنامه پایش و مراقبت 

به ویژه در دام های مناطق حفاظت شده در دستور کار قرار گرفته است.
وی گفت: ۲۲۰ هزار راس دام کوچک عشایر در منطقه ار نیز در تابستان امسال 
علیه بیماری های واگیر نظیر طاعون واکسینه شدند و سطح ایمنی مناسبی در این 

دام ها به وجود آمده است.
بیماری طاعون نشــخوارکنندگان کوچک )PPR( که با عنوان »طاعون بزی« 
نیز شناخته می شود، یک بیماری کشنده حاد با واگیر بسیار باا است که نشخوار 
کنندگان کوچک و شترها را درگیر می کند. عائم این بیماری تب، ترشحات چشم 
و بینی، تورم دهان، اسهال، ذات الریه همراه با سختی تنفس بوده که گاهی منجر 

به مرگ نیز می شود.
 بیماری PPR جزو فهرست بیماری های مهم در سازمان جهانی دام )OIE( است 
و کشورها موظفند در صورت شیوع این بیماری آن را به این سازمان گزارش کنند.

ترشحات مختلف بدن دام مانند ترشحات چشم، بینی، دهان و مدفوع آبکی حاوی 
مقدار زیادی موربیلی ویروس هستند. انتقال ویروس به شکل ریز قطره های عفونی 
در هنگام عطسه، سرفه و استنشاق هوای آلوده توسط دام های سالم و همچنین 

تماس بین دام بیمار و سالم مهمترین راه انتقال این بیماری است.
وجود ترشحات و تراوشات عفونی در محل زندگی دام مانند آبشخورها، آخورها 
و بستر نیز می تواند یکی از راههای انتقال بیماری باشد اما موربیلی ویروس ها به 
 PPR  مدت طوانی نمــی تواند در بیرون از بدن میزبان زنده بمانند. همه گیری
 براســاس کنترل جابه جایی حیوان ها، دفع صحیح اشــه و اســتفاده از واکسن 

قابل کنترل است.

علتمهمناکارآمدیدرتوزیعنهادهدامیضعفدرحملونقل
است

 سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس، 
گفت: علت  مهم ناکارآمدی در توزیع نهاده دامی ضعف در حمل و نقل است، برای 
رفع مشــکات این سیستم باید از تمامی ظرفیت های ریلی و جاده ای استفاده 
شــود.، احد آزادی خواه در جمع خبرنگاران در تشریح نشست امروز -سه شنبه 
-کمیسیون کشاورزی گفت: دستور کار نشست امروز کمیسیون کشاورزی در 
خصوص بررســی وضعیت حمل نهاده های دامی از بنادر کشور بود که در این 
نشســت رئیس سازمان بنادر، رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، 
مدیرعامل شــرکت راه آهن و معاون حقوقی و پارلمانی وزارت راه و شهرسازی 
حضور داشتند.نماینده مردم مایر در مجلس شورای اسامی با اشاره به اینکه 
از نشســت ۲۷ تیرماه ســال جاری کمیسیون کشاورزی مشخص شد که یکی 
از علت های مهم ناکارآمدی در توزیع نهاده دامی ضعف در حمل و نقل است، 
ادامه داد: مقرر شده بود که در این راستای رفع ضعف در سیستم حمل و نقل 

نهاده های دامی از تمامی ظرفیت های ریلی و جاده ای استفاده شود.
وی با بیان اینکه در نشســت امروز مشــخص شــد که معدل حمل و نقل 
نهاده های دامی در مقایسه با تیرماه سال جاری رشد قابل توجهی داشته است، 
تصریح کرد: میزان خروجی نهاده های دامی با اســتفاده از شبکه حمل و نقل 
ریلی از ۸۰ واگن در روز به ۱۶۰ واگن افزایش پیدا کرده است و ظرفیت حمل 
تا ۴۰۰واگن در روز وجود دارد.این نماینده مردم در مجلس شــورای اسامی 
افزود: حمل و نقل نهاده های دامی با استفاده از کامیون پس از ارائه مشوق هایی 
مانند در اختیار قراردادن روغن و اســتیک به بیش از  ۲هزار و ۳۰۰ کامیون 
در روز افزایش پیدا کرده است اما این وضعیت کماکان رضایت بخش نیست.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس 
شــورای اسامی عنوان کرد: مقرر شــد صبح فردا با حضور مسئولین ذی ربط 
برنامه مدونی در زمینه حمل و توزیع نهاده های دامی تهیه می شود تا بر اساس 
آن حرکــت کنیم، بخش های مقصر در حــوزه توزیع نهاده های دامی به مردم 

معرفی می شوند. 

۸۸درصدمطالباتچایکارانپرداختشد
 رییس ســازمان چای کشور از پرداخت ۸۸ درصد مطالبات چایکاران خبر 
داد و گفت: از ابتدای فصل برداشت تاکنون بالغ بر ۶۲۶ میلیارد و ۵۵۹ میلیون 

تومان از مطالبات چایکاران پرداخت شده است.
 از وزارت جهاد کشــاورزی، »حبیب جهانساز« وضعیت پرداخت مطالبات 
چایکاران را نســبت به سنوات گذشته خوب و قابل قبول ارزیابی کرد و افزود: 
دولت تا مهر ماه ۱۰۰ درصد سهم خود و کارخانجات چای کشور نیز حدود ۸۵ 
درصد سهم خود را بابت تحویل برگ سبز چای و مطالبات کشاورزان پرداخت 
کرده اند.رییس ســازمان چای کشور اظهار داشت: طبق قیمت مصوب شورای 
قیمت گذاری و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصوات اساســی کشاورزی 
برای ســال ۱۴۰۰، قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم برگ ســبز چای درجه 
یــک ۶ هزار و ۶۹۰ تومان و هر کیلوگرم برگ ســبز چای درجه دو نیز چهار 
هزار و ۷۸۱ تومان تعیین شــده است.جهانساز، میزان برداشت برگ سبز چای 
از ابتدای سال جاری تاکنون را ۱۲۶ هزار تن عنوان کرد.وی ادامه داد: باوجود 
تنش های محیطی، خشکسالی و سرمازدگی در سال جاری، تاکنون ۲۸ هزار 
و ۳۵۱ تن چای خشــک در کشــور تولید شده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل چهار درصد افزایش نشــان می دهد.رییس ســازمان چای کشور با اشاره 
به آغاز چین پاییزه از چند روز گذشــته، پیــش بینی کرد در چین پاییزه که 
تا پایان مهرماه ادامه دارد، بین هشــت تا ۱۰ هزارتن برگ سبز چای از باغات 
اســتان های گیان و مازندران برداشت شود.وی تصریح کرد: سرمای زودرس 
در پاییز، بارش ها و کاهش دما، رشد گیاه چای را متوقف کرده است.جهانساز، 
نیاز مصرف چای خشک در کشور را با احتساب ذخیره استراتژیک حدود ۱۰۰ 
هزارتن برآورد کرد و افزود: حدود ۳۰ هزار تن چای خشک مورد نیاز در داخل 
تولید و مابقی از محل واردات تامین می شــود.وی میزان واردات ساانه چای 
خشــک از کشورهایی همچون هند، سری انکا، کنیا و امارات متحده عربی به 
کشور را طبق میانگین آمار ۱۰ ساله اخیر حدود ۶۲ هزار تا ۷۰ هزارتن اعام 
کرد.رییس ســازمان چای کشــور در همین حال، چای تولید ایران را به لحاظ 
کیفیت از بهترین چای تولیدی در دنیا دانســت و گفت: چای خشــک تولید 
ایران عاری از هر گونه آلودگی به آفت کش های نباتی و مواد افزودنی است.

وی اضافه کرد : از هر پنج کیلوگرم برگ سبز چای، یک کیلو گرم چای خشک 
به دست می آید. طبق آمارها ساانه ۱۰۰ هزار تن چای خشک در کشور مصرف 
می شود که از این میزان ۳۰ هزار تن از چای خشک در داخل تولید می شود.

پاندمی کرونا تعداد گرسنگان جهان را افزایش داد
 دبیر ســند ملی امنیت غذایی کشور گفت: فقر غذایی 
در جهان ظرف دو سال اخیر روند افزایشی داشته و پاندمی 

کرونا بر تعداد گرسنگان افزوده است.
 از وزارت جهاد کشــاورزی، »اسکندر زند« در حاشیه 
دومین روز از  چهل و نهمین نشست کمیته امنیت جهانی 
غذا سازمان ملل متحد که به صورت مجازی در حال برگزاری 
اســت، افزود: بر اســاس گزارش ها، طی سال های قبل از 
۲۰۱۹ فقر غذایی در جهان رو به کاهش بود، اما از حدود 

دو سال پیش فقر غذایی روند افزایشی را نشان می دهد.
مشاور وزیر جهاد کشاورزی اظهارداشت: شیوع پاندمی 
کرونــا، تغییرات اقلیمی، کاهش تنوع زیســتی و افزایش 
آاینــده ها از عوامل اصلی افزایــش فقر غذایی در جهان 

اعام شده است.
وی اضافه کرد: براساس گزارش هایی که در این نشست 
تاکنون ارائه شده، وضعیت امنیت غذایی در جهان بدتر شده 
است به طوری که در حال حاضر حدود سه میلیارد نفر از 
جمعیت جهان، امنیت غذایی مطلوبی ندارند؛ ۸۰۰ میلیون 
نفر دچار فقر غذایی هستند و دو میلیارد نفر نیز وضعیت 
غذایی شان مطلوب نیست و گزینه غذایی محدودی دارند 

و حق انتخاب ندارند.
زند اظهارداشت: چهار عامل پاندمی کرونا، تغییرات آب 
و هوایی، زوال تنوع زیستی و آلودگی ها، امنیت غذایی در 

جهان را با چالش جدی مواجه کرده اســت.نماینده ایران 
در چهل و نهمین نشســت مجازی کمیته امنیت جهانی 
غذا ســازمان ملل متحد گفت: پاندمی کرونا موجب شده 
کشــورهایی که وضعیت غذایی خوبی دارند، کمک های 
غذایی و صادرات غذایی شان کم شود.زند ادامه داد: از سوی 
دیگر کشاورزان خرد بیشتر در معرض تغییرات اقلیمی و 

تنش های محیطی قرار دارند و این موضوع بر تولید غذا تاثیر 
می گذارد.نماینده ایران در چهل و نهمین نشست مجازی 
کمیته امنیت جهانی غذا سازمان ملل متحد تصریح کرد: 
کشاورزان بزرگ می توانند تنش های اقلیمی و ریسک های 
محیطی را تحمل کنند، اما کشاورزان خرد آسیب پذیرند.

وی در شرایط فعلی  وضعیت امنیت غذایی در ایران چگونه 

است، تصریح کرد: بر اساس آمار سال ۹۸ وضعیت امنیت 
غذایی در کشور به گونه ای بود که ۸۰ درصد کالری و بیش 
از ۸۰ درصد پروتئین مورد نیاز مردم را تامین می کردیم، اما 
در سال گذشته به دلیل شرایط شدید خشکسالی، امنیت 
غذایی، بیشتر آسیب دید.دبیر سند ملی امنیت غذایی کشور 
با بیان این که در ســال ۹۸ حدود ۲۱ تا ۲۲ میلیون تن 
واردات محصوات کشاورزی داشتیم، گفت: پیش بینی می 
شود امسال به دلیل خشکسالی گسترده و کم آبی و تاثیر 
آن بر تولید داخلی، واردات محصوات کشاورزی به حدود 
۳۰  میلیون تن برسد.وی افزود: آسیب پذیری کشور ما از 
تغییرات اقلیمی باا است و این مساله بر امنیت غذایی تاثیر 
می گذارد.به گزارش ایرنا، چهل و نهمین نشســت کمیته 
امنیت جهانی غذا سازمان ملل متحد با هدف ارایه گزارش 
کشــورها از وضعیت امنیت غذایی جهان در سال ۲۰۲۱، 
چالش های پیش رو و چگونگی کاهش ناامنی غذایی توسط 
ســازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )FAO( از ۱۹ مهر 
آغاز و تا ۲۲ مهر به صورت مجازی ادامه خواهد داشت.در 
روز نخست این نشست، آنتونی گوترش دبیرکل سازمان ملل 
متحد، کیو دانگیو مدیرکل سازمان خواربار و کشاورزی ملل 
متحد، رئیس صندوق بین المللی توسعه کشاورزی، مدیر 
اجرایی برنامه جهانی غذا و برخی از صاحبنظران دانشگاهی 
و  وزرای کشورها در حوزه امنیت غذایی سخنرانی کردند.

شرکت هفت تپه ظرفیت بازگشت به دوران طایی خود را دارد
 مدیرعامل شــرکت توسعه نیشــکر و صنایع جانبی گفت: شرکت کشت 

و صنعت نیشکر هفت تپه ظرفیت بازگشت به روزهای طایی خود را دارد. 
عبدالعلی ناصری در حاشیه بازدید از کارخانه کشت و صنعت نیشکر هفت تپه 
در جمع کارکنان این شرکت با معرفی محمدفتحی مکوند به عنوان مدیرعامل 
این شرکت بیان کرد: کشت و صنعت نیشکر هفت تپه این ظرفیت را دارد که 
به گل سر سبد شرکت های کشت و صنعت نیشکری کشور تبدیل شود اما 
تحقق این امر نیازمند همراهی و همکاری مجموعه کارکنان این شرکت است.

وی با تاکید بر پرداخت حقوق تیر امســال کارکنان هفت تپه در روزهای 
آتی گفت:بقیه حقوق کارگران این شرکت در فواصل کوتاه مدت طبق توافق 

قبلی با حمایت بانک های ملی و صادرات پرداخت می شود.
وی با تشریح روند واگذاری شرکت نیشکر هفت تپه به شرکت توسعه نیشکر 
و صنایع جانبی افزود:به منظور پیشبرد امور و پرداخت هزینه های جاری و حقوق 
کارگران این شــرکت، بودجه ای در نظر گرفته شده تا کار و  فعالیت در این 

شرکت به روال عادی بازگردد.
وی همچنین در خصوص بازگشت به کار کارگران اخراجی نیشکر هفت تپه 

بیان کرد: کارگران اخراج شده که منع قانونی برای بازگشت به کار ندارند می 
توانند  در شرکت نیشکر هفت تپه مجدد مشغول به کار شوند.

ناصری  در رابطه با قانون منع به کارگیری افراد بازنشسته در شرکت نیشکر 
هفت تپه نیز گفت: این قانون در شرکت هفت تپه باید رعایت شود و اگر در 
این مجموعه افرادی هستند که شرایط قانونی بازنشستگی را دارند طبق قانون 

و با رعایت حقوق قانونی با آنان تسویه حساب خواهد شد.
 وی ادامه داد: با آغاز فعالیت مجدد تولید شکر در نیشکر هفت تپه  و کشت 
و آبیاری مزارع نیشکر ، مسیر برای تولید سال آینده با برنامه ریزی هموار خواهد 

شد تا هفت تپه گام به گام به سمت دوران طایی خود بازگردد.
در نشســت یکشنبه شب هفته جاری که به ریاســت معاون اول رییس 
جمهوری برگزار شد نسبت به تعیین تکلیف شرکت کشت و صنعت هفت تپه 
اقدام و مدیریت این مجموعه عظیم به شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی 
واگذار شد.شــرکت توسعه نیشــکر هفت تپه در شمال خوزستان و در حوزه 
سیاسی شهرستان شوش به عنوان نخستین واحد نیشکری کشوری ، در سال 
۱۳۹۴ به بخش خصوصی واگذار شد و از آن زمان تاکنون این مجموعه صنعتی 

کشاورزی با بحران های کارگری و تولیدی رو به رو بوده است.
سه ماه پیش با حکم دستگاه قضایی مالک خصوصی شرکت توسعه نیشکر 

هفت تپه خلع ید شد و اداره آن به دولت واگذار شد.
شــرکت کشت و صنعت نیشــکر هفت تپه با حدود پنج هزار نیرو در ۱۵ 

کیلومتری شهر شوش واقع شده است.

وضعیت اعتبارات کشاورزی و بودجه ناجا در کمیسیون برنامه و 
بودجه بررسی شد

 سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از بررسی وضعیت اعتبارات 
بودجه ای بخش کشاورزی با حضور وزیر جهاد کشاورزی و بودجه نیروی انتظامی 

با حضور معاون طرح توسعه این نیرو در جلسه امروز کمیسیون خبر داد.
 محمدمهدی مفتح در توضیح نشست روز سه شنبه کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس به خبرنگاران گفت: سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی و معاونان 
وی در جلســه امروز گزارش خود را درخصوص برنامه ها و وضعیت اعتبارات 
بخش کشــاورزی ارائه و در ادامه نمایندگان نیز به بیان نظرات و پیشنهادات 
خود پرداختند.سخنگوی کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس افزود: 
نمایندگان درخصوص دغدغه های وکای خود مبنی بر افزایش قیمت مرغ و 
تخم مرغ، برنج، کااهای اساســی، تامین ارز یارانه ای، لبنیات، دام عشایری و 
صادرات دام، احیای جهاد سازندگی مطالبی را مطرح کردند که ساداتی نژاد در 

پاسخ توضیحات مشروحی را بیان کرد.

اولویتوخطقرمزماتولیدوتامینکااهایاساسیاست
مفتح تصریح کرد: وزیر جهاد کشــاورزی در این جلسه مطالب خوبی در 
مورد تنظیم بازار با واردات مرغ و تخم مرغ، لبنیات و برنج مطرح و اعام کرد؛ 
اولویت و خط قرمز ما تولید و تامین کااهای اساسی است و نباید مردم دغدغه 

تامین نیازهای غذایی خود را داشته باشند.
وی ادامــه داد: همچنین در ادامه جلســه کمیســیون برنامــه، بودجه 
و محاســبات مجلس ســردار محمــودزاده معــاون طرح توســعه نیروی 
 انتظامــی با توجــه به هفته نیروی انتظامی در این جلســه حضور پیدا کرد

 و در خصــوص وضعیــت بودجه ای این نیــرو، کمبودهــا و نیازهای مالی 
گزارشــی را ارائه کرد و مقرر شــد، در بودجه ســال ۱۴۰۱ بودجه به نحوی 
 تنظیم شــود که ضمن رفع نیازهــای این ارگان، زمینه رشــد منابع مالی 

نیروی انتظامی فراهم شود.

تولیدکااهایاساسیوپروتئینخطقرمزوزراتجهادکشاورزیاست
 وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه تولید کااهای اساسی و پروئین خط قرمز وزرات جهاد کشاورزی است، افزود: تولید کااهای اساسی و مایحتاج مردم در داخل کشور باید با قوت و قدرت ادامه یابد

ســیدجواد ســاداتی نژاد در جمع خبرنگاران با اشــاره به حضور خود در نشست امروز کمیسیون کشاورزی اظهار داشت: نمایندگان مجلس نظرات و سوااتی در مورد بودجه ۶ماهه اول سال ۱۴۰۰ داشتند. در این رابطه صحبت هایی 
با نمایندگان انجام شد. عاوه بر این برنامه هفتم توسعه را اجماا مورد بررسی قرار دادیم.

وی افزود: در این نشســت نمایندگان نظرات و راهکارهای خوبی ارائه دادند. همچنین درباره مســائل کشــاورزی، منابع طبیعی و تامین کااهای اساسی مورد نیاز مردم و دغدغه نمایندگان پیرامون تولید مباحثی مطرح و توضیحاتی 
ارائه شد.

ســاداتی نژاد با بیان اینکه تولید کااهای اساســی و پروئین خط قرمز وزرات جهاد کشــاورزی اســت، افزود: تولید کااهای اساســی و مایحتاج مردم در داخل کشور باید با قوت و قدرت ادامه یابد و برنامه ریزی که در این زمینه انجام 
داده ایم محقق خواهد شد.

 وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه اجازه نمی دهیم روند تولید در حوزه کشاورزی کند شود، گفت: تاش می کنیم با استفاده از ظرفیت اتحادیه ها و تشکل های مربوطه بازار را با آرامش و با کمک خود مردم ساماندهی کنیم.
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بررسی ساماندهی نیروهای وزارت نفت در کمیسیون انرژی مجلس
 رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی از بررسی نحوه افزایش تولید 
نفت، وضعیت شرکت های عملیاتی، سرمایه گذاری، دیپلماسی انرژی و ساماندهی 

منابع انسانی در شرکت نفت با حضور مسووان مربوطه خبر داد.
فریدون حسنونددر توضیح نشست کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی به 
خبرنگاران گفت: در این نشست »محسن خجسته مهر«  مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران حاضر شد و موضوعاتی مانند افزایش تولید نفت، وضعیت شرکت های 
عملیاتی، فروش نفت، نحوه سرمایه گذاری، دیپلماسی انرژی، ساماندهی منابع 
انسانی در شرکت نفت، دعوت از سرمایه گذاران داخلی و خارجی در حوزه نفت، 

شرکت های عملیاتی و... مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای  اسامی با بیان اینکه  اعضای کمیسیون 
و معاون وزیر نظرات و دیدگاه های خود را در این موارد مطرح کردند، افزود: میزان 
نیاز به تولید نفت، میزان نیاز صنایع، نیروگاه ها و مصارف خانگی به گاز از دیگر 
مباحث مطرح در این نشست بود که مدیرعامل شرکت ملی نفت در حوزه های 

مربوط به خود توضیحاتی ارائه کردند.  
حسنوند با تاکید بر اینکه مقرر شد روش های تشویقی و حمایتی، انگیزه را 

در نیروهای صنعت نفت باا ببرد، اظهار داشت: بر همین اساس در معاونت امور 
انسانی وزارت نفت شکل گرفته تا مشکات مرتبط با کارکنان را حل و ساماندهی 
کند این در حالی اســت که کارکنان وزارت نفت به طرق مختلف با کمیسیون 

انرژی در تماس هستند.  

به گفته این نماینده مجلس در این جلسه بحث مسئولیت های اجتماعی شرکت 
ملی نفت نیز مطرح شد چراکه ازم است این شرکت مسئولیت های خود را در 

مناطق نفت خیز و گازخیز به طور کامل انجام دهد.
حسنوند در ادامه با اشاره به تدوین قانون بودجه سال ۱۴۰۱،  گفت: در این 
نشست مقرر شد برنامه های توسعه با یکدیگر تطبیق داده شده تا بتوانیم یک 

قانون جامع و کامل در حوزه نفت و گاز ارائه دهیم.   
وی دربــاره درخواســت احمد مــرادی نماینده بندرعبــاس درباره برخی 
سوءمدیریت ها در پاایشگاه نفت ستاره خلیج فارس به عنوان دیگر دستور جلسه 
امروز نیز گفت: این دستور با حضور مدیران ذیربط وزارت نفت و وزرات تعاون 

کار و رفاه اجتماعی بررسی شد.
رییس کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسامی خاطرنشان کرد: گزارش 
نماینده درخواســت کنندگان اعمال ۲۳۴ قرائت شد و نمایندگان دستگاه های 
حاضر نیز توضیحاتی مطرح کردند و در نهایت مقرر شد؛ ظرف مدت یک هفته، 
جلسه دیگری برگزار شود و نقطه نظرات نماینده درخواست کنندگان در این باره 

شنیده و در نهایت گزارش به صحن مجلس ارسال شود.

 معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعام کرد: برآورد ســرمایه گذاری 
برای احداث ۱۰هزار مگاوات نیروگاه رقمی 
معادل ۷ میلیارد دار است که طی سه سال 

این سرمایه گذاری انجام خواهد شد.
ســیدمهدی نیازی، در مراســم امضای 
تفاهمنامه احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت 
جدیــد نیروگاهی توســط بخــش صنعت 
در وزارت نیــرو افــزود: بر اســاس رویکرد 
دولت ســیزدهم، هم افزایــی و تعامل بین 
وزارتخانه های نیرو و صنعت، معدن و تجارت 
در دســتور کار قرار گرفتــه و در این زمینه 
چند برنامه مشــترک بین ایــن دو وزارت 

تدوین شده است.
تفاهم نامــه  کــرد:  خاطرنشــان  وی 
ســرمایه گذاری احــداث ۱۰هــزار مگاوات 
ظرفیت جدید با توجه به منابع مالی و رویکرد 
ملی، اجرا خواهد شــد.معاون طرح و برنامه 
وزارت صمت گفت: برآورد ســرمایه گذاری 
برای احداث ۱۰هزار مگاوات، ۷ میلیارد دار 

است که تا سال ۱۴۰۳ وارد مدار خواهند شد 
و به تامین برق پایدار در کشور کمک می کند.

۱۰هزارمگاواتظرفیتنیروگاهی
جدیدتاسهسالآیندهواردمدارمیشود

»همایون حائری« معاون امور برق و انرژی 
وزیر نیرو هم در این برنامه اظهار داشت: بخش 

صنعت احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاهی را در برنامه دارد که تا سال ۱۴۰۳ 
وارد مدار خواهد شد.وی افزود: این ظرفیت، 
تامین برق پایدار و مطمئن برای بخش صنعت 
را به همراه دارد که بسته ویژه حمایتی هم از 
سوی وزارت نیرو برای آن آماده شده است.

این مقام مسوول خاطرنشان کرد: اکنون 
توان پیــک غیر همزمان بــرق صنایع ۲۲ 
هزار مــگاوات و به طور همزمــان ۱۷ هزار 
مگاوات اســت و ایــن در حالی اســت که 
صنایع ۱۰۰ هزار کیلووات ســاعت در سال 
 مصرف دارند یعنی ۳۷ درصد برق کشــور را

 مصرف می کنند.معاون وزیر نیرو با بیان اینکه 
سرمایه گذاری فعاان بخش صنعت در حوزه 
نیروگاهی نقطه عطفی برای سایر فعالیت های 
مشــترک خواهد بود، خاطرنشان کرد: این 
اقدام دستاوردهای اقتصادی بزرگی را در پی 
خواهد داشت و با تکنولوژی پیشرفته می توان 
اقدام های دیگر از جمله ساخت ژنراتور را نیز 

در دستور کار قرار داد.

١٠ هزار مگاوات برق از نیروگاه های تجدید پذیر تولید می شود
 رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسامی 
گفت: در نشست امروز با وزیر نیرو تفاهم شد که در ۴ سال 
آینــده ۱۰ هزار مگاوات برق یعنی ۲ برابر تعهدات برنامه 
ششم توسعه از محل نیروگاه های تجدیدپذیرتولید شود.

  محمدرضا پور ابراهیمی در جمع خبرنگاران در تشریح 
نشســت - کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی، 
گفت: نشست کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی 
امروز با حضور وزیر نیرو و نماینده تشکل ها و سندیکای 
بخش خصوصی صنعت برق تجدید پذیربرگزار شد در این 
نشســت عدم توجه به صنعت تولید برق تجدید پذیر در 

دولت های یازدهم و دوازدهم آسیب شناسی شد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسامی، 
ادامه داد: بر اســاس گزارش قرائت شــده در نشســت 
کمیسیون اقتصادی باید در قالب برنامه ششم توسعه ۵ هزار 
مگاوات برق از محل نیروگاه های تجدیدپذیر وارد شبکه 
می شد اما دولت به یک دهم تعهدات خود نیز عمل نکرده 
است.نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسامی، 
بیان داشت: در نشست امروز کمیسیون با وزیر نیرو تفاهم 

شــد که ظرف ۴ سال آینده ۱۰ هزار مگاوات برق یعنی 
۲ برابر تعهدات برنامه ششم توسعه از محل نیروگاه های 
تجدیدپذیرتولید شود که عدد بسیار بزرگی است، در این 

بخش نیازمند تصمیماتی در حوزه اقتصاد انرژی و نحوه 
محاســبات هستیم.وی افزود: در نشست امروز مقرر شد 
تصمیمات و مدل های مرتبط با اقتصاد انرژی اتخاذ شده 

به صورت کار مشترک بین کمیسیون اقتصادی، وزارت 
نیرو و نمایندگان بخش خصوصی عملیاتی شود.

 نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسامی تصریح 
کرد: برنامه بســیار خوبی توسط وزارت نیرو در خصوص 
ساماندهی نیروگاه های که راندمان آنها بسیار پایین است 
و برخی از آنها با ۲۰ تا ۳۰ درصد ظرفیت تولید خود کار 

می کنند در کمیسیون  اقتصادی ارائه شد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسامی، 
گفت: قرار اســت ظرف یک ماه آینده تمامی محورهای 
مشــکات مرتبط با عملیات اجرای در بخش ســرمایه 
گذاری تولید انرژی های تجدید پذیر در کارگروه مشترک 
کمیسیون اقتصادی و وزارت نیرو برطرف شود و یک ماه 
آینده عاوه بر اعام نتایج، برنامه جدیدی در حوزه سرمایه 
گذاری در بخش انرژی های تجدید پذیر ارائه و در دستور 
کار قــرار بگیرد.وی ابراز امیــدواری کرد که با همکاری 
مجلس، دولت و وزرات نیرو شــاهد اتفاقات خوبی طی 
ماه ها و ســال های آینده در زمینه افزایش ظرفیت تولید 
برق باشیم زیرا این حوزه یکی از ظرفیت های کشور است.

 سرمایه گذاری 7 میلیارد داری برای احداث ١٠ هزار مگاوات نیروگاه

مبلــغقبــض۹3درصــدمشــترکانخانگــیکمتــراز5۰هــزار
تومــانشــدهاســت

 مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: بیش از ۹۳ 
درصد مشترکان خانگی )معادل ۲۷ میلیون مشترک( به دلیل رعایت الگوی مصرف 

ماهانه کمتر از ۵۰ هزار تومان صورتحساب دارند.
به گزارش از پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو، »محمدحسن متولی زاده« افزود: 
از ابتدای امسال  تاکنون بیش از ۸۵ میلیون قبض برق برای ۳۰ میلیون مشترک 
خانگی صادر شــده که از این رقم بیش از ۹۳ درصد معادل ۲۷ میلیون مشترک 

به دلیل رعایت الگوی مصرف ماهانه کمتر از ۵۰ هزار تومان صورتحساب دارند.
وی ادامه داد: تعداد بسیار محدودی در حد ۲ درصد از مشترکان که بیشتر از 
دو برابر الگوی تعیین شــده مصرف کردند، به دلیل مصارف مازاد بر الگو )بااتر از 
۶۰۰ کیلووات ساعت( صورتحساب آن ها با نرخ انرژی تجدیدپذیر محاسبه شده و 

قبض آن ها افزایشی بوده است.
مدیرعامل شــرکت توانیر خاطرنشان کرد: بر اساس مصوبه مجلس در بودجه 
اعام شده است که برای مصارف بااتر از الگوی منطقه ای یارانه ای پرداخت نشود، 
لذا برق تجدیدپذیر به این معناست که دیگر یارانه ای برای آن تعلق نمی گیرد و این 

موضوع توسط وزارت نیرو تائید و اباغ شده است.
بر اســاس بند »ی« تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰۰، وزارتخانه های نفت و نیرو 
موظفند در ســال ۱۴۰۰ تعرفه های آب، برق و گاز مشترکان خانوارهای کشور را 
به گونه ای اصاح کنندکه با رعایت مناطق جغرافیایی کشور، تعرفه مشترکان کم 
مصرف خانوارهای محروم تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیســتی برابر صفر، مشــترکان تا الگوی مصرف به صورت یارانه ای، مشترکان 
پرمصرف بااتر از الگوی مصرف به صورت غیر یارانه ای و بر اســاس الگوی افزایش 

پلکانی )آی.بی.تی( تعیین شود.
طبق این داده ها، مشترکان بد مصرف که تعداد آنها به ۸۵۰ هزار مشترک می رسد، 
بیش از دو برابر الگوی تعیین شده مصرف داشته اند و طبق مصوبه مجلس یارانه 

انرژی آنها حذف شده است.

هشدارافزایشمصرفبنزینباثبترکورد۹۰میلیونلیتردرروز
 در حالی که میانگین مصرف بنزین در ۶ ماهه نخست امسال برابر با ۸۵ میلیون 
لیتر در روز بوده، این رقم در تعطیات هفته گذشته با پنج میلیون لیتر افزایش به 
۹۰ میلیون لیتر در روز رسید که می تواند هشداری برای افزایش مصرف بنزین باشد.

، با افزایش تعداد افراد واکسینه شده در کشور، شرایط زندگی به حالت عادی 
نزدیک می شود. 

کم کم زمزمه حذف دورکاری ها و بازگشت ۱۰۰ درصدی کارکنان به مشاغل به 
گوش می رسد و در ایام تعطیل نیز جاده ها خودروهای بیشتری به خود می بینند. 
همین موضوع افزایش مصرف بنزین را به دنبال خواهد داشت. افزایش مصرفی 
که به نظر می رسد آغاز شده و ایرانی ها در حالی در ۶ ماهه نخست امسال و هم زمان 
با شرایط قرمز کرونایی، روزانه ۸۵ میلیون لیتر بنزین مصرف کرده اند که این عدد 
برای ۶ ماهه نخســت ســال ۹۹، حدود ۷۴.۵ میلیون لیتر بوده است و حکایت از 

رشدی ۱۴ درصدی دارد.
این روند رشد البته ادامه دار بوده و هفته گذشته هم زمان با تعطیات پایان ماه 
صفر، میانگین مصرف بنزین به ۹۰ میلیون لیتر در روز رسیده است که می تواند 

زنگ خطری برای صادرات بنزین ایران باشد. 
 ادامه روند کنونی مصرف در صورت رفع محدودیت های کرونا می تواند مصرف 
بنزین در کشور را به شدت افزایش دهد. موضوعی که ایران را از دایره صادرکنندگان 

بنزین خارج کرده و حتی تا ۲ سال آینده دوباره به واردکننده بنزین تبدیل کند.
البته با اصاح الگوی مصرف و افزایش بهینه سازی مصرف سوخت می توان از این 
اتفاق جلوگیری کرد. با این حال در کنار اصاح الگوی مصرف باید افزایش مصرف 

سی. ان. جی را نیز در دستور کار قرار داد.
ایران در شرایط فعلی ۴۰ میلیون مترمکعب ظرفیت توزیع روزانه سی. ان. جی 
دارد کــه می توان با توجه به ظرفیت خالی موجود که نزدیک به ۲۰ میلیون متر 

مکعب می شود، افزایش مصرف بنزین را کنترل کرد.
همچنین ایران که دومین دارنده ذخایر گاز جهان به شمار می رود، می تواند با 

تکیه بر این سوخت ملی، در مصرف سوخت مایع صرفه جویی کند.

35هزارمگاواتظرفیتنیروگاهیجدیددردولتسیزدهمایجاد
میشود

 وزیر نیرو گفت: برای ایجاد ۳۵ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی در دولت 
سیزدهم برنامه ریزی شده است.

علی اکبر محرابیان در مراسم امضای احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی 
توسط صنایع در محل وزارت نیرو افزود: ۱۵ هزار مگاوات از این ۳۵ هزار مگاوات 

توسط وزارت نیرو و شرکت های تابعه احداث حواهد شد.
وی ادامــه داد: برای احداث این ظرفیت نیروگاهی، پروژه هایی تعریف شــده و 

اکنون به دنبال اجرا هستیم.
وزیــر نیرو گفت: در کنــار آن برنامه ریزی برای ایجاد ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 

تجدیدپدیر هم انجام شده است.
محرابیان افــزود: اکنون با تقاضای بیش از حدی بــرای احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر روبه رو شدیم به گونه ای که از برنامه پیش بینی شده ما بسیار بیشتر است.

وی با بیان اینکه کشورمان در زمینه انرژی های تجدید پذیر توان زیادی دارد، 
گفت: وجود ۳۰۰ روز آفتابی در کشور سرمایه گذاری در بخش انرژی های تجدید 

پذیر را مقرون به صرفه کرده است.
وزیر نیرو به وجود ظرفیت خوب بخش باد در برخی نقاط کشــور اشاره کرد و 

گفت: توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر با جدیت دنبال می شود.
محرابیان گفت: امروز نیز با تشویق بخش صنعت برای احداث نیروگاه، تفاهمنامه 
ای برای احداث ۱۰ هزارمگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی با صنایع منعقد شدکه 
این امر با حمایت وزارت نیرو و وزارت صنعت، معدن و تجارت عملیاتی خواهد شد.

وی ادامه داد: قراردادهایی که امروز در قالب این تفاهمنامه عملیاتی خواهد شد 
بیش از ظرفیت پیش بینی شده است که نشان از عاقه بخش صنعت برای ایجاد 

نیروگاه های اختصاصی دارد.
وزیر نیرو افزود: با عملیاتی شدن این نیروگاه ها در آینده نزدیک در بخش صنعت 
دیگر شاهد آن نخواهیم بود که به دلیل قطع برق، صنایع با کاهش تولید روبه رو شوند.

محرابیان ابراز امیدواری کرد: با همکاری وزارت صنعت، معدن وتجارت و صنایع 
فعال به زودی شاهد شرایطی در کشور باشیم که موجب اشتغال بیشتر و رفاه برای 
همه مردم باشد.وی گفت: طی چند دهه اخیر شاهد ایجاد ظرفیت های عظیم در 
بخش صنایع و معادن کشور بودیم و ظرفیت های این بخش به صورت چشم گیری 
رشد داشته است.وزیر نیرو افزود: اما در زمانی که شاهد ایجاد محدودیت در تامین 
برق صنایع باشیم این ایجاد محدودیت به معنای کاهش تولید، کاهش اشتغال و 
افت ارزش افزوده این بخش است.محرابیان ادامه داد: در موضوع برق امروز در این 
صنعت به خودکفایی رســیده ایم و صاحب تکنولوژی و سازنده نیروگاه های برق 
آبی و حرارتی هستیم، اما بسیار متاسفیم که در طی سال های اخیر سرمایه گذاری 
در بخش نیروگاهی به شدت کاهش داشته و نتوانستیم با رشد تقاضا و متناسب با 
آن در این بخش سرمایه گذاری کنیم.وی گفت: امروز شاهد ۱۴ هزار مگاوات تراز 
منفی در برق هســتیم؛ این به معنای آن است که ۲۲ درصد نیاز برق خودمان را 
امکان تولید نداریم.  وزیر نیرو خاطرنشان کرد: یکی از برنامه های مهم و محوری 
وزارت نیرو توســعه ظرفیت های نیروگاهی کشور متناسب با تقاضا است و در این 
خصوص ایجاد ۳۵ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی در حوزه های مختلف در دستور 

کار قرار گرفته است.

محرابیان: از توسعه نیروگاه های اتمی حمایت می کنیم
 وزیــر نیرو گفت: توســعه نیروگاه هــای اتمی که از 
ضروری ترین نیازهای هر کشــوری است، مورد حمایت 

وزارت نیرو است.
علی اکبر محرابیاندر حاشیه امضای تفاهم نامه ساخت 
۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توسط بخش 
صنعــت و معدن در جمــع خبرنگاران افزود: توســعه 
نیروگاه های اتمی موجب پایداری شبکه برق کشور شده 

و تنظیم کننده فرکانس نیز به شمار می آیند.
وی ادامه داد: نیروگاه های اتمی در زمره نیروگاه های با 
کارکرد باا هستند، به گونه ای که اکنون در نیروگاه اتمی 
بوشــهر کارکرد تولید بیش از ۱۰۰ درصد اســت؛ یعنی 
ظرفیت آن یک هزار مگاوات اســت درحالی که تولید آن 
یک هزار و ۳۰ مگاوات است که باعث پایداری فرکانس و 

شبکه می شود.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: بخشی از برنامه توسعه برق 

در وزارت نیرو با توسعه نیروگاه های اتمی خواهد بود.
محرابیان، ظرفیت نیروگاهی کشور را ۸۳ هزار مگاوات 
عنوان کرد و گفت: ۱۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات از این ظرفیت 
مربوط به نیروگاه های برق آبی، یک هزار مگاوات نیروگاه 
اتمی، حدود ۸۰۰ تا ۹۰۰ مگاوات هم نیروگاه تجدیدپذیر 

و بقیه نیروگاه های حرارتی است.
وی بیان داشــت: مجموع مصرف سوخت سالیانه در 
نیروگاه های حرارتی نزدیک به ۸۲ میلیارد متر مکعب است 
که اگر گاز باشد گاز مصرف می کنند و در غیر این صورت، 

معادل آن  سوخت مایع تامین خواهد شد.

افزایشظرفیتنیروگاهــیبدونافزایش
مصرفسوخت

وزیر نیرو اضافه کرد: برنامه ســاخت ۳۵ هزار مگاوات 
ظرفیت جدید نیروگاهی در دولت سیزدهم با محوریت 
کاهش مصرف سوخت است و مهمترین هدف این است 
که بتوانیم با افزایش توان نیروگاه ها و با راه اندازی بخش 
بخار و سیکل ترکیبی و به خصوص استفاده از نیروگاه های 

تجدیدپذیر این امر محقق شود.

محرابیان گفت: برنامه ریزی شــده تا چند نیروگاهی 
که بازده پایین تر از ۲۰ درصد دارند، از چرخه نیروگاهی 

خارج شود.
وی ادامــه داد: اجرای برنامه چهارســاله احداث ۳۵ 
هزار مــگاوات ظرفیت جدید نیروگاهــی بدون افزایش 
مصرف ســوخت خواهد بود، زیــرا در بخش بخار نیاز به 
اضافه کردن سوخت نبوده و در بخش تجدیدپذیرها نیز 

سوختی نیاز نیست.
وزیر نیرو افزود: حذف یک سری از نیروگاه های پرمصرف 
ظرفیتی ایجاد خواهد کرد که نیروگاه های حرارتی با بازده 

باا ایجاد شود.
محرابیــان گفت: همه اعضای دولت در باره توســعه 
نیروگاه ها متفق القول هستند و وزارت نفت نیز از بسته 
توسعه ۳۵ هزار مگاوات ظرفیت جدید حمایت می کند، زیرا 
بدون افزایش مصرف سوخت نخواهد طراحی شده است.

وی درباره قیمت سوخت اظهار داشت: قیمت براساس 
قانون تعیین خواهد شد و همه نیروگاه ها تابع قانون هستند 

که به صورت سالیانه تعیین می شود.
وزیر نیرو ادامه داد: در خصوص فروش مازاد برق به شبکه 

نیز مطابق همه نیروگاه هایی که برق به شبکه می دهند 
عمل خواهد شد و از این جهت منافع سازنده نیروگاه کامل 
تامین خواهد شد.محرابیان اضافه کرد: ما در صنعت برق 
خودکفا هستیم و انواع و اقسام تجهیزات، ماشین آات و 

قطعات این صنعت در داخل تامین می شود.
وی خاطرنشــان کرد: امروز بخــش قابل توجه صدور 
خدمات فنی و مهندسی کشور از ناحیه خدماتی است که 

صنعت برق در اقصی نقاط کشور ارائه می دهد.
وزیر نیرو تاکید کرد: قوانین و مقرراتی موجود کشور 
حکم می کند که از توان داخل حداکثر استفاده را انجام 
دهیم و در صورتی که ما تقاضای ســاخت نیروگاهی مان 
بیــش از ظرفیت داخلی باشــد دربــاره آن فکر کرده و 

برنامه ریزی خواهیم کرد.
وی گفت: اکنون ایجاد نیروگاه برای کشور، اقتصاد و 
رفاه مردم امری کاما ضروری است و اگر ضرورت داشته 

باشد درباره واردات نیز برنامه ریزی خواهد شد.

لزوماعطاییارانهبهصنایعکوچک
محرابیــان ادامــه داد: در بخش انــرژی اکنون یارانه 

ســنگینی به مصرف کنندگان داده می شود که بخشی از 
آن نیز صنایع هستند.

وی افزود: اعتقاد ما این است که باید به صنایع کوچک 
یارانه بدهیم و در همه جای جهان نیز این چنین است، زیرا 
صنایع کوچک موجب اشتغال بیشتر شده و رفاه مردمی و 

منفعت بیشتری به دنبال دارند.
وی بــا بیان اینکه از پرداخت یارانه به صنایع کوچک 
حمایت می کنیم، تاکید کرد: در صنایع بزرگ با اقدامی 
که امروز انجام شد و توسعه خواهد یافت، تاش برآن است 

که آنها خود وارد مساله تولید برق شوند.
محرابیان درباره برنامه افزایش تعرفه ها، خاطرنشان کرد: 

در حال حاضر هیچ برنامه ای در این زمینه وجود ندارد.
وی درباره صادرات برق نیز گفت: اکنون اولویت تامین 
برق مردم داخل کشور و صنایع است، اما وقتی برق مازاد 
داشتیم درباره آن  تصمیم گیری خواهد شد، گرچه در حال 

حاضر نیز در برخی نقاط مبادله برق وجود دارد.
وزیــر نیرو با اشــاره بــه واردات و صــادرات برق در 
کشــورمان، افزود: تراز واردات برق بیشتر است و از چند 
نقطه به خصوص در تابســتان اجبار به واردات داشتیم تا 

برق مورد نیاز مردم تامین شود.

تامینسوختنیروگاهی
وی موضوع ســوخت نیروگاهی را بسیار مهم ارزیابی 
کرد و گفت: این امر در زمستان از اهمیت باایی برخودار 
اســت و مشکلی که سال گذشته ایجاد شد این است که 
مخازن سوخت نیروگاه ها پر نشد و همین امر تامین گاز 

نیروگاه ها را با مشکل روبه رو کرد.
محرابیان گفت: براین اســاس از یک ماه گذشته و در 
یک اقدام مشترک با وزارت نفت تاش کردیم ناوگان حمل 
و نقل کشــور بسیج شوند و مصوبه خوبی در دولت برای 

تشویق مالکان این ناوگان داشته ایم.
وی افزود: درحال حاضر سوخت رسانی با سرعت خوبی 
درحال انجام است و در حال حاضر موجودی مخازن بااتر 

از ذخیره سال گذشته است.

۱۰هزارمگاواتظرفیتجدیدنیروگاهیایجادمیشود
وزرای صنعت، معدن و تجارت و نیرو برای احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی تفاهم نامه همکاری امضا کردند.

به گزارش از وزارت صنعت، معدن و تجارت، تفاهم نامه همکاری وزارت نیرو و وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمینه ایجاد دســت کم ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی از طریق ســاخت نیروگاه جدید و تکمیل ســیکل 
نیروگاه های موجود توســط شــرکت های صنعتی و معدنی با حضور وزرای این دو وزارتخانه امضا شــد.این تفاهم نامه بین »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو و »ســیدرضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن تجارت، با توجه به نیاز، ضرورت 
و اهمیت تامین برق مطمئن، مســتمر و پایدار بخش صنعت و معدن و تحقق اهداف توســعه ای صنعت برق به امضا رســید.در این تفاهم نامه، وزارت صنعت، معدن و تجارت از طریق ســرمایه گذاران نســبت به ســرمایه گذاری و ایجاد 
ظرفیت های جدید نیروگاهی تا پیش از تابســتان ۱۴۰۳ پس از زمان صدور همه مجوزها و قراردادهای مورد نیاز اقدام خواهد کرد.اولویت وزارت صنعت، معدن و تجارت، ایجاد نیروگاه جدید اختصاصی اســت و ســرمایه گذاران مجاز 

به انتخاب مناسب ترین گزینه سرمایه گذاری هستند.
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کارخانه قند یاسوج دوباره رونق می گیرد

شهرستان جهرم فارس یکی از مکان های مهم تولید 
خرما در کشــور است اما کام خرماکاران به دلیل آنچه 
نبود حمایت های کافی نام گرفته،چندان شیرین نیست 
و کشاورزان و نخل داران این شهرستان گفتند که انتظار 
دارند مشکاتشان با توجه سفر استانی هیات دولت به 

فارس حل شود.
شهرســتان جهرم با تولید ۳۰ هــزار تن خرما در 
ســال یکی از قطب های تولید خرما در کشور است و 
برخی ارقام خاص جهرم چون خرمای شاهانی شهرت 

و مرغوبیت بسیاری دارد.
در سال های اخیر باران های بی موقع و آفات  مختلف، 
عاوه بر تأثیر بر محصول، گاهی باعث نابودی نخل نیز 
شــده اند. آفت سرخرطومی یکی از این آفت هاست که 

اخیرا گریبانگیر نخلستان های جهرم شده است.
هر انــدازه که باغداران و خرماکاران با مشــکات 
مواجه می شوند، کام داان و واسطه ها از بازار آشفته، 

شیرین می شود.
ابر و باد و مه و خورشید و فلک در کارند تا داان، 

خرما به کف آرند و با بدسگالی بخورند.  
ماه پیش بود که مدیریت جهاد کشــاورزی جهرم 
اعام کرد با توجــه به آلودگی نخیات جهرم به آفت 
سوسک سرخرطومی حنایی خرما، انتقال پاجوش و تنه 
جوش خرما از این منطقه به سایر مناطق ممنوع است. 
در تابستان ۱۴۰۰ نیز باران های بی موقع در جهرم باعث 

ایجاد آفت خشکیدگی خوشه های خرما شد.

خســارت۱6میلیاردتومانیبهنخلداران
جهرمیوخریدتضمینیخرما

بر اساس اعام مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان 
جهرم، ۶۵۰ هکتار از نخیات شهرســتان دچار آسیب 
شــده است و برآورده می شــود که حدود ۱۶ میلیارد 

تومان خسارت به نخلداران وارد شده است.
مدیرکل تعاون روستایی استان فارس نیز چند روز 
پیش گفته بود: برای کاهش زیان نخلداران، وزارت جهاد 

کشاورزی برنامه خرید تضمینی خرما دارد.
هدایت اه رحیمی با بیــان انعقاد تفاهم نامه خرید 
تضمینی خرما بــا صادرکنندگان با رعایت اصل حفظ 
منافع کشاورز اعام کرد: انتظار می رود که سازمان ها و 
مسوان مربوط در سطح ملی و استانی هر چه سریع تر 
به این موضوع ورود کنند و با تصمیمات مهم و اجرایی، 

مانع ضرر بیشتر نخلداران زحمتکش جهرمی شوند.
وی با اشاره به اینکه امسال به خاطر عوارض جوی 
خرمای شاهانی دچار آسیب شده است افزود: هدف از 
خرید تضمینی، حمایت از باغدار و منافع باغدار است و 
شبکه تعاون روستایی به طور قطع و یقین آمادگی خرید 
خرمای تضمینی شاهانی را دارد اما تاش ما این است 
که ضمن رعایت قیمتی که توافق شده کشاورز به حق 
خود برسد و تاجر نیز در بازار به منافعش دست یابد.

 وی بیان کرد: علی رغم اینکه به شدت مایل هستیم 
تا کشــاورز و باغدار را حمایت کنیم تا بیشــتر از این 
متضرر نشــوند اما به همان اندازه هم تاش می کنیم 
روابط تجاری و بازرگانان بخصوص بازارهای صادراتی 

محفوظ بماند.

این مقام مسئول افزود: از آنجا که خرمای شاهانی 
خرمای صادراتی است و تجار این محصول بازار خود را 
در سطح بین المللی ازسال های گذشته ایجاد کرده اند 
بنابراین ماحظاتی در سطح وزارتخانه و سازمان تعاون 
روستایی در نظرگرفته شده که بازار تجار با ورود شبکه 
تعاون روستایی دستخوش تشنج و تغییر نشود و سهم 

صادرکنندگان از بازار خرمای شاهانی محفوظ بماند.
 رحیمــی افزود: جهــرم در مجموع ۴ هزار و ۲۰۰ 
هکتار نخیات دارد که از این مقدار ۲هزارو ۸۰۰ هکتار 
زیر کشت خرمای شاهانی است که ۲۳ هزارتن درسال 
تولید محصول دارد اما به خاطر آسیبی که باران تابستانه 
به خرمای شاهانی وارد کرد در حال حاضر ۱۵ هزارتن 
محصول خرمای شاهانی آماده برداشت است اما عاوه 
بر خرمای جهرم، خفر، داراب و ســایر نقاط استان نیز 

مشمول این قانون خواهد شد.
وی با اشــاره به قوانین خریــد تضمینی بیان کرد: 
قوانیــن موجود خرید تضمینی تا زمــان پایان خرید 
اجــازه فروش محصول را به ما نمی دهد در نتیجه این 
قانون وقفــه ای در کار صادرکنندگان این بخش وارد 
خواهد کرد که ســبب ضرر و زیان تجار خواهد شد در 
همین زمینه تفاهم نامه ای با تجار این بخش بسته شد 
که تحت نظر سازمان تعاون روستایی نسبت به خرید 

تضمینی خرمای شاهانی اقدام کنند.
وی گفــت: طبق توافق به عمل آمــده یارانه ای به 
نخل دارانــی که محصول خرمای شــاهانی خود را به 
تجار طرف قرارداد ســازمان تعاون روستایی بفروشند 

تعلق خواهد گرفت.

لزومبازنگریدرآمارخسارتبارندگیبه
نخلدارانواعامآمارواقعی

یکی از باغداران جهرم در گفت  و گو با خبرنگار ایرنا 
بیان کرد: بارندگی تابستانی در جهرم خسارت فراوانی 
به باغداران و نخلداران جهرم وارد کرد که می طلبد با 
همراهی و مســاعدت مسئوان شهرستان و همچنین 
جهاد کشــاورزی ابتدا این حجم خسارت را بررسی و 
اعام دقیق کنند و در ادامه هم با اجرای طرح های ویژه 
حمایتی از باغداران و نخلداران جبران خسارت کنند.

مصلی نژاد افزود: متاســفانه شاهدیم که مسئوان 
جهاد کشاورزی نه آمار واقعی خسارت را دقیق برآورد 
و اعــام کرده اند و نه طرح خریــد تضمینی خرما از 

باغداران، مرهمی بر درد باغدار است.
وی اظهار کرد:قیمت خرید خرما هرکیلوگرم ۹۲۰۰ 
تومان اعام شده است و همچنین میزان خسارت ریالی 
۱۶ملیارد تومان برآورد شــده، یعنی حدود ۱۷۰۰تن 
خرما خســارت دیده و از بین رفته اســت  که حدود 

۵.۵درصد خرمای جهرم می شود.
این فعال حوزه کشــاورزی اظهار کرد: با پایش این 
آمار و بررســی خرماهای پایین آمده از نخل مشاهده 
می شــود حداقل میزان خســارت وارده بــه باغداران 
۳۰درصد و در تعدادی از باغ ها، باای ۶۰درصد خسارت 

وارد شده است.
وی اضافه کرد: دیده شده محصول برخی نخل ها که 
بریده می شود اصا خرمای قابل مصرف ندارد و کامل 
باید به دامداری منتقل شود. حال با توجه به این آمار 
اعامی ضمن احترام به تمام مســئوان دست اندرکار، 
میزان خسارت خرما از لحاظ درصدی حدود ۳۵درصد 
و از لحــاظ ریالی حدود ۱۰۰ملیارد تومان اســت و نه 

۱۶ملیارد تومان.
مصلی نژاد گفت: دربــاره راهکار کمک به باغداران 
هم، راهکار ارائه شده خرید تضمینی کمکی به کشاورز 
و باغدار در این زمان به خصوص نمی کند، چون خرماها 
همه رفته است دست دال و خرمایی برسر نخل نیست.

وی بیان کرد: مسئوان محترم جهاد اگر قرار هست 
به باغدار کمک کنند می توانند براساس هکتار نخل و 
سند موجود باغدار طرح های حمایتی اباغ و اجرا کنند 
تا بخشی از خسارات وارد شده به خسارت دیدگان واقعی 

پرداخت شود.
مصلی نژاد گفت: دست ما خرماکاران کوتاه اما دست 

واسطه ها به سوی  خرما دراز است.

لزومایجادبانکاطاعاتکشــاورزیدر
جهرم

برخی کشاورزان با مراجعه به خبرنگار ما گفتند:  با 
توجه به گران شدن سموم کشاورزی، باا رفتن دستمزد 

کارگران و غیره، هزینه های تولید و بسته بندی، افزایش 
چشمگیری داشته، اما قیمت خرمای خریداری شده از 
کشاورزان به قدری پایین است که سودی عاید کشاورز 

نمی شود و گاهی حتی مضرر نیز می شوند.
بنا بــه گفته این افراد متأســفانه بهترین محصول 
خرمای تولیدی شهرســتان جهرم، با قیمت اندک از 
کشاورزان خریده می شود و با قیمت بااتر به بازارهای 
کشور عرضه می شود بنابراین باز هم سود اصلی به جیب 
کشاورزان نمی رود. در مورد خرید تضمینی خرما نیز به 
قدری دیر اقدام می شود که محصول از دست کشاورز 
خارج شــده و باز هم ســود عاید داان و انبارداران 
می شــود، هرچند تــا کنون اقدامــی در زمینه  خرید 
تضمینی خرما صورت نگرفته و سازمان تعاون روستایی 

منتظر دریافت بخشنامه  خرید از وزارتخانه است.
از نظر این کشــاورزان و باغداران بنابراین با توجه 
به اینکه جهاد کشــاورزی باید نقش حمایتی داشــته 
باشد، موظف اســت با برنامه ریزی دقیق، قبل از ورود 
داان و واســطه های بازار، برای خرید تضمینی خرما 
اقدام کند تا ســودی که عاید دال می شود به کشاورز 

زحتمکش برسد.
پیشنهاد باغداران جهرم این است که مدیریت جهاد 
کشــاورزی جهرم می تواند با تشــکیل بانک اطاعاتی 
کشــاورزان جهرم، اطاعات جامعی از نحوه و مراحل 
تولید، عرضه، فروش، ســطح زیر کشت، نوع و کیفیت 
کشــت و محصول تولیــدی و غیره را در آن ثبت کند 
تا به این ترتیب مشــکات حیطه  عرضه و تقاضا را به 
حداقل برساند. چرا که با در دست داشتن اطاعات کافی 
می توان از طریق بانک اطاعاتی، به انجام برنامه ریزی 
در زمینــه میزان محصول تولیــدی پرداخت، به این 
معنی که با در دســت داشــتن اطاعات کافی از نیاز 
بازار یک محصول کشــاورزی، بــرای میزان تولید آن 
محصول برنامه ریزی کرد. همچنین می توان در زمینه ی 
قیمت گذاری، فروش، بازاریابی و غیره نیز که از معضات 

کشاورزی سنتی است راه حل مناسبی یافت.
خرماکاران جهرم معتقدند یکی دیگر از مشکات در 
بخش کشاورزی، بحث سورتینگ، بسته بندی مناسب و 
نحوه ی عرضه است، به همین دلیل نمی توان در بحث 
بازاریابی و پیدا کردن خریدار مناسب موفق بود، مثا 
محصول خرمای جهرم، به دلیل نداشــتن بسته بندی 
شکیل قابل مطرح شدن در بازار ایران و جهان نیست 
و به همین دلیل مجبور به خام فروشی و فروش عمده 

محصول با نازلترین قیمت می شویم.
در زمینه  تبلیغات محصوات کشــاورزی جهرم نیز 
از دیدگاه باغداران وکشاورزان، مشکات قابل توجهی 
وجود دارد و متولیان امر باید در حوزه تبلیغات اقدامات 
موثری انجام دهند چرا کــه معرفی محصول، یکی از 

ارکان مهم و اساسی در فروش هر کاا است.
تقاضای این باغداران این بود که در ســال آینده با 
انجام برنامه ریــزی و پیش بینی های ازم، برای خرید 
تضمینی خرما در زمان مناسب و قبل از زمان برداشت، 

اقدام کنند.
شهرستان جهرم در فاصله ۱۹۳ کیلومتری از جنوب 

شرق شیراز قرار دارد.

سفر استانی دولت به فارس و انتظار خرماکاران جهرم برای رفع مشکات خود

کارخانه قند یاســوج نماد صنعت، تولید و 
ســرمایه گذاری در کهگیلویه و بویراحمد که 
با سابقه ای بیش از نیم قرن فعالیت در استان 
دستخوش چالش ها و مشکات شده بود ، اینک 
به همت دولت سیزدهم رونق گذشته خود را 
باز خواهد یافت.کارخانه قند یاسوج روزی واژه 
صنعت مادر کهگیلویــه و بویراحمد را یدک 
می کشید، اما هم اینک بر اثر کم توجهی ها به 
مخروبه ای تبدیل شده و سکوت، صدای چک 
چک آب، ســیاهی و انبوهــی از زباله آخرین 
تصویری اســت که از این کارخانه در اذهان 
باقی مانده اســت.بر اثــر تعطیلی و غیرفعال 
شــدن فرایند تولید در این کارخانه  جوانان 
زیادی بیکار شــده و آواره استان های مجاور 
برای یافتن لقمه ای نان شدند و ناامید از همه 
جا  استان زرخیز اما محروم خود را رها کردند.

این کارخانه بزرگ صنعتی و تولیدی یکی 
از داشــته های مهم استان برای رفع معضل 
بیکاری و ایجاد اشــتغال و سرمایه گذاری در 
استان محسوب می شد اما در سایه بی تدبیری 
ها  از درون نابود شد و آن همه سرمایه یکجا 

خوابید.

عزمدولتبرایاحیایواحدهای
راکد

موضــوع جالبــی کــه در ســفر اخیــر 
رییس جمهوری به استان کهگیلویه و بویراحمد  
به چشم خورد، توجه ویژه آیت اه سید ابراهیم 
رئیسی به کارخانه قند یاسوج بود که در همان 
ثانیه های نخست لحظه ورودش به استان از 
آخرین اقدامات انجام شده برای بازگرداندن این 
کارخانه به چرخه تولید از مسئوان سوال کرد.

این ســخن جای بسی بحث و گفت و گو 
دارد و نشان می دهد تولید، احیای واحد های 
راکد، اشتغال و امید آفرینی در دولت کنونی 

جایگاه ویژه ای دارد.  
شــنیده ها حاکی از آن است که کارخانه 
قند یاسوج هم اینک پس از سالها تعطیلی با 
فعالیت دوباره خود کام صنعت و مردمان این 

استان را شیرین خواهد کرد.
این کارخانه با حمایــت های دولت جان 
دوباره مــی گیرد و آرزوهای بــر باد رفته را 

دوباره باز می گرداند.

کارخانهقندیاسوجبهستاداجرایی
فرمانامامواگذارشد

مدیــرکل ســتاد اجرایی فرمــان امام در 
کهگیلویــه و بویراحمد گفت: برای به حرکت 
درآوردن چرخ های زنگنار زده کارخانه راکد 
مانده  قند یاسوج این کارخانه  به ستاد اجرایی 

فرمان امام واگذار شد .
شایان نادری اظهار داشت : سرمایه گذاری 
در این کارخانه راکد، با هدف تاش ستاد برای 
حمایت از مردم و اشتغالزایی در کهگیلویه و 

بویراحمد است.
وی افزود: کارخانه قند یاسوج نماد صنعت  
کهگیلویه و بویراحمد بوده و ۵۱ درصد سهام 
این کارخانه متعلق به ستاد اجرایی فرمان امام 
خمینی )ه( است.نادری افزود: مراحل  واگذاری 
به صورت دقیق و کارشناسانه انجام گرفت و 
مشخص شد که بسیاری از قطعات مستهلک 
بوده و خیلی از قطعات نیز باید تعویض شود.

مدیــرکل ســتاد اجرایی فرمــان امام در 
کهگیلویــه و بویراحمد بیان کــرد: پیرامون 

قطعاتــی که در کارخانه وجــود ندارد برآورد 
قیمت دقیق شــده و سرمایه در گردش ازم 
انجام گرفته و در مرحله اولیه بهسازی تجهیز 

و تعویض قطعات انجام می شود.
نادری عنوان کــرد: در مرحله دوم نیز راه 
اندازی کامل و تولید محصول از جمله قند و 
شــکر و سایر فراورده ها در این کارخانه انجام 

می گیرد.

ســتاداجراییفرمانامامباتمام
توانبــرایاحیایکارخانهقندپایکار

بیاید
نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد 
گفت: از ستاد اجرایی فرمان امام در کهگیلویه و 
بویراحمد انتظار می رود پای کار بیایند و برای 

راه اندازی این کارخانه پیگیر باشند.
حجت ااســام والمســلمین سید نصیر 
حســینی افزود: موانع بســیاری برای احیای 
دوباره کارخانه قند یاسوج پشت سر گذاشته 
شــد و کار به جایی رســید که هم اکنون در 

مرحله احیای دوباره قرار گرفته است .
وی ادامه داد: این کارخانه توسط عده ای 

سودجو بلعیده و هضم شده بود که کار بازسازی 
آن ساده نیست ولی در سایه کار جهادی شدنی 

ولی  زمانبر است .
نمایتده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد 
ابراز داشت: دادگستری در بازپس گیری این 
کارخانه بســیار خوب اقدام کرد و خســتگی 

ناپذیر وارد عمل شد.

زودی به کارخانه هیاتمدیــره
تعیینمیشود

استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: هیات 
مدیره جدید این کارخانه به زودی انتخاب می 
شود تا هر چه ســریع تر کارگران به سر کار 

خود برگردند.
سید علی احمدزاده ابراز داشت: در شورای 
تامین استان موضوع کارخانه قند یاسوج مطرح 
شــد و تصمیم گرفته شد که که این کارخانه 
راکد به ستاد اجرایی فرمان امام واگذار شود.

 وی عنــوان کرد: ۵۱ درصد ســهام این 
کارخانه متعلق به ســتاد اجرایی فرمان امام 
خمینی )ه( است  بنابراین ستاد اجرایی سه نفر 
از پنج نفر هیات مدیره را انتخاب خواهد کرد.

احمــدزاده تصریح کرد: امید اســت این 
کارخانه در ۶ ماه دوم سال ۱۴۰۰ راه اندازی 
شود.کارخانه قند یاسوج سال  ها غیرفعال بوده 
و راه انــدازی مجدد آن به عنوان صنعت مادر 
استان ســبب خوشحالی کشاورزان، کارگران 
شــده و کام همه مردم اســتان از فعالیت آن 

شیرین خواهد شد.
عملیات اجرایی کارخانه قند یاسوج در سال 
۱۳۴۴ و با ظرفیت اسمی تولید روزانه یکهزار 
تن قند و شــکر آغاز شد و در سال ۱۳۴۶ به 

بهره برداری رسید.
پــس از مدتی این کارخانــه با معضات 
فراوانی دســت و پنجه نرم کرد و سرانجام از 
سال ۱۳۸۷ فعالیت خود را به طور مجدد آغاز 
کرد اما سایه مشکاتی همچون معوق ماندن 
حقوق، مزایا و بیمــه کارگران، قدیمی بودن 
تجهیزات، کمبود اعتبار برای نوسازی قطعات 
فنی کارخانه، نبود چغندرقند دســت از سر 
این کارخانه برنداشــت و تا توانست کمر این 

کارخانه را خم کرد.
کارخانه قند یاسوج از دی ماه سال ۱۳۹۵ 
به ســرمایه گــذار بخش خصوصــی و اهل 
کهگیلویه و بویراحمد واگذار شــد که بنا به 

دایلی راکد و یا نیمه فعال ماند.
با تاش و مساعدت مسئوان استانی و با 
صدور رأی قاطع قضات دادگســتری استان، 
واگذاری کارخانه قند یاسوج به سرمایه گذار 

بومی ابطال و رأی به بازگشت آن صادر شد.
این کارخانه هم اینــک در مالکیت بانک 
تجارت است و باید هیات مدیره این کارخانه 
را انتخاب کند تا هر چه سریع تر مقدمات راه 
اندازی و شروع به کار کارگران فراهم شود اما 
گویا تاکنون در این باره اقدامی صورت نگرفته 
است.حجت ااسام سیدابراهیم رییسی رییس 
قوه قضاییه )وقت( در اسفند سال ۹۹ در بازدید 
خود از کارخانه قند یاسوج، خواهان راه اندازی 
هر چه ســریع تر این کارخانه به چرخه تولید 
شده بود.وی تاکید داشت که چرخ های تولید 
این کارخانه به ناحق از حرکت ایستاده است 
و کارخانه قند با ایــن همه امکانات مجاز به 
تعطیل شدن نیســت و ظرف مدت کوتاهی 

باید به چرخه تولید برگردد.

6سدمخزنیدراستاناردبیلدردستاحداثاست
اردبیــل- مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای اســتان اردبیــل گفــت:در حــال 
حاضــر ۶ ســد مخزنــی در نقــاط مختلــف ایــن اســتان بــا هــدف تامیــن آب 

آشــامیدنی و توســعه آبیــاری مــدرن در دســت احــداث اســت.
عبــاس جنگــی مرنــی  افــزود: مطالعــات فنــی ۹ ســد مخزنــی دیگــر نیــز  
بــا اخــذ مجوزهــای ازم از ســال گذشــته در دســتور کار قــرار گرفتــه اســت.

ــدار در اســتان اعــام  ــن ســدها را تامیــن آب پای ــه ای وی هــدف از مطالع
ــن  ــی ای ــه فن ــر ضــروری اســت مطالع ــن ام ــق ای ــرای تحق ــزود: ب ــرد و اف ک
ســدها تســریع شــده و در صــورت وجــود نواقــص و نارســایی های فنــی ســدها  

نســبت بــه رفــع آن اقــدام شــود.
وی از تکمیــل مطالعــات فنــی ســدهای ســینه ســر و توســانلو و تکمیــل 
ــارد  ــوب ۱۱۰ میلی ــار مص ــه اعتب ــه ب ــا توج ــی ب ــر گرم ــد کله س ــداث س اح
ــازه  ــد ت ــات س ــام عملی ــت: اتم ــر داد و گف ــه ۱۴۰۰ خب ــون بودج ــی قان ریال
ــاری و  ــال ج ــد در س ــی جدی ــار مال ــذ اعتب ــه اخ ــه ب ــا توج ــی  ب ــد گرم کن
ــرار  ــد ق ــورد تاکی ــد م ــازه کن ــه ســد ت ــه خان ــکار تصفی ــی پیمان ــن نهای تعیی

ــه اســت. گرفت
ــو در  ــان و اینچــه ن ــل ایم ــه ســدهای اه ــه داد:مطالع ــی ادام ــی مرن جنگ
شهرســتان مشــگین شــهر و مطالعــات ســدهای نیاخــرم و مجــره و اقدامــات 
اجرایــی بــرای تکمیــل ســد گیــوی شهرســتان کوثــر و انتخــاب پیمانــکار ســد 

ــد. ــرکت می باش ــت  دار ش ــای اولوی ــزو برنامه ه ــال ج ــجین در خلخ هش
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای اردبیــل بــا بیــان اینکــه احداث ۱۰ ســد 
بــزرگ در اســتان اردبیــل طــی ســال های اخیــر اجرایــی شــده اســت افــزود: 
از ایــن تعــداد ســه مــورد از ســدها در ۲ ســال اخیــر بــه بهره بــرداری رســیده 
ــزود:  ــاره عملیــات اجرایــی ســد عمــارت شهرســتان گرمــی اف اســت.وی درب
ــا پایــان  عملیــات اجرایــی ایــن ســد  پیشــرفت خوبــی دارد و امیــد اســت ت

ســال جــاری آبگیــری شــود.
 مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای اردبیــل اظهــار کــرد: پــروژه احــداث 
ســد عمــارت شهرســتان گرمــی بــا پیشــرفت فیزیکــی ۹۳ درصــد بــه مرحلــه 
تکمیــل رســیده و عملیــات اجرایــی ایــن ســد توســط پیمانــکاران ادامــه دارد 
ــه  ــرر ب ــان مق ــار ازم در زم ــن اعتب ــوا و تامی ــودن ه و در صــورت مســاعد ب

می رســد. بهره بــرداری 
وی بیــان کــرد: اعتبــارات ازم بــرای طــرح ســد عمــارت پیش بینــی شــده 
و بــا فاینانــس یــک هــزار میلیــارد ریالــی بنیــاد مســتضعفان امیــدواری بــرای 
ــه بیشــتر  ــی منطق ــا مســاعد شــدن شــرایط آب و هوای ــن ســد ب ــل ای تکمی

شــده اســت.
جنگــی مرنــی ادامــه داد: بــرای اتمــام ایــن پــروژه ســه هــزار میلیــارد ریــال 
اعتبــار نیــاز اســت کــه تــاش بــر ایــن اســت کــه ایــن اعتبــارت هرچــه زودتــر 
تامیــن شــود.مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای اردبیــل افــزود: ســد عمــارت با 
حجــم مخــزن ۱۸۲ میلیــون مترمکعــب از نظــر حجــم بزرگتریــن ســد اســتان 
ــه و  ــی منطق ــاری اراض ــکان آبی ــرداری از آن ام ــا بهره ب ــه ب ــت ک ــل اس اردبی

جلوگیــری از خــروج منابــع آبــی کشــور میســر می گــردد.
ــرداری از ایــن ســد ۱۵ میلیــون متــر مکعــب آب  ــا بهره ب وی ادامــه داد: ب
بــرای شــرب ، ۷۵ میلیــون متــر مکعــب بــرای کشــاورزی و ۲۸ میلیــون متــر 

مکعــب نیــز بــرای امــور زیســت محیطــی اختصــاص خواهــد یافــت.
ــی کوچــک در اســتان  ــزرگ و ۴۲ ســد مخزن ــی ب تاکنــون ۱۰ ســد مخزن

اردبیــل احــداث شــده اســت.

ــون ــهطاع ــتانعلی ــبکدرکردس ــونراسدامس ۱.5میلی
ــد واکســینهش

ســنندج -  مدیــر کل دامپزشــکی کردســتان گفــت: بیــش از ۱.۵ میلیــون 
راس دام ســبک در ســال جــاری علیــه بیمــاری طاعــون نشــخوار کننــدگان 

کوچــک در اســتان واکســینه و ایــن بیمــاری کامــا کنتــرل شــده اســت.
مجتبــی ورمقانــی روز چهارشــنبه در گفــت و گــو بــا خبرنــگار ایرنــا اظهــار 
داشــت: همــگام بــا اجــرای برنامــه ملــی ریشــه کنــی بیمــاری طاعون نشــخوار 
کننــدگان کوچــک یــا  ppr  بــرای بــه صفــر رســاندن رخدادهــای بالینــی در 
اســتان، ایــن اداره کل بــا برنامه ریــزی در ســال جــاری نســبت بــه اجــرای فــاز 
ــت دام  ــگان  ppr  در کل جمعی ــیون سراســری و رای ــات واکسیناس اول عملی

ســبک اســتان بــا پوشــش حداکثــری اقــدام کــرد.
وی ادامــه داد: ایــن فــاز بــه مــدت ۹۰ روز کاری از اردیبهشــت تــا شــهریور 
مــاه ســال جــاری و بــا اولویــت مناطــق مــرزی، پــر خطــر و روســتاهای اطراف 
ــا  مناطــق حفاظــت شــده اداره کل محیــط زیســت اســتان اجــرا شــد کــه ب
ــا بکارگیــری ۱۰۰  ــر دولتــی و ب ــی دولتــی و غی ــم مایه کوب همــکاری ۳۱  تی

نفــر انجــام گرفــت.
ــی  ــه کوب ــزود: پیــش بینــی اولیــه مای ــرکل دامپزشــکی کردســتان اف مدی
ــای دامپزشــکی  ــاش نیروه ــا ت ــه ب ــود ک ــزار راس ب ــون و ۵۰۰ ه ــک میلی ی
ــک هــزار و  ــون و ۵۴۶ هــزار و ۳۳۶ راس دام در ســطح ی ــک میلی ــون ی تاکن

۴۴۹ روســتای اســتان واکســینه شــد.
ورمقانــی اضافــه کــرد: از آنجــا کــه تعــداد محــدودی از جمعیــت دامــی در 
نیمــه نخســت امســال بــه مناطــق ییاقــی کــوچ داده مــی شــوند، ایــن اداره 
کل آمادگــی دارد در صــورت بازگشــت دام هــا بــه روســتاها در طــول ماههــای 

آتــی عملیــات واکسیناســیون دام هــای ســبک یــاد شــده را انجــام دهــد.
وی گفــت: ســال گذشــته یــک میلیــون و ۲۹ هــزار و ۸۰۲ راس دام علیــه 
ــا  ــه ب ــود ک ــدگان کوچــک واکســینه شــده ب ــون نشــخوار کنن ــاری طاع بیم
پوشــش مطلــوب واکسیناســیون در ســال جــاری بیــش از ۵۰ درصد پیشــرفت 
داشــته کــه مویــد کمتریــن کانــون رخــداد بیمــاری در اســتان و عــدم گزارش 
بیمــاری و تلفــات در مناطــق حفاظــت شــده تحــت پوشــش اداره کل محیــط 

زیســت اســتان اســت.
بیمــاری طاعــون نشــخوارکنندگان کوچــک )PPR( کــه بــا عنــوان »طاعون 
بــزی« نیــز شــناخته مــی شــود، یــک بیمــاری کشــنده حــاد بــا واگیــر بســیار 

بــاا اســت کــه نشــخوار کننــدگان کوچــک و شــترها را درگیــر مــی کنــد.
عائــم ایــن بیمــاری تــب، ترشــحات چشــم و بینــی، تــورم دهــان، اســهال، 
ذات الریــه همــراه بــا ســختی تنفــس بــوده کــه گاهــی منجــر بــه مــرگ نیــز 
مــی شــود و بیمــاری PPR جــزء فهرســت بیمــاری هــای مهــم در ســازمان 
جهانــی دام )OIE( اســت و کشــورها موظــف هســتند کــه در صــورت وقــوع، 

بیمــاری را بــه ایــن ســازمان گــزارش کننــد.
ترشــحات مختلــف بــدن دام مانند ترشــحات چشــم، بینــی، دهــان و مدفوع 
آبکــی حــاوی مقــدار زیــادی موربیلــی ویــروس اســت و انتقــال ویــروس بــه 
شــکل ریزقطــره هــای عفونــی در هنــگام عطســه، ســرفه و استنشــناق هــوای 
ــوده توســط دام هــای ســالم و همچنیــن تمــاس بیــن دام بیمــار و ســالم  آل

مهمتریــن راه انتقــال ایــن بیمــاری اســت.
وجــود ترشــحات و تــراوش عفونــی در محــل زندگــی دام ماننــد آبشــخورها، 
آخورهــا و بســتر نیــز مــی توانــد یکــی از راههــای انتقــال بیمــاری باشــد امــا 
ــدن  ــرون از ب ــد در بی ــی توان ــی نم ــدت طوان ــه م ــا ب ــروس ه ــی وی موربیل

میزبــان زنــده بماننــد.
همــه گیــری  PPR بــر اســاس کنتــرل جابــه جایــی حیوانــات، دفــع صحیح 
ــرای کنتــرل  ــن روش ب ــل کنتــرل و موثرتری اشــه و اســتفاده از واکســن قاب
بیمــاری واکسیناســیون اســت کــه بایــد در مناطــق اندمیــک قبــل از شــروع 

فصــول بارانــی بــه صــورت ســالیانه تکــرار شــود.

۹2درصدعملیاتمقاومسازیخانههایروستاییآذربایجانغربیبهاتمامرسید
ارومیــه- مدیــرکل بنیــاد مســکن آذربایجان غربــی گفــت: حــدود ۹۵ هــزار واحــد بــا اتمــام عقــد قــرارداد، عملیــات مقــاوم ســازی خــود را آغــاز کرده انــد و از ایــن تعــداد ۹۲ درصــد عملیــات مقــاوم ســازی را بــه اتمــام رســانده اند.محمود بدلــی 
گفــت: مجموعــا  ۱۰۴ هــزار متقاضــی مقــاوم ســازی مســکن روســتایی در آذربایجان غربــی وجــود دارد و برنامــه ریــزی بــرای ایــن واحدهــا درحــال انجــام اســت.وی ادامــه داد: مقــاوم ســازی واحدهــای مســکن روســتایی از جملــه برنامه هــای در 
دســت اقــدام بنیــاد مســکن انقــاب اســامی در اســتان آذربایجــان غربــی اســت کــه ایــن رونــد همچنــان ادامــه دارد.مدیــرکل بنیــاد مســکن آذربایجان غربــی گفــت:  برنامــه ریــزی شــده ســاانه ۱۴ هــزار واحد مســکن روســتایی در این اســتان 

بــا حمایــت ایــن نهــاد و همــکاری مردمــی مقــاوم ســازی شــود.بدلی اضافــه کــرد: در ســطح آذربایجان غربــی ۲۵۸ هــزار و ۴۵۰ واحــد مســکن روســتایی در ۲ هــزار  و ۹۰۰ آبــادی وجــود دارد کــه تنهــا ۳۰ درصــد آنهــا مقــاوم ســازی شــده اند.
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محمودرضایی-ایدهروز|  پس از دعوت 
فدراسیون آمریکا از تیم ملی کشتی آزاد برای 
حضور در این کشور و انجام مسابقه دوستانه، 
»گیبل استیوسون« آزادکار سنگین وزن این 
کشور که چندی پیش از کشتی خداحافظی 
کرده، »امیرحسین زارع« را دعوت به مبارزه 
کرد. در جریان رقابت های کشــتی قهرمانی 
جهان در کشور نروژ،  »علیرضا دبیر«، رئیس 
فدراســیون کشتی جمهوری اسامی ایران و 
»بروس بومگارتنر«، رئیس فدراسیون کشتی 

آمریکا با یکدیگر دیدار کردند.
در این دیدار رئیس فدراســیون کشــتی 
آمریکا طی دعوتنامه ای رسمی از تیم کشتی 
آزاد ایــران دعوت کرد تا مقابل تیم کشــتی 
آمریکا قرار بگیرد. بر این اساس این دیدار تیم 
به تیم قرار است اسفندماه سال جاری در شهر 

دااس برگزار شود.
»گیبل استیوســون« بعد از کسب طای 
المپیک توکیو در وزن ۱۲۵ کیلوگرم به دلیل 
شرایط مالی بهتر با سازمان معتبر UFC قرارداد 
امضا کرد و از دنیای کشتی خداحافظی کرد.

در خبری که یکــی از پیج های مرتبط با 
فدراســیون کشتی آمریکا منتشر کرده اعام 
شد که یکی از دانشگاه های اوکاهاما و یا آیوا 

برگزار برگزار کننده دیدار دوســتانه تیم های 
کشتی آزاد ایران و آمریکا هستند.

گیبل در ذیل همین پیج و در کامنتی پیامی 
گذاشته است مبنی بر اینکه به ایران بگویید که 

زارع را هم با خودش بیاورد. 

 ۱۲۵ وزن  آزادکار  زارع«  »امیرحســین 
کیلوگرم کشورمان در پیکارهای جهانی سال 
۲۰۲۱ جهان قدرتمندانه و پس از ۳۲ ســال 
ایــران را در ایــن وزن در پیکارهای جهانی 
صاحب مدال طا کرد. او بعد از کســب مدال 

طا و شکست »گنو پتریاشیویلی« در سنگین 
وزن، شادی جالب توجهی هم داشت که مورد 
توجه رسانهها و به خصوص »جامبوات تدیف« 
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد روسیه قرار گرفت. 
زارع بع از کسب مدال طا با نشان دادن کمربند 

قهرمانی، تاج پادشاهی این وزن را برروی سرش 
گذاشت. حال به نظر میرسد که این شادی به 
مذاق استیوسون آمریکایی خوش نیامده و او 

را برای مبارزه دعوت کرده است.
زارع در پیکارهــای جهانی نــروژ پس از 
استراحت در دور اول در دور دوم با نتیجه ۶ بر 
صفر دزیانیس خرامیانکوف از باروس را مغلوب 
کرد و راهی مرحله یک چهارم نهایی شد. وی 
در این مرحله با نتیجه ۱۰ بر صفر نیکواس 
گویازدوفسکی دارنده مدال برنز جهان از آمریکا 
را از پیش رو برداشت و راهی مرحله نیمه نهایی 
شد. وی در این مرحله با نتیجه ۴ بر صفر از سد 
طاها آکگول قهرمان المپیک و جهان از ترکیه 
گذشت و به دیدار فینال راه یافت. زارع در این 
دیدار در یک کشتی حساب شده با نتیجه ۹ 
بر ۲ گنو پتریاشویلی دارنده مدال های طای 
جهان و نقره المپیک از گرجستان را از پیش 
رو برداشــت و پس از ۳۲ سال و پس از زنده 
یاد علیرضا سلیمانی ایران را برای دومین بار 
صاحب مدال طای جهان در سنگین وزن کرد.

بومگارتنر اکنون رییس فدراسیون کشتی 
آمریکا است. او حریف مرحوم پهلوان »علیرضا 
ســلیمانی« است در فینال پیکارهای جهانی 

۱۹۸۹ مارتینی سوییس بود.

کُری خوانی استیونسون آمریکایی برای زارع جوان

 دارنده مدال طای پاارالمپیک توکیو در رشته جودو با اشاره به برخی از 
شیطنت ها درباره کاسبندی ۲ قهرمان این رشته گفت: این یک تسویه حساب 
شخص با فدراسیون و رشته جودو است زیرا تا کنون ۶ بار در کاسبندی های 
جهانی تایید شدم و آخرین مرتبه آن نیز ۲ ماه قبل المپیک بود در ترکیه بود.

وحید نوری ا با اشاره به اخباری مبنی بر ارسال نکردن مدارک و پنهان 
کاری در اعزام جودوکاران اظهار داشت: برخی از اخبار که پیگیری می کنم 
خنده ام می گیرد چون من پنج ساله عضو تیم ملی جودو نابینایان هستم و 
بارها در تست های کاسبندی شرکت کردم. در ایران نیز توسط دکتر نجفی 
یکی از کاسبندهای  معروف جهانی تایید شدم . ایشان در سطح جهان به 

سخت گیری معروف است.
او با بیان اینکه نمی دانم چرا برخی از کسب ۲ مدال طای جودو ناراحتند 
گفت: شــاید آنان با فدراســیون یا انجمن جودو مشکل داشته باشند اما آیا 
با روی کار آمدن این گروه افراد دیگری جایگزین ما خواهد شــد یا نه؟ این 
یک کار غیر اخاقی و برخاف عرق ملی اســت. در پنج سال گذشته بارها 
در تست پزشکی شرکت کردم و پزشکان جهانی نیز با کسی تعارف ندارند. 
از کسانی که این مطالب را منتشر می کنند باید پرسید من با چند پزشک 

جهانــی می توانم تبانی کنم. چرا در تمام تورنمنت هایی که شــرکت کردم 
کاسبندی من تایید شده است؟ 

او با اشاره به حضور ۲ دکتر از کشورهای مختلف برای تایید کاسبندی 
افزود: تا کنون از سوی پزشکان پرتغالی، کنیایی، فرانسوی و اوکراین تایید 
شــدم و شــاید یش از ۱۰ بار در کاسبندی شرکت کردم و مدارک آن نیز 

تحویل فدراســیون جهانی نابینایان و کم بینایان دادم. فدراسیون که برای 
ورزشکاران زیر مجموعه این فدراسیون کاس بندی ب۱، ب۲ و ب۳ تعین 
کرده و من هم در کاسبندی سوم هستم و این کار در مسابقات ترکیه و ۲ 

ماه قبل از المپیک تایید شد و مدارک آن نیز موجود است. 
دارنده مدال طای پارالمپیک توکیو این را هم گفت: در سال ۲۰۱۸ در 
مسابقات جهانی پرتغال پزشــکان به صورت جدی بر روی میدان دید من 
آزمایش هایی انجام دادند و کم بینایی من در بیمارستان های پرتغال تایید 
شد در آن کشور  نه خبری از پزشک ایرانی بود و نه کسی می توانست تبانی 
کند چرا دوســتان این کار را نمی بینند. چه کسی از این داستان سود می 
برد؟ نه تنها من بلکه محمدرضا خیراه زاده نیز در تمام تســت ها شرکت 
کرده است و او بیشتر از من نیز در کاسبندی حضور داشته و هیچ مشکلی 
هم برای مســابقه ندارد.وی ادامه داد: برخی از نابینایی مطلق برای مسابقه 
سخن به میان می آورند اما فدراسیون جهانی و فدراسیون ملی با نام نابینایان 
و کم بینایان معروف است و کاسبندی هم براساس میزان دید می باشد. به 
نظر می رســد کســانی که این موضوع را رح کرده به دنبال تسویه حسابب 

شخصی هستنند و دلیل دیگر هم نخواهد داشت.

 کمانــدار طایی پاراالمپیک ایــران با بیان اینکه به 
فکــر خداحافظی از ورزش قهرمانی اســت، گفت: فعا 
در حال اســتراحت هستم و در ماه آینده برای ماندن یا 

خداحافظی، تصمیم گیری خواهم کرد.
زهرا نعمتی، افزود: از فدراســیون تیراندازی با کمان 
که به توانمندی من باور داشت تشکر می کنم. اگر برنامه 
و حمایت کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش نبود این 
موفقیت ها رقم نمی خورد. فعا در حال استراحت هستم 
اما در یکی دو مــاه آینده برای ماندن یا خداحافظی از 
ورزش قهرمانــی تصمیم نهایی خــود را خواهم گرفت 
و در این راه از مشــاوره هــم کمک می گیرم تا بهترین 

تصمیم گرفته شود.
کماندار المپیکی ایران تصریح کرد: بدون شــک اگر 
تصمیم به ادامه راه باشــد با تمام وجودم تاش خواهم 
کرد تا مانند گذشته برای کشورم افتخارآفرین باشم، اما 
واقعیت این است که من هنوز هیچ تصمیمی نگرفته ام 

و در ماه آینده تصمیم قطعی خود را خواهم گرفت.
نعمتی در مورد عملکرد تیم ملی تیروکمان ایران در 
توکیو یادآور شــد: اول باید به این نکته اشــاره و تاکید 

داشته باشم که برای موفقیت در تیروکمان باید شب و 
روز کار و تمرین کرد. در توکیو مدال هایی را با بدشانسی 
از دست دادیم و شاید اگر شرایط بهتر مدیریت می شد، 

می توانستیم به موفقیت برسیم. 
وی افزود: بر اثر یک ســانحه مجبور شدم تکواندو را 

رها کنم اما راهــم را در تیراندازی با کمان ادامه دادم. 
یاد گرفته ام وقتی یک تیر از کمان رها می شــود دیگر 
چیزی در اختیار من نیست. روزی یک نفر که اتفاقا در 
این مراســم هم حضور دارد توصیه ای به من داشت که 
مبنای کارم شــد، او به من گفت اگر می خواهی تیرت 

وقتی از کمان رها می شــود صاف به سمت هدف برود، 
باید دلت را صاف کنــی و بعد از مدت ها یاد گرفتم در 
دلی که کینه، حســد، دروغ، ریا و.... وجود داشته باشد، 

خداوند جایی ندارد.
کمانــدار المپیکی ایــران در مورد نقــش حمایتی 
مســئوان ورزشی از قهرمانان ورزشی یادآور شد: وقتی 
ما نگران زندگی و مشــکات نباشــیم، بدون شــک با 
آرامــش می توانیم تمرینات خــود را دنبال کرده و در 
صدد قهرمانی و کســب مدال باشیم. متاسفانه به خاطر 
تحریم ها مدت هاست درگیر مشکات مختلف هستیم و 
تمامی ورزش های تجهیزات محور دچار مشکل هستند. 
امروز هر ســت تیروکمان ۱۵۰ میلیون و هر تیر حدود 
۲ میلیون تومان اســت و این نشان می دهد چقدر یک 

ورزشکار با مشکات عدیده ای روبرو است.
نعمتــی در پایان گفت: جا دارد ار فدراســیون بابت 
تمامــی حمایت هــا و تاش هایی که می کنند تشــکر 
کنــم و امیدوارم در ادامه راه نیــز قهرمانان تیروکمان 
عملکرد مطلوبی داشــته و مدال های خوشــرنگی را به 

ارمغان بیاورند.

 چهارمین دوره جشــنواره مدارس فوتبال پســران 
زیر ۱۳ سال کشــور طی آئینی روز چهارشنبه به بهانه 
گرامیداشت احســان زروج پیشکسوت فقید فوتبال در 

شهرستان تنکابن آغاز شد .
، درایــن جشــنواره ۱۶ تیم از ۹ اســتان کشــور 
حضــور دارنــد  و طی مدت ســه روز  در زمین چمن 
 فوتبال شــهید شــیرودی تنکابن با همدیگــر رقابت 

خواهند کرد .
 فرماندار تنکاین در آئین افتتاحیه این جشــنواره با  
گرامیداشت یاد و خاطره احسان زروج  پیشکسوت فقید 
فوتبال این شهرستان گفت : مدارس فوتبال نقش اساسی 
ومهمی در شناسایی استعدادهای فوتبال پایه دارد و باید 
استعدادهای این رشته ورزشی را  شناسایی و در جهت 

تربیت آنها گام برداشت.
سید امیر حسینی جو افزود : با توجه به تغییر سبک 
زندگی و رویکرد خانواده ها نسبت به فعالیت های ورزشی 

و مخصوصاً فوتبــال و درک اهمیت و جایگاه ورزش از 
جانب آن ها، می بایســت از این ظرفیت ها ایجاد شده با 

هدف کشــف، پرورش و هدایت استعدادهای این رشته 
ورزشی در مسیر پیشرفت و رسیدن به جایگاه حرفه ای 

استفاده کرد.
وی تقویــت مربیان و کادر فنی مــدارس فوتبال را 
ضروری دانست و اظهار داشت : مربیانی که در این عرصه 
فعالیت می کنند باید با علم روز فوتبال آشــنا باشند و 
بدون هیچگونه دغدغه ای دانش خود را به آینده سازان 

ایران اسامی انتقال بدهند .
حســینی جو یادآور شد : رشــد و گسترش مدارس 
فوتبال و سایر رشــته های ورزشی می تواند بر کاهش 
آسیب های اجتماعی در کشور موثر باشد و باید در این 

مسیر گام های موثرتری برداشته شود.
رویکرد اصلی مدارس فوتبال شناســایی هدفمند و 
کشف استعدادهای برتر در سنین پائین برای حضور در 
رده های سنی بااتر و ورود به تیم های باشگاهی ، ملی 

و پرورش نسل آینده فوتبال است.   
شهرستان ۱۷۰ هزار نفری تنکابن در غرب مازندران 

قرار دارد.

نوری؛ کم بینایی من ۶ بار در کاسبندی های جهانی تایید شده است

به فکر خداحافظی از ورزش قهرمانی هستم

جشنواره مدارس فوتبال پسران کشور در تنکابن آغاز شد

نوری:استقالبایدبازیکنانیمثلدیاباتهراجذبکند
پیشکسوت فوتبال ایران گفت: استقال باید بازیکنانِ خارجی را به خدمت بگیرد 
که از نظر فنی در ســطح باایی قرار داشــته و همچون دیاباته از همان هفته های 

ابتدایی خودش را با تیم وفق دهد.
محمد نوری اظهار داشت: استقال در فصل جدید باید به سال ها ناکامی خود 
در لیگ برتر پایان داده و به مقامی دست پیدا کند که شایسته نام هواداران باشد.

وی افزود: سال هاست استقال به خاطر ضعف های مدیریتی و تفکراتی که در 
وزارت ورزش و جوانان حاکم بود نتوانست به موفقیت برسد، حاا با اتفاقات و تغییراتی 

که رخ داده به نظر می رسد این اشکاات برطرف شده است.
پیشکســوت استقال خاطرنشان کرد: »مصطفی آجورلو« زمان زیادی نیست 
ســکان مدیریت استقال را بر عهده گرفته و باید به او زمان داد تا بتواند تفکرات 

مدیریتیش را پیاده کند.
وی گفت: فرهاد مجیدی استقال را به سلیقه خود بسته و نفراتی را که می خواست 
به خدمت گرفته است،  به طور حتم تفکرات او در این فصل می تواند آبی پوشان 

را به موفقیت برساند.
نوری تاکید کرد: استقال در برخی پست ها هنوز با کمبود بازیکن روبروست و باید 
تقویت شود. در پست های هافبک نفوذی و مهاجم، آبی پوشان نیاز به بازیکن دارند.

 
یکسالدرمیانبودن،جادویجامجهانیراکمنمیکند

 رییس فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( گفت: برگزاری جام جهانی در هر ۲ 
سال یک بار، جادوی مسابقات را کم رنگ نمی کند.

 مدتی است موضوع برگزاری جام جهانی در هر ۲ سال یک بار و با افزایش تعداد 
تیم های شــرکت کننده به ۴۸ تیم در فوتبال جهان مطرح شــده است. این شیوه 
برگزاری،  یکی از برنامه های جیووانی اینفاتینو رییس فیفا است اما منتقدین زیادی 

هم در فوتبال جهان دارد.
اینفانتینو در مصاحبه ای که رویترز آن را بازتاب داده است، گفت: پیش از این 
برگزاری جام جهانی در سال ۲۰۲۶ با حضور ۴۸ تیم تصمیم گیری شده است. آنچه 
در حال بررسی آن هستیم این است که مسابقات را هر ۲ سال یک بار برگزار کنیم 

یا به همین شیوه کنونی باقی بماند.
رییس فیفا گفت: ارزش یک مسابقات به کیفیت آن بستگی دارد نه فاصله برگزاری 
آن. سوپربوول )فینال مسابقات فوتبال آمریکایی(، لیگ قهرمانان اروپا و مسابقات 
تنیس ویمبلدون هر ســال برگزار می شود اما همه برای آن هیجان زده می شوند و 

منتظر آن هستند. چرا نتوانیم جام جهانی را هم هر ۲ سال یک بار برگزار کنیم؟ 

پیروزیلبنانمقابلسوریهدرمقدماتیجامجهانی2۰22
تهران- ایرنا- ملی پوشــان فوتبال لبنان امشب سوریه را در جریان رقابت های 
مقدماتی جام جهانی در آسیا و از گروه A این مسابقات شکست داده و در اردن این 

پیروزی را جشن گرفتند.
شاگردان »ایوان هاشک« چک، در این دیدار که در ورزشگاه »ملک عبداه دوم« 
شهر امان برگزار شد، با  نتیجه ۳ بر ۲ شاگردان »نزار محروس« که میزبانی را عهده 

دار بودند مغلوب و به سه امتیاز ارزشمند آن دست یافتند.
در این دیدار تاش بازیکنان ۲ تیم پنج  گل در برداشت، »محمد جال« دردقایق 
۱+۴۵ و ۳+۴۵ و »حسن علی سعد« در دقیقه ۵۳ برای لبنانی ها گلزنی کردند و 
»عمرخربین«دردقیقه ۲۰ و »عمرالسوما« در دقیقه۶۴ نیز سوریه را به گل رساندند.

لبنانی ها با این پیروزی که در حد و اندازه های خود دلچسب و شیرین است 
پنج امتیازی شده و در جایگاه سوم جدول رده بندی گروه A رقابت های مقدماتی 
جام جهانی ۲۰۲۲ قرار گرفتند.ملی پوشان سوریه نیز با یک امتیاز اندوخته خود 
که از دیدار برابر امارات کسب کردند در قعر جدول رده بندی این گروه باقی ماندند.

پیش از این دیدار تیم ملی ایران با نتیجه تساوی یک بر یک برابر کره متوقف شد. 
هم اکنون ایران با ۱۰ و کره جنوبی با ۸ امتیاز در جایگاه اول و دوم این گروه قرار دارند.

این درحالی اســت که دیدار تیم های امــارات و عراق نیز در همین چارچوب 
درحال برگزاری است. 

خسروی:اگرVARبودیکپنالتیبرایماگرفتهمیشد
کارشــناس داوری کشورمان گفت: اگر از سیستم VAR در بازی با کره جنوبی 

استفاده می شد، یک پنالتی برای ما گرفته می شد.
علی خسروی، در مورد عملکرد احمدالکاف داور عمانی در دیدار تیم ملی کشورمان 
برابر کره جنوبی اظهار داشــت: داور به غیر از یک صحنه عملکرد خوبی داشت و 

قضاوت او در دیدار برابر کره جنوبی تقریبا عادانه بود.
وی افــزود: در یک صحنه بازیکن حریف کاما مهدی طارمی را درون محوطه 
جریمه زد و اگر از سیستم VAR استفاده می شد، به طور حتم خطای روی طارمی 

اعام می شد چرا که آن خطا محرز بود اما این صحنه از چشم داور دور ماند.
کارشناس داوری کشورمان اضافه کرد: در قوانین فوتبال هر نوع زدنی با دست 

یا پا و بدن طبق ماده ۱۰ خطا است و بازیکن در این صحنه با بدن طارمی را زد.
خسروی در مورد اخطارهایی که بازیکنان تیم ملی در این دیدار دریافت کردند، 
گفت: هر دو اخطار درست بود. در مورد اخطار اول باید بگویم که شاید داورها در 
لیگ داخلی ما کمی با بازیکنان مهربان باشند اما در مسابقات بین المللی برخی 

صحنه ها خطا است. بازیکنان این موضوع را یاد بگیرند.
وی افزود: البته عملکرد بازیکنان جای تمجید دارد. کره ای ها برای بازی فیزیکی 
آمده بودند اما بازیکنان ما مقابله با مثل نکردند و در این صحنه حرفه ای عمل کردند.

تیم ملی فوتبال ایران روز دوشنبه در چهارمین دیدار خود در مرحله یک چهارم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف کره جنوبی رفت که این دیدار با تساوی یک 

بر یک خاتمه یافت. 

سایهعمانبرکشورآفتابتابان،برانکو6امتیازیشد
 تیم فوتبال عمان با برتری برابر ویتنام هم امتیاز با ژاپن و ۶ امتیازی شــد و 

استرالیا و عربستان ۹ امتیازی را بااتر از خود می بیند.
 در این دیدار که از ســاعت ۱۹:۳۰ دقیقه آغاز شد تیم های عمان و ویتنام به 
مصاف هم رفتند.در این بازی الصبحی، محسن الخلدی و الیحیایی در دقایق ۴۶، 
۴۶ و ۶۳ )از روز نقطه پنالتی( برای عمان گل زدند تا شاگردان برانکو هم امتیاز با 
ژاپن شوند. تی ان لین ان گوین در نیز دقیقه ۳۹ تک گل ویتنام را به ثمر رساند.

با این نتیجه تیم فوتبال عمان هم امتیاز با ژاپن شد اما به دلیل گل زده بیشتر 
بااتر از این تیم قرار گرفت. گفتنی است از ساعت ۲۰:۳۰ و از همین گروه تیم های 

عربستان و چین به مصاف هم رفته اند.

جهانبخشدوبارهآقایگلشد؛سرداربازهمپاسگلداد
جهانبخش با گلی که در دیدار امروز)سه شــنبه( تیم ملی فوتبال ایران به کره 
جنوبی زد بار دیگر آقای گل دور نهایی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ در قاره کهن شد.

 علیرضا جهانبخش در دقیقه ۷۵ بازی تیم ملی فوتبال ایران مقابل کره جنوبی 
موفق شد دروازه کیم سون گیو را باز کند. با این گل تساوی یک بر یک حاکم شد.

این سومین گل علیرضا جهانبخش در این دوره از مسابقات پس از گل به سوریه 
و عراق بود. این گل روی پاس سردار آزمونی زده شد که در بازی قبل مقابل امارات 

هم پاس تک گل ما را به امارات برای مهدی طارمی ارسال کرده بود.
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران همچنین موفق شد دوباره به تنهایی به صدر جدول 
گلزنان دور نهایی صعود کند و شمار گل های خود را به سه برساند. البته هنوز هفته 
چهارم مرحله گروهی به اتمام نرسیده است.جهانبخش در کنار سردار آزمون تنها 

بازیکنان کنونی تیم ملی هستند که موفق شده اند دروازه کره جنوبی را باز کنند.
این دیدار که تقابل رقیبان همیشگی قاره کهن محسوب می شود، در نهایت با تسا

 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: تمامی تیم ها بازی ایران را آنالیز می کنند 
و همین مســاله باعث شده کار برای ملی پوشان کشورمان سخت شود اما 

نشان دادیم به شایستگی تیم اول قاره آسیا هستیم.
محمود کلهر اظهار داشــت: بازی در نیمه اول زیاد چنگی به دل نزد اما 
در نیمه دوم وقتی گل خوردیم تیم ملی فوتبال همیشــگی خودش را بازی 

کرد و دیدیم روند بازی چقدر تغییر کرد.
وی ادامــه داد: پس از گلی که دریافت کردیم روند بازی تیم تغییر کرد 
و شــاهد تعویض هایی بودیم که باعث شد تیم به جلو کشیده شود، حضور 
امیدنورافکن باعث شد قدرت تیم بیشتر شود و فشار زیادی روی دروازه کره 
بیاوریم. البته به نظرم باید از همان ابتدا این فشار را ایجاد می کردیم تا آنها 

نتوانند به خوبی بازی سازی کنند.
کارشناس فوتبال کشورمان یادآور شد: فراموش نکنیم کره از بابت فوتبال 
خیلی حرفه ای عمل کرد و از فضاهای پشت دفاع ما خیلی خوب بهره برد و 
توانست موقعیت های خوبی ایجاد کند. ما یک بازی با تیمی خوب و حرفه 

ای را مدیریت کردیم هر چند این بازی یک بازی سنگین بود.
کلهر گفت: تیم ملی باید روند رو به رشــد خود را ادامه داد، اما هر چه 
جلوتر می رویم تیم ملی دچار افت می شــود و این به دلیل آن اســت که 

آنالیز خوبی از سوی حریفان در مورد تیم ما در دستور کار قرار می گیرد.  
وی افــزود: در ایــن بازی برابــر تیمی بازی کردیم کــه فراتر از فوتبال 
قــاره آســیا بازی مــی کند و نشــان دادیم به حــق تیم اول قاره آســیا 
هســتیم.  در بازی های آینده ما باید حواســمان به عمــق دفاع خودمان 
 باشــد چرا که تیم های دیگر به دنبال نفوذ از این منطقه هســتند و این

 می تواند برای ما مشــکل ایجاد کند. با این شــرایط و روندی که در پیش 
گرفته ایم می توانیم راهی جام جهانی شــویم و این یک اتفاق خوب برای 

فوتبال ایران است.
گفتنی است دیدار تیم های ایران و کره از مرحله مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۲ با تســاوی یک بر یک خاتمه یافت. تیم ملی ایران با این نتیجه ۱۰ 
امتیازی شد و به صدرنشینی خود در این گروه ادامه داد و کره جنوبی با ۸ 

امتیاز در رده دوم ایستاد.
تیــم های امــارات، لبنان و عراق هم با ۲ امتیاز در رده های بعدی جای 

گرفتند. سوریه نیز با یک امتیاز در انتهای جدول است.

 نشان دادیم تیم اول قاره آسیا هستیم
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نمایی دیده نشده از رویارویی ایران و کرهنمایی دیده نشده از رویارویی ایران و کره

فناوریفناوری
 اتحادیهاروپابهدنبالتهیهقانونیجدیدبرایمهارشرکتهای

فناوری
مارگارت وســتاگر معاون اجرایی کمیسیون اروپا می گوید اتحادیه اروپا به 
دنبال تهیه قانونی جدید است که نه تنها پنج شرکت بزرگ فناوری جهان، بلکه 

شرکت های کوچک تر را نیز مهار کند.
 به نقل از رویترز، در سال های اخیر نگرانی های زیادی به علت انحصارطلبی 
تجاری شرکت های بزرگ فناوری مانند گوگل و فیس بوک ایجاد شده و حاا 
مقامــات اتحادیه اروپا می گویند پیــش نویس قانون جدید عاوه بر مهار این 
شرکت های بزرگ، موسسات و نهادهای دیگر را نیز تحت پوشش قرار می دهد.

این قانون جدید که قانون بازارهای دیجیتال یا دی ام ای نام دارد، با این هدف 
وضع می شود که تضمین شود شرکت های فناوری آمریکایی با رقبای خود و نیز 
کاربران رفتار عادانه ای دارند. وضع این قانون بعد از تحقیقات متعدد در مورد 

انحصارطلبی شرکت های فناوری بزرگ آمریکایی رخ می دهد.
قانون مذکور شــرکت هایی را هدف قرار می دهد که گردش مالی سالیانه 
آنها در اروپا در سه سال اخیر ۷.۷ میلیارد دار بوده باشد یا ارزش آنها در بازار 
در ســال مالی اخیر به ۶۵ میلیارد یورو رسیده باشد. همچنین این شرکت ها 
باید در سه سال اخیر در حداقل سه کشور عضو اتحادیه اروپا خدمات کلیدی 
پلتفرمی ارائه کرده باشند. انتظار می رود ده شرکت مشمول این قانون قرار بگیرند.

در عین حال برخی افراد مانند اندریاس شواب عضو پارلمان اروپا می گویند این 
قانون باید شرکت هایی با درآمد ۱۰ میلیارد یورویی و ارزش حداقل ۱۰۰ میلیارد 
یورویی در بازار را در بربگیرد تا در عمل پنج شرکت بزرگ گوگل، آمازون، اپل، 
فیس بوک و مایکروسافت را هدف قرار دهد. هم اکنون بحث و تبادل نظر در این 
زمینه میان اعضای مختلف اتحادیه اروپا و به خصوص فرانسه و آلمان ادامه دارد.

دومینواکسنروسیبراینوجوانانآزمایشمیشود
مدیرکل مرکز تحقیقات ویروس شناسی و بیوتکنولوژی وکتور اعام کرد: 
واکسن روسی ضد ویروس کرونا با نام »اپی واک کرونا« پس از پایان آزمایشات 
بالینی بر روی بزرگساان، روی نوجوانان ۱۵ تا ۱۷ ساله آزمایش می شود.

 بــه نقل از تاس، »رینات ماکســیتوف« )Rinat Maksyutov(، مدیرکل 
مرکز تحقیقات ویروس شناســی و بیوتکنولوژی وکتور که در زمینه تولید 
واکسن کرونا فعال است اعام کرد: واکسن روسی ضد ویروس کرونا  با نام 
»اپی واک کرونا« پس از پایان آزمایشــات بالینی بر روی بزرگساان، روی 

نوجوانان ۱۵ تا ۱۷ ساله آزمایش می شود.
مرکز تحقیقات وکتور مجوز وزارت بهداشت روسیه را در ۲۴ ژوئیه سال 
۲۰۲۰ )۲۳ تیر ۹۹(، برای انجام آزمایشــات بالینی واکســن خود بر روی 

داوطلبان دریافت کرد.
توســعه دهندگان نیازی به اصاح واکســن برای کــودکان و نوجوانان 
نمی دانند؛ »اپی واک کرونا« براساس عوامل مصنوعی پپتیدی ساخته شده 

است و می تواند در بدن مصونیت دربرابر ویروس کووید ۱۹ ایجاد کند.
مدیرکل مرکز تحقیقات ویروس شناسی و بیوتکنولوژی وکتور خاطرنشان 
کرد: آزمایشــات بالینــی روی نوجوانان ۱۵ تا ۱۷ ســال به محض  اتمام 

آزمایشات بالینی روی داوطلبان ۱۸ تا ۶۰ سال آغاز می شود.
وی به خبرنگاران گفت: سن داوطلبان پس از آن به ۱۰-۱۴ سال کاهش 

می یابد و این روند تا بررسی واکسن بر روی کودکان ادامه دارد.
رینات ماکســیتوف افزود: با توجه به اینکه دومین واکســن روسی برای 
بزرگســاان کاماً ایمن است، مطمئن هستیم که دیگر نیازی به تغییر آن 
برای نوجوانان و کودکان نیســت.به گفته وی، توســعه دهندگان چنان از 
ایمنی واکسن اطمینان داشتند که در پاییز سال ۲۰۲۰ فرزندان خود را با 
آن واکســینه کردند.دومین واکسن روسی ویروس کرونا در ۱۴ اکتبر )آذر 
ماه( سال ۲۰۲۰ به ثبت رسید و حدود یک ماه بعد، به توسعه دهندگان آن 
مجوز انجام آزمایشات پس از ثبت نام، به ویژه در میان افراد مسن داده شد.

تهرانقرمزشد،الکامپبهتعویقافتاد
با توجه به قرار گرفتن تهران در وضعیت قرمز کرونایی، برپایی نمایشگاه 
الکامپ به تعویق افتاد. به نقل از روابط عمومی سازمان نظام صنفی رایانه ای 
اســتان تهران، به منظور توســعه فضای کســب و کار و براساس تقاضای 
شــرکت های فعال در حوزه ی ارتباطات و فنــاوری اطاعات و همچنین با 
هدف ارائه خدمات و محصوات مقابله با کرونا توســط شرکت ها و استارت 
آپ ها قرار بود نمایشگاه الکامپ ۱۴۰۰ از تاریخ ۱۸ تا ۲۱ تیرماه سال جاری 

و با رعایت شیوه نامه های بهداشتی برگزار شود.
اما براساس شــیوه نامه های بهداشتی و با توجه به قرار گرفتن تهران در 
وضعیت قرمز کرونایی، برگزاری نمایشــگاه الکامپ به زمان دیگری موکول 

شد. تاریخ جدید برپایی نمایشگاه، متعاقبا اطاع رسانی می شود.

چین5ماهوارهبهفضافرستاد
چین صبح امروز با موفقیت پنج ماهواره را از مرکز پرتاب ماهواره »تای 
یوان« در استان شانشی در شمال چین به مدار برنامه ریزی شده فرستاد.

 به نقل از ســی جی تی ان، چین صبح امروز با موفقیت پنج ماهواره را از 
مرکز پرتاب ماهواره »تای یوان« »Taiyuan« در استان شانشی در شمال چین 
به مدار برنامه ریزی شده فرستاد.این ماهواره ها در ساعت ۱۰:۵۱ صبح )به 
وقت پکن( توسط موشک حامل انگ مارچ ۲ به مدار زمین فرستاده شدند. 
براساس اعام ســازمان فضایی چین، این ماهواره ها برای انجام بررسی 
محیط فضا و آزمایش روی فناوری های مربوطه مورد استفاده قرار می گیرند.

پرتاب امروز ۳۷۶ امین مأموریت سری موشک های انگ مارچ بود.

بیننوعدلتاودلتاپاسکروناتفاوتاساسیوجودندارد
رئیس مرکز تحقیقات دولتی ویروس شناســی و بیوتکنولوژی روسیه در 
تازه تریــن اظهــارات خود گفت: تفاوت مهم و اساســی بین ویروس دلتا و 

دلتاپاس وجود ندارد.
 به نقل از تاس، به گفته »رینات ماکسیتوف« )Rinat Maksyutov(، رئیس 
مرکز تحقیقات دولتی ویروس شناســی و بیوتکنولوژی روسیه در تازه ترین 
اظهــارات خود گفت: تفاوت مهم و اساســی بین  ویروس دلتا و دلتاپاس 
وجود ندارد.مســئوان بهداشــتی هند چندی پیش از شناسایی یک گونه 
جدید ویروس کرونا موســوم به دلتا پاس خبــر دادند که  موجب نگرانی 
شده است. دولت این کشور با دقت گونه »دلتا پاس« ویروس کرونا با نام 
علمی AY.۱ را زیرنظر دارد که شبیه گونه دلتای ویروس است، اما یک جهش 

اضافی دارد. به گفته دولت هند، گونه AY.۱ برای نخســتین بار در ۵ آوریل 
)۱۶ فروردین( در هند کشف شد و تاکنون در ۱۰ کشور دیده شده است. 
رئیس مرکز تحقیقات دولتی ویروس شناســی و بیوتکنولوژی روســیه  
می گوید:در حال حاضر چهار جهش ویروس کرونا باعث نگرانی جدی شده 

است، اما هیچ تفاوتی اساسی بین ویروس دلتا و دلتاپاس وجود ندارد.
براســاس داده های موجود، چهار جهش ویروس کرونا که باعث نگرانی 
جدی شــده عبارتند از: آلفا، یا سویه انگلیس؛ بتا یا سویه آفریقای جنوبی؛ 

گاما یا سویه برزیلی و  دلتا که همان سویه هندی ویروس است. 
رینات ماکســیتوف تأکید کرد، واکسن اپی واک کرونا مرکز در برابر همه 

این گونه ها موثر است

شناسایییکنشانگرزیستیکهتولیدواکسنکووید-۱۹
راسرعتمیبخشد

محققانی که واکسن آکسفورد-آســترازنکا را ساخته اند نشانگر زیستی 
شناســایی کرده اند که با آن می توان اثرگذاری واکسن را پیش بینی کرد. با 

این روش نیاز به انجام آزمایش  در جوامع بزرگ کاهش می یابد.
 به نقل از نیچر، محققان دانشــگاه آکسفورد، »نشانگرهای ایمنی » در 

شرکت کنندگان مراحل آزمایشی واکسن کووید-۱۹ یافته اند.
دانشمندان می گویند، کشــف چنین نشانگرهایی به بهبود واکسن های 
موجود کمک می کند و تولید واکســن های جدید را سرعت می بخشد زیرا 
 David(نیازی به انجام آزمایش های بزرگ و هزینه بر نیست.دیوید گلدبات
Goldblatt(، واکسن شــناس از دانشــگاه کالج لندن می گوید: اندازه گیری 

آنتی بادی به عنوان روشــی قابل اعتماد به ما کمک می کند تا صدور مجوز 
برای واکسن ها را سرعت بخشیم.به طور مثال فرمول های جدید واکسن های 
آنفلوانزا با اندازه گیری تولید یا عدم تولید آنتی بادی در برابر پروتئین ویروسی 
در گروه کوچکی از افراد بررسی می شوند و آزمایش های بزرگ انجام نمی شود.

محققــان امیدوارند انجام چنین کاری برای واکســن کووید-۱۹ نیز امکان 
پذیر باشد.دن باروچ)Dan Barouch(، مدیر مرکز ویروس شناسی و واکسن 
در مرکز پزشــکی بوستون می گوید: اگر ارتباط قابل اعتمادی وجود داشته 
باشد  می توان از آن در آزمایش های بالینی برای بررسی اثرگذاری واکسن ها 
و میزان دوام آن ها استفاده کرد.این یافته ها به صورت پیش چاپ در مجله ی 

»medRxiv« در تاریخ ۲۴ ژوئن به چاپ رسیده است.

توسعهداروهایجدیدبهروشمحققانسوئدی
 Chalmers University of(»محققــان »دانشــگاه فنــاوری چالمــرز
Technology( ســوئد در مطالعه اخیرشــان موفق به توســعه روشی برای 

برچسب زدن ملکول های آر.ان.ای پیامرسان شده اند.
و به نقل از آی ای، محققان سوئدی در مطالعه اخیرشان از ایجاد روشی 
کاربردی برای بررسی نحوه انتشار آر.ان.ای پیامرسان خبر داده اند. این گام 
بزرگی در حوزه پزشکی محسوب شده و راه دانشمندان برای تولید داروهای 
جدید را هموار می سازد. انجام این کار به محققان اجازه می دهد تا با استفاده 
از میکروسکوپ مسیر  مورد نظر خود در سلول را در زمان حال ردیابی کنند.

پیشــرفت محققــان در این زمینه می تواند گامــی مهم در جهت تولید 
داروهای جدید مبتنی بر آر ان ای باشد. واکسن های کرونا مانند واکسن های 

شرکت فایزر/بایو.ان.تک و مُدرنا نمونه هایی از این دست هستند.
داروهای مبتنی بر آر.ان.ای بســیار کاربــردی بوده و گزینه خوبی برای 
پیشــگیری، درمان و بهبودی بیماری ها محسوب می شوند. در حال حاضر ، 
تجویز داروهای آر.ان.ای در ســلول ناکارآمد است و برای اینکه واکسن های 
جدید به بااترین پتانســیل خود برسند، روش های تجویز باید بهینه شوند. 
 American Chemical« محققان ســوئدی در مطالعه اخیرشان که در مجله
Society« منتشر شد از توسعه روش جدیدی خبر داده اند که می تواند تولید 

داروها بر اساس آر.ان.ای پیام رسان را یک گام به سمت جلو سوق دهد.
»مارکوس ویلهلمسن«)Marcus Wilhelmsson( استاد دانشکده شیمی 
و مهندسی شیمی دانشگاه فناوری چالمرز سوئد گفت: روش ما می تواند به 
حل یکی از بزرگترین مشــکات در زمینه کشــف و تولید دارو کمک کند. 
این روش انتقال و تغییر روش از داروهای ســنتی به درمان های مبتنی بر 

آر.ان.ای را تسهیل می کند.
این مطالعه توســط محققان حوزه شــیمی و زیســت شناسی دانشگاه 
فناوری چالمرز و شــرکت زیست دارویی »آســترازنکا«)AstraZeneca( و 
در مرکز تحقیقاتی مشــترک آنها یعنی«FoRmulaEx« انجام شــده است. 
یک گروه تحقیقاتی از موسســه پاستور در پاریس نیز در این مطالعه با آنها 

همکاری کرده اند.
در ایــن مطالعه یکی از عناصر ســازنده آر.ان.ای با یک نوع فلورســنت 
جایگزین شــده اســت که باعث شــده ماده خواص طبیعی خود را حفظ 
کند. این پیشــرفتی اســت که تاکنون هرگز با موفقیت همراه نبوده است. 
فلورســنس همچنین محققان را قادر می ســازد تــا مولکول های آر.ان.ای 
پیامرسان عملکردی در زمان حال را ردیابی کنند و با کمک میکروسکوپ 

نحوه جذب آنها در سلول را مشاهده کنند.

انگلیسموشکهاییمیسازدکهبایکدیگرارتباطمیگیرند!
وزارت دفاع انگلیس با برنامه ای موسوم به »CSTWD« به موشک های نسل 

بعدی مانند »Spear ۳« اجازه می دهد تا با یکدیگر ارتباط برقرار کنند.
 به نقل از نیو اطلس، وزارت دفاع انگلیس در حال ســرمایه گذاری ۳.۵ 
میلیــون پوندی روی آزمایشــگاه فناوری علوم دفاعــی)Dstl( برای برنامه 
»همکاری نشانگر فناوری ســاح های ضربتی«)CSWTD( به منظور توسعه 
سیســتم های جدیدی است که به موشک های در حال پرواز اجازه می دهد 
تا با یکدیگر ارتباط برقرار کنند.در دهه ۱۹۶۰ اولین جنگ افزارهای هدایت 
شونده با لیزر موسوم به »بمب های هوشمند« تهیه شدند. این جنگ افزارها 
می توانند به سادگی توسط یک افسر به سمت هدف هدایت شوند، اما اکنون 
پنج دهه بعد، ما شاهد نسل جدیدی از ساح ها هستیم که به معنای واقعی 
هوشمند هستند و می توانند برای رسیدن به اهداف خود داده های مختلف را 
جمع آوری کنند، موقعیت ها را ارزیابی کنند و برنامه های خود را تغییر دهند.

اما مشکل این است که برای موثر بودن این نوع ساح ها، آنها باید بتوانند 
به صورت گروهی عمل کنند. نسل فعلی موشک ها می توانند با پرتابگر خود 
ارتباط برقرار کنند، اما نمی توانند با موشک های دیگر تعامل داشته باشند. 

این یک اشکال قابل توجه در مورد این ساح ها است.

کانون پتنت معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری از ثبت بین المللی 
۱۶۴ اختراع حمایت کرد.

 به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، تاکنون بیش از ۲ هزار 
و ۲۰۰ درخواست برای دریافت حمایت ثبت اختراع به کانون ثبت پتنت ایران 
ارســال شده که از این میان پس از ارزیابی محتوایی ۳۶۴ پرونده مورد تایید 
قرار گرفته است. کانون با حمایت بیش از ۹۰ درصدی خود از مخترعان آنها 
را در مســیر سخت ثبت بین المللی اختراع در ادارات معتبر حمایت می کند. 

مسیری هموار برای ورود محصوات فناورانه به بازارهای جهانی.
آمریکا، اتحادیه اروپا، کانادا و چین کشورهایی هستند که کانون ثبت اختراع 

بین المللی را در آنها انجام می دهد.

ثبت بین المللی دارای اهمیت باایی اســت. پتنت یک اختراع ثبت شــده 
است هر فردی با تاش و خاقیت ذهن خود اختراع خلق می کند و می خواهد 
که تمام حقوق مادی و معنوی آن را برای خود داشته باشد و از سوی دولت ها 
یک سیســتم حمایتی به وجود آمده است که فرد می تواند اختراع خود را به 

پتنت تبدیل کند و آن را به ثبت برساند.
در واقع پتنت یک قانون اســت که مانع دزدیده شدن ایده می شود، وقتی 
که یک اختراع پتنت دریافت می کند مخترع مالک آن پتنت می شود و بعد از 
گذشــت محدودیت زمانی تعیین شده حق ساخت و استفاده و فروش اختراع 

در اختیار عموم قرار می گیرد.
کسانی که حق پتنت دارند در صورت نیاز می توانند مالکیت خود را به فرد 

دیگر بفروشند. ثبت کردن اختراع به عنوان پتنت اجباری نیست.
بــا توجه به نقش مالکیت معنوی ابداعــات و اختراعات، در ترغیب جامعه 
مخترعین، پژوهشگران، شــرکت های خاق و دانش بنیان به انجام تحقیقات، 
بیشــتر، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در این حوزه اقدام به ایجاد 

یک زیرساخت اساسی کرد.
کانون پتنت ایران با حمایت این معاونت ایجاد شد تا از مخترعین و مالکیت 

معنوی آنها حمایت کند.
ثبت مقدار پتنت بین المللی یکی از نشــانه های پیشــرفت کلی زیست بوم 
نوآوری کشور محسوب می شــود. به تازگی آمار میزان ثبت بین المللی پتنت 

کشور منتشر شده است و  ۱۶۴ اختراع، به ثبت رسیده است.

١۶۴ اختراع ایرانی بین المللی شد

آزمایشات مرحله ســوم واکسن ساخته شده توسط شرکت هندی بهارات 
بیوتک نشان داد، واکسن توسعه داده توسط این شرکت ۹۳.۴ درصد در برابر 

بیماری شدید کووید ۱۹ موثر است.
 به نقل از رویترز، آزمایشــات مرحله ســوم واکسن ســاخته شده توسط  
شــرکت هندی بهارات بیوتک »Bharat Biotech« نشان داد، واکسن توسعه 
داده توسط این شرکت با نام »کواکسین« ۹۳.۴ درصد در برابر بیماری شدید 

کووید ۱۹ موثر است.
این شــرکت اعام کرد، یافته های به دست آمده می تواند استقبال مردم از 
کوواکســین را افزایش دهد؛ داده های منتشرشــده بوسیله این شرکت نشان 
همچنین می دهد »کواکسین« باعث حفاظت ۶۲.۵ درصدی در برابر گونه دلتا 
کرونا می شود که برای اولین بار در هند شناسایی شد و منجر به افزایش عفونت 

در  ماه های آوریل و مه و بااترین میزان مرگ و میر روزانه در جهان شد.
شــرکت بهارات بیوتک یادآور شده، واکسن این شرکت به طور کلی ۷۷.۸ 
درصد در برابر کرونا عامت دار ایمنی ایجاد می کند و تصمیم دارد ماهانه ۲۲۳ 

میلیون دز از این واکسن را تولید کند.
شــرکت »اکوژن« )Ocugen( که برای ســاخت واکسن »کواکسین« برای 

بازار آمریکا با بهارات بیوتک همکاری می کند پس از انتشار داده های فاز سوم 
آزمایش بالینی این واکسن آماده درخواست مجوز برای آن در آمریکا می شود.

هند با  ابتای بیش از سی میلیون و ۴۵۰ هزار نفر به ویروس کرونا دومین 
کشــور آسیب دیده از همه گیری پس از آمریکا است. شمار افراد جان باخته در 

این کشور نیز از مرز ۴۰۰ هزار نفر عبور کرده است.

واکسن های چین در بیش از ١٠٠ کشور جهان تأیید شده اند

ســخنگوی وزارت امور خارجه چین گفت: بیش از ۱۰۰ کشور واکسن های 
کووید ۱۹ چینی را برای استفاده تصویب کرده اند.

 به نقل از سی جی تی ان، »وانگ ون بین«، سخنگوی وزارت امور خارجه چین 
گفت: واکســن های چینی با ایمنی و اثربخشی گسترده ای که دارند به خوبی 

شناخته شده اند و در جامعه جهانی شهرت خوبی کسب کرده اند. 
وی ادامه داد: بیش از ۱۰۰ کشــور واکســن های کووید ۱۹ چینی را برای 
اســتفاده تصویب کرده اند.ســخنگوی وزارت امور خارجه چین افزود: از زمان 
شیوع همه گیری،  واکسن های چینی در درجه اول و مهمترین کاای عمومی 

جهانی اســت. این کشور علی رغم تقاضای داخلی زیاد و عرضه محدود، بیش 
از ۴۸۰ میلیون دز واکســن به جامعه بین المللی ارائه کرده و این کشور را به 

بزرگترین تامین کننده واکسن در جهان تبدیل کرده است.
چین عاوه بر کمک به  تأمین واکسن به تقریباً ۱۰۰ کشور، اعام کرده است 
که ۱۰ میلیون دز اولیه را به طرح توزیع واکســن جهانی موسوم به دسترسی 

جهانی واکسن کواکس ارائه کرده است.
وانگ ون بین گفت: واکسن های چینی اولین دزهای موجود برای بسیاری 

از کشورهای در حال توسعه است.
گفته می شــود که واکســن های چینی توسط کشــورهایی از جمله گینه 
استوایی، زیمبابوه، شیلی  آنتیگوا و باربودا ایمن و موثر بوده و به مردم محلی 

در مهار کووید ۱۹ و همچنین تحقق ایمنی گله کمک کرده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه چین افزود: این کشــور همچنین تحقیق، 
توسعه و تولید مشترکی را با بسیاری از کشورهای در حال توسعه انجام داده 
و از شــرکت های مربوطه برای انجام آزمایشــات بالینی مرحله III با همکاری 

شرکای خارجی پشتیبانی کرده است.
وی در پایان تأکید کرد: چین به توانایی و قابلیت دسترســی واکســن در 
کشورهای در حال توســعه در حد توان خود کمک خواهد کرد؛ ضمن اینکه 
مشــارکت در ترویج توزیع عادانه و کاربرد واکســن ها به مهار اپیدمی کمک 

می کند.

واکسن کواکسین در برابر کرونای شدید محافظت می کند

کمیسیون واکسیناسیون آلمان به شهروندان و ساکنان این کشور توصیه کرد 
تا برای کســب مصونیت بیشتر در برابر گونه دلتا، از ترکیب واکسن آسترازنکا 

و یک واکسن حامل آران ای پیام رسان استفاده کنند.
به نقل از الجزیره، کمیســیون واکسیناسیون آلمان )ستیکو( به شهروندان 
و ســاکنان این کشور توصیه کرد تا برای کسب مصونیت بیشتر در برابر گونه 
دلتا، از ترکیب واکسن آسترازنکا و یک واکسن حامل آران ای پیام رسان )فایزر 

و مدرنا( استفاده کنند.
مقامات در حال تاش برای افزایش سرعت و اثربخشی واکسن ها با گسترش 
نوع بســیار عفونی دلتا هســتند. آلمان به همه افرادی که اولین بار واکســن 
آسترازنکا را دریافت می کنند توصیه می کند که برای واکسن دوم خود به نوع 

دیگری از واکسن ها مراجعه کنند.
ینس اشپان، وزیر بهداشت آلمان پس از صدور پیش نویس توصیه توسط 
کمیته واکسیناسیون این کشور، روز جمعه با همکاران خود از ۱۶ ایالت آلمان 
مشــورت کرد.کمیسیون واکسیناســیون آلمان در بیانیه ای گفت: طبق نتایج 
مطالعه فعلی، پاســخ ایمنی از مخلوط آسترازنکا با واکسن های حامل آران ای 

پیام رسان به طور قابل توجهی برتر از دو دز آسترازنکا است.
به گفته کارشناســان، پــس از دریافــت دز اول، دز دوم باید ۴ هفته بعد 
تزریق شــود؛ این فاصله بسیار کمتر از ۹ تا ۱۲ هفته ای است که کمیته های 

واکسیناسیون برای فاصله بین دو دز   آسترازنکا توصیه می کنند.

آنگا مرکل، صدراعظم آلمان ۶۶ ســاله آلمان که دز اول واکســن خود را 
آسترازنکا دریافت کرده بود، برای دز دوم از واکسن مدرنا استفاده کرد. 

سخنگوی وی گفت، این یک تاش آگاهانه برای تشویق مردم است که اگر 
به آنها توصیه می شود واکسن ترکیبی تزریق کنند نترسند.

این کمیته که با نام اختصاری »STIKO« )ستیکو( شناخته می شود ، جزئیاتی 
را در مورد اینکه نتیجه گیری آن براساس چه مطالعاتی انجام شده بیان نکرد. 
مرکز کنترل بیماری آلمان اشــاره کرد که این یک پیش نویس اســت و یک 

توصیه نهایی با جزئیات بیشتر و منابع آن صورت خواهد گرفت. 

شهروندان واکسن ترکیبی تزریق کنند
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